
چرا نسل زد
توییتر را نمی پسندد و لینکدین را به 

آن ترجیح می دهد؟ 

صرافی های ارز دیجیتال در 
مسیر ارائه تسهیلات و وام با 

وثیقه گذاری رمزارز

 پرنده از
قفس پرید

چالش های 
رگولاتوری ادامه دارد

24 14

فرار یا قرار؟ مسئله این است

8 20

 ارائه خدمات پرداخت
برای گردشگری سلامت

 گفت و گو با 
مرتضی اعتصامی

مدیرعامل نیکو

شش درصد از مردم 
مشتری نئوبانک ها 
هستند
 مهران محرمیان
معاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی اعلام کرد

26 10

قاتلان جدید 
بهره وری 

درباره دو معضل 
فرسودگی شغلی و 

مشکلات سلامت روان 
کارمندان

روح بخشیدن 
به ضایعات 

آهن 
 گفت و گو با

مریم کاظمی 
مجسمه ساز

22 6

بستر رشد 
یونیکورن ها 
آماده نیست 

در همایش فرصت های 
ایران در عصر دیجیتال 

مطرح شد

افزایش عمق 
رویداد در 

سال های آتی 
حامیان مالی روز 

فناوری اطلاعات از 
این رویداد می گویند

مه هـــفــتهنــا
اقتصادنــوآوری
ســـــــالسوم
ه ر شـــــــــما
پنـــــجم و صد
یکــــممــرداد
۱ ۴ ۰ 2
صفـــحه  32
6۰هــزارتومان

12

 گفت و گو با امید فرزین
مدیرعامل »وت وان«

 لجستیک

 دامپزشکی
به شیوه

Kدیجیتال  A R A N G

105

گفت و گو با میثم رجبی   مدیرعامل رادین 
درباره تغییرات این شرکت و تغییرات 

اکوسیستم نوآوری در دهه 90

 تهی شدن کشور

از ذخیره 
انسانی

رگولاتور به جای اینکه به رشد اکوسیستم نوآوری کمک 
کند، به دنبال ایجاد پارکی با گونه های محدود است و 

این بزرگ ترین پسرفت اکوسیستم را رقم می زند

2
   عکس:  نسیم اعتمادی

نگهداشت نیروی انسانی به مسئله ای غامض برای شرکت های فناور و نوآور تبدیل شده است

I N T E R V I E W
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 این روزها هر طرف که سر می چرخانی و 
پای درد دل هر مدیری که می نشینی، به 
مسئله نیروی انسانی و مهاجرت اشاره می کند. 
مثلاً در همین گفت و گوی اصلی این شماره که با 
میثم رجبی، مدیرعامل رادین انجام شده، اعتراف 
می کند که جذب مدیران ارشد کاری دشوار است 
و آنهــا مدت هاســت تصمیــم گرفته انــد چنیــن 
افرادی را در مجموعه هــای خود تربیت کنند و به 
شکل های مختلف جذابیت هایی ایجاد کنند تا 
این نیروها در مجموعه رادین ماندگار شــوند. در 
همایش فرصت های ایران در عصر دیجیتال هم 
بارها به این موضوع اشاره شده و از آسیب هایی 
که مهاجرت به پیکره کسب و کارها وارد می سازد، 

سخن به میان آمده است.

 مسئله این است که دیگر 
همه شرکت ها این مهم را 
دریافته انــد کــه پایــه و اســاس 
کسب و کارشان کسانی هستند که 
بــه  مشــغول  شــرکت  آن  در 
فعالیت انــد، نــه ســوله و کارخانه و 
ساختمان و تجهیزات. جابه جایی 
نیروی انســانی و قطع همکاری آن 
ایــن  اگــر  و  اســت  هزینه بــر 
جابه جایی هــا به تناوب صــورت گیرد، روند رشــد 
شرکت را با اخلال مواجه می کند. به عنوان کسی 
که سال ها در مجموعه های مختلف فعالیت کرده 
و پــای درد دل نیــروی کار نشســته اســت، گمــان 
می کنم هنوز مواردی وجود دارد که اگر کارفرما به 
آنها توجه کافی نشان دهد، می تواند از مهاجرت 
نیروی خود به شرکت های دیگر یا حتی به خارج 
از کشور تا حدودی جلوگیری کند. اما چه مواردی 

را باید در نظر داشت؟

 مهم ترین مســئله حفاظت از سلامت 
روان افراد است. متأسفانه در جامعه ای 
زندگــی می کنیم که بــه دلایل مختلف، ســلامت 
روان افــراد جامعــه در معــرض خطــر اســت و 
کارفرمایان می توانند با ایجاد محیطی که از روان 
افراد محافظت می کند، جذابیت بســیاری برای 
کارمنــدان خــود فراهــم کننــد. در صفحــه برنــد 
کارفرمایی این شماره از کارنگ نیز به این مسئله 
اشاره شده و نتایج تحقیقات مؤسسه گالوپ آمده 
و راهکارهایی برای حفاظت از سلامت روان افراد 
ارائه شــده اســت. ایجاد امکاناتی بــرای فعالیت 
و  درمانــی  خدمــات  کمک هزینــه  ورزشــی، 
دورهمی هایی کــه در آنها تنها معاشــرت افراد با 
یکدیگــر مطــرح اســت و خبــری از صحبت های 

کاری نیست، از جمله این راهکارهاست.

 در ایران بایــد به نکته دیگــری نیز توجه 
داشت. به دلیل فشارهایی که کارفرما به 
دلایــل مختلــف مجبــور بــه تحمــل آنهاســت و 
وضعیــت نابســامان اقتصــادی، کار در برخــی 
بنگاه ها به دشــواری صورت می پذیرد. گاه نیروی 
کار اندک است و مجموعه توان افزودن فرد جدید 
را ندارد و به عبارتی می خواهد صرفه جویی کند و 
همین امر بــه فرســودگی نیــروی کار می انجامد. 
تجربه همین فرسودگی ها در شرکت های مختلف 
یکی از عواملی است که میل مهاجرت را در افراد 
بیشــتر می کند. به خاطر داشته باشــیم که برای 
قدم گذاشتن در مسیر رشد و توسعه، مهم ترین 
دارایی ما همین افرادی هستند که »فعلاً« قرار را 

بر فرار ترجیح داده اند.

INTROسرآغاز

نگهداشت نیروی انسانی به مسئله ای غامض تبدیل شده است

فرار یا قرار؟ مسئله این است

رویداد رونمایی از هویت بصری جدید ابر دراک برگزار شد

افزایش درآمد ۱۶00درصدی در یک  سال

نامه انجمن تجارت الکترونیک تهران به رئیس جمهور

بحران اینترنت؛ مهم ترین عامل 
عقب ماندگی اقتصاد دیجیتال

ابــر دراک، اســتارتاپ ارائه دهنــده خدمــات ابــری از هویــت 
بصری جدیــد خــود رونمایی کــرد. این اســتارتاپ شــیرازی 
هویت خود را در رنگ ها و لوگوی جدید خود بازتعریف کرد.

ســارا راد، مدیــر روابط عمومــی و هم بنیان گذار ابــر دراک در 
خصوص چهره جدیــد ابر دراک گفــت: »به نظر مــا دنیای 
فناوری دنیای تغییر است و اهمیت این مفهوم در ابر دراک 

ما را بر آن داشت تا هویت تازه بصری خود را خلق کنیم.«
در ادامه سینا سلطانی، مدیرعامل و دیگر هم بنیان گذار این 
مجموعه در ارائه خود با اشــاره به روند فناوری در ایران بیان 
کرد: »شاید بزرگ ترین دستاورد ما در این میانه این بوده که 
توانســته ایم طی این ســال ها طعمی از گرایش های جهانی 
شرکت های بزرگی مانند مایکروسافت، آمازون و گوگل را در 

ابعادی بسیار کوچک تر به کاربر ایرانی بچشانیم.«
در ادامه فرشاد خونجوش، رئیس هیئت مدیره ابر دراک به 
طور خلاصه به تاریخچه فنــاوری ابری در ایران اشــاره کرد و 
ضمن آن گزارش هایی از درصد پیشرفت ابعاد مختلف این 
شرکت ارائه داد. با توجه به گفته های خونجوش، درآمد این 
استارتاپ طی سال گذشته ۱۶۰۰ درصد رشد داشته است.

راد در خصوص هویت بصری جدید ابر دراک گفت: »لوگوی 
جدید ما ترکیبی از حرف دال و ابر و کوه دراک است. حرکت 

رو به بالا در این لوگو نشــانه ای از اشــتیاق ما برای حرکت به 
جلو است. من افتخار می کنم که هویت ما بعد از چند سال 

فعالیت به صورت رسمی تعریف شده است.«
سلطانی نیز با اشــاره کوتاهی به تاریخچه جهانی خدمات 
ابری در کنــار گرایش های فنــاوری اطلاعــات جهانی گفت: 
»واقعیت این اســت که نه ما و نه احتمالاً هیچ کس دیگری 
در ایران در این زمینه کار خارق العاده یا خارج از تصوری ارائه 
نداده است.« او لازمه توسعه سرویس های ابری در هر بازاری 
را علاوه بر تقاضای بازار، وجود دو رأس مراکز داده و ارتباطات 
پایدار دانست که از دید او بازار ابری ایران از این سه جزء فقط 

تقاضا را در سطح جهانی دارد.
فرشــاد خونجوش، رئیس هیئت مدیره ابــر دراک، به عنوان 
آخرین ســخنران این رویداد، آمار رشــد یک ســال گذشته 
ابــر دراک را در اختیــار حاضران گذاشــت و گفــت : »درآمد 
ابــر دراک در یــک ســال گذشــته ۱۶۰۰ درصد رشــد داشــته 
است. نیروی کار ما نیز با رشد 5۰درصدی همراه بود. تعداد 
تیکت های پاسخ داده شــده به مشــتریان ۱۸۰۰ درصد رشد 
داشته و این به دلیل توســعه ســرویس های ما اتفاق افتاد. 
در خصوص زیرســاخت نیز باید بگویم 5۰۰ درصد رشــد را 

تجربه کرده ایم.« 

انجمن تجارت الکترونیک تهران در یک نامه سرگشــاده 
به رئیس جمهور گزارشی در خصوص اختلالات اینترنتی 
کشــور ارائــه داده اســت. در این نامــه ضمن ارائــه گزارش 
کاملــی از اختــلالات اینترنتــی کشــور، از رئیس جمهــور 
تقاضا شده تا با اختیارات خود در خصوص این اختلالات 

چاره اندیشی کند.
در نامــه سرگشــاده انجمن تجــارت الکترونیــک تهران به 
رئیس جمهــور، بــه وضعیــت بحرانــی اینترنــت در ایــران 
اشــاره شــده و ایــن وضعیــت بحرانــی از مهم تریــن علــل 
عقب ماندگی اقتصاد دیجیتال ایران و مانعی برای تحقق 

اهداف برنامه هفتم توسعه معرفی شده است.
انجمــن تجــارت الکترونیــک اعــلام کــرده شــرایط فعلــی 
اینترنــت ایــران در مقایســه بــا ۱۰۰ کشــور برتــر جهــان بر 
اساس GDP در بی کیفیت ترین وضعیت قرار دارد. ایران 

از نظــر اختــلالات اینترنــت بالاتــر از میانمــار در جایــگاه 
۱۰۰/۹۹، از نظــر محدودیت هــا بالاتــر از چیــن در جایگاه 
۱۰۰/۹۹ و از نظر سرعت بالاتر از سودان، کامرون و کوبا در 

جایگاه ۱۰۰/۹۷ جهان قرار گرفته است.
انجمــن تجــارت الکترونیــک تهــران اینترنــت را ریشــه 
درخت اقتصاد دیجیتال ایران دانسته و خاطرنشان کرده 
بدون اینترنت نمی توان به داشــتن یک اکوسیســتم قوی 
فناوری امیدی داشــت. در این نامه دلایل عدم پیشرفت 
اســتارتاپ ها، تعطیلــی شــرکت های فنــاوری و مهاجــرت 
متخصصان فناوری شــاهدی بر تأثیر اختلالات اینترنت 
بر اکوسیســتم فنــاوری ایران ذکر شــده اســت. در گزارش 
انجمن تجارت الکترونیک، کیفیت اینترنت ایران در سه 
شاخه »سرعت«، »اختلال« و »محدودیت« مورد بررسی 

قرار گرفته است.
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محبوب ترین برند پایانه های 
فروشگاهی

شرکت به پرداخت ملت با کسب اکثریت 
آرای مردمــی در دهمیــن جشــنواره »برند 
محبــوب« به عنــوان محبوب تریــن برنــد 
مصرف کننــدگان در بخــش پایانه هــای 

فروشگاهی این جشنواره شد.

 نسخه جدید پی پاد
نسخه جدید پی پاد منتشر شد. 
از امکانات نســخه جدید این اپلیکیشــن 
می توان به برداشت مستقیم از حساب، 
اسکن کارت  بانکی و جلوگیری از ویرایش 

پلاک ماشین مقصد اشاره كرد.

تسکا در جمع دانش بنیان ها
تسکا با بیش از یک دهه فعالیت 
در زمینــه ارائــه راهکارهــای نویــن فنــاوری 
اطلاعات و پرداخــت الکترونیک به جمع 

شرکت های دانش بنیان پیوست.

لیگ اینترنت اشیا برگزار شد
اختتامیه ششمین لیگ اینترنت 
اشــیا در محــل پژوهشــگاه ارتباطــات و 
فناوری اطلاعات و با حضور تیم های اول تا 

سوم لیگ اینترنت اشیا برگزار شد.

۲۴ تیرماه اولین رویداد سالانه هلدینگ تفتا، بازوی نوآوری 
و فناوری بانــک تجارت بــه نام ســمفونی تفتا با ســخنرانی 
محمد فرجــود، مدیرعامــل هلدینگ تفتا با حضــور تعداد 
زیادی از مدیران اکوسیستم، مجتبی توانگر، رئیس کمیته 
اقتصاد دیجیتال مجلس؛ احمد تقوایــی، رئیس مرکز فاوا 
وزارت اقتصاد و امین کلاهدوزان، ریاســت توســعه تجارت 

الکترونیک وزارت صمت آغاز شد.
محمد فرجود، مدیرعامل تفتا ضمن تقدیر و تشکر از تمام 
مدیران و معاونــان هلدینــگ و بانک که در مســیر فعالیت 
هدلینگ تفتا به آن یاری رســاندند، بیان کرد: »آنچه امروز 
به خاطر آن دور هم جمع شــدیم، مروری اســت بر مسیری 
که خانــواده هلدینــگ تفتا تا بــه امروز طــی کــرده و در حال 

پیمودن است.«
فرجــود همچنیــن از تمــام شــرکت های فین تــک و آی تــی، 
شــرکت های فعــال در حــوزه نــوآوری و اقتصــاد دیجیتــال و 
استارتاپ هایی که در کنار این هلدینگ در چند سال گذشته 

قرار گرفته بودند، تشکر ویژه کرد.
در ادامه هادی اخلاقی فیض آثار، مدیرعامل بانک تجارت 
ضمن ابراز خوشحالی از دستاوردهای ارزشمند بانک تجارت 
به واسطه همراهی افراد در مجموعه های تحت نظارت بانک 
تصریح کرد: »در ادامه این راه انتظار داریم که محمد فرجود، 
مدیرعامل هلدینگ تفتا و دیگر مدیران شرکت های تحت 
مدیریت این مجموعه بــا همین آهنگی که اســتراتژی های 

بانک هم به اجرایی شدن آن کمک می کند، گام بردارند.«
مدیرعامل بانک تجارت بیان کرد: »بانک تجارت از ادغام و 
در کنار هم قرار گرفتن ۱۲ بانک در ســال ۱۳5۸ شکل گرفت 
و نتیجه آن هفــت دهه حضور مؤثر در اقتصاد کشــور بوده 

است.«
هادی اخلاقی ادامه داد: »طی سالیان گذشته بانک تجارت 
به عنــوان ارائه دهنده ســرویس های مؤثر بــه مجموعه های 
بزرگ و تجاری شناخته شــده است. این ویژگی منجر شده 
افراد حاضــر در بانک تجارت ســعی کنند ایــن خصیصه را 
حفظ کنند، اما نقصان این موضوع آن است که بانک تجارت 
امکان اینکه در حوزه های دیگر خود را به اندازه کافی توسعه 

دهد، از بین بــرده و باعث شــده در بخش هایی 
فرودهایی داشته باشیم.«

او ادامه داد: »تا دو سال گذشته مجموعه هایی 
که می توانسته اند موجبات بانکداری متمرکز و 
کربنکینگ ما را شکل دهند، دائم در حال تغییر 
و اصــلاح بوده اند اما در نهایت بانک توانســت 
پلتفرمی با مبنای شرکت خدمات انفورماتیک 
انتخاب کند و به کربنکینــگ جدید ورود کند و 
مقدمــات ورود به حوزه های دیگــر بانکداری که 
نیاز امروز ما برای بودن در حد یک بانک جامع 

است، اجرایی کند. به  موازات این قضیه بیش از ۴۰ درصد 
این پروژه اجرایی شده و تا پایان شهریور فاز اول این پروژه به 

اتمام می رسد.«
مدیرعامــل بانــک تجــارت با اشــاره بــه توســعه بخش های 
مختلــف بانــک تجــارت گفــت: »بــه دنبــال آن بودیــم بــه 
بخش هایی که برای توسعه متقارن بانک لازم بود به آن توجه 
شــود، بپردازیم. این اتفاق تنها با تمرکز روی حوزه فناوری و 

شرکت های فناوری در مجموعه بانک اتفاق می افتاد.«
او ادامه داد: »در دو ســال گذشــته اصلاحــات متعددی در 
مورد ساختار و شرح انتظارات شرکت ها داشتیم و همچنین 

شرکت های جدیدی ایجاد کردیم مثل شرکت داتا که اخیراً 
به خانواده تفتا اضافه شده و مسئولیت تجمیع اطلاعات و 

مدیریت کلان داده های بانکی را دارد.«
اخلاقی افزود: »به تدریج با اصلاحاتی که در سایر شرکت ها 
به لحاظ ســاختاری و نیــروی انســانی به وجود آمد، ســعی 
کردیم بخش های مختلف مــورد نیاز را کــه می تواند امکان 
توســعه متقارن بانک را به لحاظ ظرفیت های فنــاوری برای 
ارائه خدمات به انواع مشتریان تجاری، شرکتی، 
اشخاص، اصناف و... داشته باشد فراهم کنیم 
و برای هر دسته از مشــتریان محصولاتی را در 

سال گذشته تولید کردیم.«
هادی اخلاقی با اشاره به حمایت بانک تجارت 
از دانش بنیان هــا، ایجــاد محصول باجــت و... 
از اقدامات انجام شــده این بانک و تلاش بانک 
بــرای ورود به حــوزه تأمین مالــی جمعی گفت. 
مدیرعامل بانک تجارت با اشاره به چشم انداز 
ایــن بانــک در حــوزه تأمیــن مالی جمعــی بیان 
کرد: »در چشم اندازمان تا سال ۱۴۰5 امیدوارم بتوانیم یک 
بانکداری جامع شکل دهیم و در ســال جاری ورود به حوزه 

تأمین مالی جمعی را در دستور کار قرار داده ایم.«
بــه گفتــه اخلاقــی، بانــک تجــارت در حــوزه خــرد بــا ارائــه 
محصولاتی که در ســال گذشــته مبنای آن گذاشــته شده، 
امید دارد که امسال توسعه بیشتری پیدا کند. مدیرعامل 
بانــک تجارت با اشــاره بــه برنامه هــای این بانک برای ســال 
جاری گفــت: »در حــوزه بانکــداری دیجیتال در تلاشــیم با 
ظرفیت هایــی که تا الان ســاخته شــده، از این پــس بتوانیم 
خدمات بیشتر، گسترده تر و با نفوذ بیشتر داشته باشیم.«

سمفونی تفتا برگزار شد

به دنبال 
بانکداری 

جامع  و ورود 
به حوزه 

تأمین مالی 
جمعی

در گزارش سالانه ۱۴۰۱ اعلام شد

۴0 میلیون بازدید از لندینگ پیج های لندین
استارتاپ لندین با انتشار گزارش ســالانه خود اعلام کرده، 
در ســال گذشــته ۴۰ میلیــون بازدیــد کامــل از صفحــات 

ساخته شده توسط این کسب وکار صورت گرفته است. 
در گــزارش ســالانه لندیــن کــه یــک ســرویس ســاخت 
لندینگ پیــج )صفحه فــرود( اســت به ایــن موضوع اشــاره 
شــده که در پاییــز ۱۴۰۱ این مجموعه با کاهــش ۷۰درصدی 
ساخت لندینگ پیج ها مواجه بوده و در همین دوره ترافیک 
ورود به لندینگ پیج ها نیز 5۰ کاهش داشــته اســت. با این 
وجــود، کســب وکارها در ســال ۱۴۰۱ توانســته اند از طریــق 
لندین یک میلیون لید )مشتری راغب( پیدا کنند.   براساس 

این گزارش، تعداد کسب وکارهایی که از این استارتاپ برای 
جذب مشتری استفاده می کنند به بیش از ۳۰ هزار رسیده 
و ماهانه بیش از ســه هزار لندینگ پیج فعال توسط لندین 
میزبانی می شود.  در این گزارش موضوعات لندینگ پیج ها 
به تفکیک موضوع و درصد مشخص شده که در این میان، 
حوزه هــای آمــوزش )۲۲.۲۲ درصــد(، کســب وکار ) ۲۲.۰۳ 
درصد( و فروشگاهی )۱۷.۶ درصد( بیشترین سهم را به خود 
اختصاص داده اند. کانال های تبلیغاتی که کاربران با استفاده 
از آنها لندینگ پیج ها را تبلیغ می کنند نیز بیشتر مربوط به 
یکتانت، کانال های داخلی کســب وکارها، تپسل، سنجاق 

و اینستاگرام است. پیام رســان های ایرانی در این رده بندی، 
دارای رتبه آخر هستند. بر اساس این گزارش، پربازدیدترین 
لندینگ پیج بیش از ۲.5 میلیون بازدید داشته و بیشترین 
لید دریافت شده توسط یک لندینگ پیج بیش از ۱۲۰ هزار 
بوده اســت. بیش از ۱۲۰ هزار دقیقه مشــاوره تلفنی، چهار 
هزار درخواســت چت و تیکــت و ۲۰ وبینار رایــگان در حوزه 
دیجیتال مارکتینــگ از دیگر آمارهای قابــل توجه لندین در 
حوزه آموزش است که در این گزارش به آن اشاره شده است. 
این گزارش همچنین به محصــولات و خدمات جدیدی که 

لندین در سال ۱۴۰۱ ارائه داده، پرداخته است. 

زهرا قربانی  

Zahraghorbani
19991999

@gmail.com
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

رویداد سالانه دیجی کالا با رونمایی گزارش سال گذشته این 
شرکت برگزار شد. سعید و حمید محمدی، هم بنیان گذاران 
دیجــی کالا می گوینــد امســال چهارمیــن ســالی اســت که 
دیجــی کالا گــزارش عملکــرد خــود را منتشــر می کنــد. بــه 
گفته آنها،  گــزارش امســال با نشــان دادن اهمیــت تجارت 
الکترونیک به تــاب آ وری این حوزه در فضای ملتهب ســال 
گذشته پرداخته است. آن طور که هم بنیان گذاران دیجی کالا 
می گویند، رشد خرید اینترنتی در سال ۱۴۰۱ کمترین میزان 
رشد ۱۰ سال گذشته خود را تجربه کرده و سال ۱۴۰۲ این نرخ 
افزایش پیدا کرده است. این مجموعه در سال ۱۴۰۱ کمترین 
نرخ میانگیــن رشــد خــود در ۱۰ ســال اخیــر را تجربــه کرده 
است. بنا بر گفته های آنها، خرده فروشــی آنلاین در کشور 
ســهمی چهاردرصدی دارد که از این عدد، دو درصد ســهم 
فروشگاه های اینترنتی و دو درصد سهم خرده فروشی هایی 
است که بر بستر شــبکه های اجتماعی فعالیت می کنند: 
»از این دو درصد سهم فروشگاه های اینترنتی، یک درصد 
از خریدوفروش به دیجی کالا اختصاص دارد. تحریم، نبود 
زیرســاخت اینترنت، تورم و کاهش قدرت خرید از عواملی 
هســتند که باعث می شــوند کشــوری مانند ایران نســبت 
به کشــورهای همســایه خود عملکرد ضعیف تری داشــته 
باشد.« هم بنیان گذاران دیجی کالا ادامه دادند: »سرویس 
گنجــه و پــود و )PUDO( دو سرویســی هســتند کــه تحویل 
کالا را آســان کرده انــد. این در حالی اســت که نزدیــک به ۱۰ 
درصد کالاها بــا این شــیوه فروخته می شــود. تحویل فوری 
سفارش ها سرویس دیگری بود که سال ۱۴۰۱ عملیاتی شده 
است. دراپ شیتینگ سرویس لجســتیکی دیجی کالا هم 
سال گذشته توسعه پیدا کرده و به این واسطه سفارش ها با 
کیفیت بالا و قیمت کمتری به دست خریدار می رسد.  یکی 
از اشــکالات وارده به دیجی  کالا معرفی کالاهــا بود و مگنت 
برای رفع ایــن چالش آمده اســت. مگنت پلتفرم بررســی و 

انتخاب است که از زمان راه اندازی ۱.5 میلیون کاربر را جذب 
کرده است.«

 نگاهی به گزارش عملکرد دیجی کالا
در رویــداد ســالانه دیجــی کالا همچنیــن مطــرح شــد کــه 
دیجی کالا توانســته در زمســتان و پاییز ۱۴۰۱، نــرخ تحویل 
به موقــع کالای ۹۳.۹درصــدی را از آن خود کنــد و ظرفیت و 
زیرســاخت های خود را نیز دســترس پذیرتر کند. در همین 
راســتا 5۳۰ مرکــز زیرســاختی ایجاد شــده و امــروز حتی در 
شــهرهای کوچک ایــن مراکز مســتقر شــده اند. دیجی کالا 

اکنون این ظرفیت را دارد که روزانه ۹۰۴ هزار کالا 
ارسال کند.«

محمــدی بــا اشــاره بــه مســئولیت اجتماعــی 
ادامــه داد: »دیجــی کالا مهــر، پایدارســازی 
کسب وکارهای بومی و محلی و کاهش مخاطرات 
زیست محیطی نمونه ای از اقدامات دیجی کالا 
در زمینــه مســئولیت اجتماعی اســت.« طبق 
گفته های هم بنیان گذاران دیجی کالا، دیجی کالا 
مهر از شــهریورماه ۱۴۰۰ راه اندازی شده و سال 
۱۴۰۱ حدود ۱۳ هزار نیکوکار به مبلغ پنج میلیارد 

تومان نیکوکاری کرده اند و این روند به اهدای حدود ۸۹ هزار 
کالا منجر شده است.

آنهــا می گویند کــه دیجی کالا در ســال های گذشــته ســعی 
کــرده بــرای فروشــندگان بومــی  و محلــی، فضــای عرضــه و 
فروش محصولات شــان را فراهم کند. در ایــن طرح، تاکنون 
بیش از شــش هــزار تولیدکننده توانســته اند بــدون نیاز به 
واســطه ها، محصولات خود را از هر جای ایــران به راحتی به 
دست مشتریان برســانند. مثلاً در ســالی که گذشت، یک 
برنج فروش لاهیجانی با فروش ۶.۳ میلیارد تومان رکورددار 

فروش محصولات بومی و محلی بوده است.

هم بنیان گــذاران دیجــی کالا ادامــه دادنــد: »دیجــی کالا بــا 
استفاده از هوش مصنوعی و بهینه سازی فرایندها، با روش 
بهینه ســازی بســته بندی )Packing( و مســیر حمل ونقل 
)Optime( و توســعه مراکــز تحویــل حضــوری و کمدهــای 
هوشــمند گنجه )PUDO(، موفق شــده ۳۴ هــزار درخت را 
نجــات دهــد و ۱۳۸ میلیون کیلومتــر در مســیر حمل ونقل 

سفارش صرفه جویی کند.«

 3.5 میلیون بازدید روزانه از دیجی کالا
بر اساس داده های این گزارش، دیجی کالا با بیش از هشت 
هزار نیروی انسانی، پلتفرمی است با ۳۰۸ هزار 
فروشــنده و ۹۰۴ هــزار ظرفیــت روزانه پــردازش 
کالا و 5۳۰ مرکز زیرساختی و ۹.۷ میلیون تنوع 
کالایی. دیجــی کالا ۴۱.5 میلیــون بازدیدکننده 
یکتای ماهانه و ۳.5 میلیون بازدید روزانه دارد. 
گفتنــی اســت تعــداد فروشــندگان دیجی کالا 
در ســال ۱۴۰۱ با رشــد ۲۳.۶ درصد روبه رو بوده 
است. بنا بر اطلاعات این گزارش، هر فروشنده 
دیجی کالا در سالی که گذشت، به طور متوسط 
۳۶۰ میلیــون تومــان فــروش داشــته اســت؛ 
بالاترین فــروش یک فروشــنده در ســال ۱۴۰۱ رقمی معادل 
۲۴۴ میلیارد تومان برآورد شده است. بر اساس اطلاعات این 
گزارش، تنوع کالایی دیجی کالا در سال گذشته با ۲۹ درصد 
رشد به ۹.۷ میلیون نوع کالا رسیده است. تیم های سلامت 
پلتفرم هم با نظارت روزانه بر کالاها و قیمت ها و بررسی نظر 
کاربران، کالاهای غیراصل و قیمت گذاری های نامناســب را 
شناسایی می کنند. سال گذشته بیش از 5۰ هزار نظر و هفت 

هزار گزارش کاربران بررسی و اقدام لازم انجام شده است.
دیجی کالا می گوید که رؤیای تبدیل شدن به یک برند ملی را 

دارد؛ برندی که با کشور منافع مشترک داشته باشد.

رویداد سالانه دیجی کالا با رونمایی گزارش سال ۱۴۰۱ برگزار شد 

 رؤیای دیجی کالا
برند ملی شدن است

غزل یگانگی 

Ghazal28yeganegi 
@gmail.com

بر اساس نظرسنجی ایسپا

۶2.7 درصد 
مردم دیجی کالا را 
خوشنام دانسته اند

دیجــی کالا مدعــی شــده که در 
جریان یک افکارسنجی در بازه 
زمانــی بهمــن ۱۴۰۱کــه توســط ایســپا 
انجام شــده، حــدود ۶۲.۷ درصــد افراد 
خوشــنام  برنــدی  را  دیجــی کالا 
می دانســتند و 5.۴ درصد هم گفته اند 

که دیجی کالا برندی نامعتبر است.

از  دیگــری  ســؤال  در   
پاســخگویانی که دیجــی کالا را 
می شناختند، پرسیده شده که »به طور 
کلــی بــا شــنیدن نــام دیجــی کالا چــه 
احساســی نســبت به این شــرکت پیدا 
می کنیــد؟« دیجــی کالا تأییــد کــرده که 
۶۱.۲ درصــد عنــوان کرده اند کــه به این 
پلتفــرم حــس خــوب و خیلــی خوبــی 
دارند، ۳۳ درصد نســبت به دیجی کالا 
بی احســاس بوده اند و حــدود ۶ درصد 
هم گفته اند که حس بد و خیلی بدی به 

دیجی کالا دارند.

 در این افکارسنجی دیجی کالا 
در ۱۹ بعُــد مــورد ارزیابــی قــرار 
گرفته اســت. تنوع محصولات با ۷۸.۲ 
و  شــاخص  یــن  برتر در  درصــد 
منصفانه بــودن قیمت هــا هــم کمترین 
رتبه را از آن خود کرده است. دیجی کالا 
اعلام می کند از افرادی که تجربه خرید 
از این برند را داشته اند، پرسیده که »آیا 
تاکنون بــرای پرســیدن ســؤالی یــا طرح 
شکایتی با مرکز تماس یا واحد شکایات 
دیجی کالا تماس گرفته اید؟« در جواب 
۱۶.۴ درصد آنها گفته اند برای پرسیدن 
ســؤال یا طــرح شــکایت با مرکــز تماس 
دیجی کالا ارتباط گرفته اند. از آنهایی که 
برای پرسیدن ســؤال یا طرح شکایتی با 
مرکز تماس دیجی کالا ارتباط گرفته اند، 
واحــد  کارکنــان  »برخــورد  دربــاره 
پاســخگویی« پرســیده شــده که ۷۷.5 
درصــد آنهــا گزینه هــای خــوب و خیلی 
خوب را انتخاب کرده اند. ۷۸.۳ درصد 
هــم اعــلام کرده انــد کــه مشــکل آنهــا 
برطــرف شــده اســت. دیجــی کالا بــرای 
دومیــن ســال، به عنــوان اولیــن برنــد 
محبــوب کارفرمایــی، در گــزارش برنــد 
محبوب کارفرمایــی ایران تلنت انتخاب 
شــده اســت. این پلتفــرم ادعــا می کند 
بیش از نیمــی از جامعه هــدف قبلاً نام 

دیجی کالا را شنیده اند. 

REPORTگزارش



شاید موافق نباشید
تحلیل اتفاقات روز حوزه 
نوآوری و اقتصاد دیجیتال

نیوزفولدر
بررسی محتواهای 

تولیدشده در رسانه های
راه کار

کاروکسب
 روایت مستندی 

از یک روز کاری شرکت ها

پیشنهاد هفته
بسته پیشنهادی 

اپلیکیشن ، کتاب ، دوره 
آموزشی و ...

اتاق آبی
گفت وگوهای رودررو با 
مدیران کسب و کارهای 

حوزه فین تک

به امید یه هوای تازه تر ...
فرصتی جدید برای معرفی کسب و کار شما در قالب برنامه سازی ویدیویی
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مدیرعامل ارتباط فردا از حضور در روز فناوری اطلاعات می گوید 

 افزایش کیفیت زندگی
با فناوری اطلاعات

علیرضا خداکرمی، رئیس 
هیئت مدیره تجارت 
 الکترونیک پارسیان

مطرح کرد

توسعه و افزایش 
عمق رویداد در 

سال های آتی
صرف نظر از هر چیز از جمله نحوه برگزاری، 
نفس برگزاری رویداد بسیار ضروری بوده 
و هست؛ چراکه ثبت روز فناوری در تقویم 
با همــت و پیگیری نصــر صــورت گرفت و 
باید ســندش هم به نام نصر می خورد که 
با برگــزاری رویداد ایــن اتفاق افتــاد. از نظر 
من زمــان و مــدت برنامــه و محــل برگزاری 
مناســب بود. اداره و مدیریت برگزاری هم 
قابل تقدیر بود.  استقبال و حضور  اهالی 
صنــف نشــان داد بیگانگــی و دوگانگی از 
بین سازمان و اعضا رخت بربسته و همه 
صنــف را از خــود می داننــد. افزون بــر این 
حضور رئیس مجلــس و وزیــر ارتباطات، 
حاکــی از نقش آفرینــی صحیــح نصــر در 
تعامل با حاکمیت است. بیانیه ابتدایی و 
تیزر انتقادی به قطعی اینترنت هم نشان 
داد که در عین بهترین تعاملات، تلاش بر 
این است که نیازها و خواسته های صنف 
با حفظ و ارتقای اعتبار بخش خصوصی، 
به حاکمیت منتقل شود. به علاوه استفاده 
از موســیقی زنده تلفیقی، مفهــوم کاربرد 
فناوری در صنایع و کسب وکارهای سنتی 
را تداعــی می کند که بــا رویــداد هم خوانی 
مناسبی داشت. از نظر من لازم است هر 
ســال توســعه و عمق رویداد بیشتر شود، 
بنابراین در سال های بعد باید تمام اعضای 
نصر به عنوان لایه اول و حتی دوم اقتصاد 
دیجیتال، خود را میزبان بدانند و مشارکت 
فعال داشــته باشــند. همچنین مهمانان 
علاوه بر ارکان حاکمیتی هر سه قوه، تمام 
انجمن ها و اتحادیه ها و صاحبان صنایع و 
کسب وکارها، لایه سوم اقتصاد دیجیتال 

را شامل شوند.

POINT OF VIEWدیدگاه

دومین رویداد ملی روز فناوری اطلاعــات، ۲۰ تیرماه، در 
محل مرکــز همایش های بــرج میلاد با حضــور ۱۶۰۰ تن 
از فعالان بخش خصوصــی و دولتی برگزار شــد. در این 
همایش رئيس مجلس شورای اسلامی، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و همچنین دبیر شورای عالی فضای 
مجازی حضــور یافتند. مســعود شــکرانی، مدیرعامل 
گروه داده ورز جویا حضور این مقامــات در این رویداد را 
اتفاق خوبی ارزیابی می کند کــه باعث افزایش توجه به 
حوزه فناوری اطلاعات و اهمیــت آن در اقتصاد و آینده 

کشور می شود. 
شــکرانی با تأکید بر اینکه مهم ترین هدف برگزاری این 
رویداد جلب توجه و یــادآوری اهمیت فناوری اطلاعات 
بوده، عدم حضور مدیران میانی تأثیرگذار در رویداد روز 
فنــاوری اطلاعــات را به عنوان یکــی از نقــاط ضعف این 
برنامه عنوان می کند و معتقد اســت باید در ســال های 

آینده در این زمینه عملکرد بهتری داشت. 
او ادامه می دهد: »در سال آینده باید به جای روز فناوری 
اطلاعات، برای هفته فناوری اطلاعات برنامه ریزی کنیم 
و بتوانیم حضور طیف وسیعی از جامعه را که با این حوزه 
ســروکار دارند، در این رویداد داشــته باشیم. واحدهای 
مختلف نظام صنفی باید کمک کنند برنامه های ویژه ای 
در حــوزه ســلامت، ورزش، کار، تقویت کســب وکارهای 
کوچک و... در چنین مناسبتی برگزار و جامعه به خوبی 

با ظرفیت های فناوری اطلاعات آشنا شود.« 
رئیس کمیسیون تأمین تجهیزات کالای فاوای سازمان 
نصــر از فنــاوری اطلاعــات به عنــوان تنهــا نقطــه قــوت 
کشور در شــرایط فعلی یاد می کند و باور دارد: »اگر قرار 
باشــد روزی به نقطــه  اوجــی که شایســته ملت ایــران و 
ظرفیت هایی کــه دارد، برســیم، مســیر آن همین حوزه 
فناوری اطلاعات است؛ بنابراین باید به این حوزه توجه 

باید هفته 
فناوری 

 اطلاعات
داشته باشیم

 مسعود شکرانی
  مدیرعامل گروه 

داده  ورز جویا عنوان کرد

هلدینگ ارتباط فردا یکی از حامیان برگزاری روز فناوری 
اطلاعات بود. مســعود وکیلی نیــا، مدیرعامل هلدینگ 
ارتباط فــردا درباره رویــداد روز فنــاوری اطلاعات و هدف 
ایــن مجموعــه از اینکــه حامــی چنیــن رویدادی شــده، 
گفت: »رشد فناوری اطلاعات در کشور کیفیت زندگی 
مردم را افزایش می دهد و یکی از عوامل رشــد این حوزه 
در کوتاه شــدن ســقف قانون گذاری برای فعــالان فناوری 
اطلاعات و حمایت بیشتر بانک ها و بازار سرمایه است؛ 
بنابرایــن روز فناوری اطلاعــات را فرصتی دانســتیم تا با 
فعالان این حوزه گفت و گو کنیــم و در ضمن آن خدمات 
گروه ارتبــاط فــردا را به شــرکت های فعــال در ایــن حوزه 

 روز
فناوری اطلاعات

I T  D A Y
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معرفی کنیم.«

 فنــاوری اطلاعــات عامــل اصلــی رشــد 
کشورهای پیشرفته

مدیرعامــل هلدینــگ ارتبــاط فــردا عامــل اصلــی رشــد 
کشــورهای پیشــرفته را، فناوری اطلاعات دانســت و بیان 
کرد: »اکنون فناوری اطلاعات در دنیا پیشران اصلی رشد و 
توسعه در کشورها قلمداد می شود و عملاً پرداختن به این 
روز و مســائل مربوط به آن سال به سال اهمیت بیشتری 
پیــدا می کنــد. ثبــت چنیــن روزی در تقویم نشــان دهنده 
اهمیــت ایــن موضــوع و  فرصتی بــرای بررســی چالش ها 

و  فرصت هــا در اکوسیســتم 
فناوری کشور است.«

وکیلی نیــا در ادامــه از تأثیــر 
مستقیم فناوری اطلاعات در 
زندگی روزمره افراد گفت: »در 
کشورهای پیشرفته حدود ۲۰ 
درصد از تولید ناخالص ملی 
حاصــل حوزه هــای اقتصــاد 
دیجیتال و فنــاوری اطلاعات 
اســت که این عدد در کشــور 
مــا در بهترین حالــت  چیزی 
در حدود پنج تا شــش درصد 
اســت. بــا رشــد ایــن حــوزه و 
رسیدن به درصد مناسب آن 
در تولید ناخالص ملی، عملاً 
شــاهد رشــد ســرانه درآمدی 

کشــور خواهیــم بــود. همچنیــن بــا توجــه  بــه آمیختگــی 
فناوری با زندگی روزمره، افزایش کیفیت زندگی نیز اتفاق 

می افتد.«

 روز فنــاوری اطلاعــات؛ فرصتــی بــرای ارائه 
خدمات

مدیرعامل هلدینــگ ارتباط فــردا، در خصوص دلایل 
اسپانســری رویــداد ملی روز فنــاوری اطلاعــات گفت: 
»شــرکت ارتباط فردا به عنــوان هلدینــگ آی تی بانک 
آینــده علاقه منــد بود تــا خدمــات و ســرویس های این 
حوزه را در اختیار افراد اکوسیستم قرار دهد. به همین 
دلیــل روز فنــاوری اطلاعــات را فرصتــی دانســتیم تا با 
فعــالان این حوزه گفت و گــو کنیم و ضمــن آن خدمات 
گروه ارتباط فــردا را به شــرکت های فعــال در این حوزه 

معرفی کنیم.«

 روند روبه رشد فناوری اطلاعات در ایران
وکیلی نیا در خصوص چگونگی روند فناوری اطلاعات در 
ایران گفت: »با وجــود تمام چالش هایی که در ســال های 
گذشته در این حوزه وجود داشــته، فناوری اطلاعات را در 
ایران، حــوزه ای روبه رشــد ارزیابی می کنم. شــرکت ارتباط 
فردا نیز با این روند روبه رشد همراه است. ما در سال های 
گذشــته  بیــش از ۱۰ ســرمایه گذاری موفــق داشــته ایم و 
محصولات و سرویس های  باکیفیتی ایجاد کرده ایم. برای 
مثال در همراه کارت موفق شدیم چیزی حدود ۲۰ میلیون 

مشتری جذب کنیم.«
او در ادامــه افــزود: »مــا عملاً رشــد اکوسیســتم را شــاهد 
هســتیم و امیدواریــم بــا کمــک 
مســئولان و بازیگــران ایــن حوزه 
موانــع موجــود در مســیر رشــد 
را کمتــر کنیــم و حمایت هــای 

بیشتری را شاهد باشیم.«

ســقف  کوتاه شــدن   
رشــد  بــرای  رگولاتــوری 

فناوری اطلاعات
وکیلی نیا درباره رگولاتوری حوزه 
فنــاوری اطلاعات در ایــران بیان 
کــرد: »من فکــر می کنم ســقف 
رگولاتوری این حوزه در راســتای 
ســهل کردن  چــون  مــواردی 
ورود بــه بــازار و توســعه بــازار و 
همچنیــن کاهــش هزینه هــای 
راه اندازی ســرویس، می تواند مورد بازنگری قــرار گیرد و 

کوتاه شود.«
او در ادامــه ایــن رونــد عنــوان کــرد: »افزایــش حمایــت 
سیســتم های مالــی و بانکی نیــز می توانــد از این عرصه 
بیشــتر باشــد. بــا توجــه  بــه اینکــه حوزه هــای فنــاوری 
اطلاعــات بــه لحــاظ ســود دهی دیربازده تــر هســتند و 
بیشــتر ارزش آفرینی می کنند، مکانیســم های حمایتی 
نیز می تواند بــا صنایع دیگــر متفاوت باشــد. همچنین 
ورود شــرکت های فنــاوری اطلاعات به بازار ســرمایه هم 

می تواند به رشد این حوزه کمک کند.«
او در پایــان تأکید کــرد: »مــا در شــرکت ارتباط فــردا نیز 
برنامه  ریزی هایــی در خصوص فرایند بورسی شــدن این 
شــرکت داشــته ایم و در ســال آینــده هــم دو شــرکت از 
شرکت های زیرمجموعه هلدینگ ارتباط فردا آماده ورود 

به بازار سرمایه خواهند بود.«

هومن سپهری، مدیرعامل شرکت تندر نور  مطرح کرد

استقبال خوب فعالان حوزه آی تی از رویداد روز 
فناوری اطلاعات

POINT OF VIEWدیدگاه

 برنامــه به خوبی اجرا شــد و من راضی 
بــودم. جنــاب وزیــر ارتباطــات، جناب 
آقای قالیبــاف و جناب آقای آقامیری تشــریف 

آورده بودند. 

 حضور آنها به معنــی این بود که برای 
رویــداد ارزش نهادنــد. صحبت هــای 
مفیدی هــم گفته شــد. کلیپی هم کــه در مورد 
نگرانی های بخش ســخت افزار ســاخته شــده 
بود، بد نبود، امــا بهتر بود به همــه اطلاع داده 
می شد تا در مورد مشکلات شان بگویند و همه 
بخش هــا و صنف هــا حرف هایشــان را بزنند و 
سهمی در این کلیپ داشته باشند. از آنجایی 
کــه فرصــت پرســش و پاســخ فراهــم نبــود، 
می توانستیم حرف هایمان را در قالب کلیپ در 

حضور آقای قالیباف و زارع پور بزنیم. 

 به علاوه خوب بود اگر شخصی هم از 
وزارت صمت تشریف می آورد؛ شاید 
بهتر باشد برای رویدادهای بعدی این نکته در 
نظــر گرفتــه شــود. در آن صــورت می توانیــم 
مشکلات و دغدغه هایمان را مطرح کنیم، چون 
همه مشکلات ما مربوط به آقای زارع پور و آقای 
قالیباف نیست، اما اگر از وزارت صمت کسی 
تشــریف مــی آورد، صحبت هــا تخصصی تــر 
می شــد؛ زیــرا وزیــر صمــت در جریــان همــه 

مشکلات تمام اصناف است. 

 به نظر من در بخش جوایز فوتسال و 
مســابقات زیــاده روی شــد. مــن فکــر 
می کنــم جــای ایــن مســئله در رویــداد نبــود یا 
حداقل می شــد وقت کمتری به آن اختصاص 
داد. روز آی تی بود و اختصاص وقت زیادی به 

این مسئله بجا نبود. 

 نکته دیگر اینکــه کارها در لحظه آخر 
انجام شد و برنامه فشرده بود. باید به 
نحــوی برنامه ریزی کــرد که کارها به ایــن اندازه 
قبــل  مدتــی  از  بایــد  نباشــند.  فشــرده 
برنامه ریزی هــا انجــام شــود و همــه بــا آمادگی 
کامــل در رویداد حاضر شــوند. بــرای مثال من 
اسپانســر باید وقــت می داشــتم تــا کارهایی را 
جهت پرزنت در رویداد آماده کنم، اما من حتی 
از موضوع گفت وگــو هم خبر نداشــتم و کارها 
فی البداهه انجام شــد. کارت هــای دعوت را که 
قرار بود به دست کسانی که دعوت کرده بودیم 
برسانیم، همان روز رویداد به دست ما رسید. 
ایــن باعث شــد اکثــر افــرادی کــه دعــوت کرده 

بودیم، حضور پیدا نکنند. 

 البته در کل رویداد خوبی بود، اما اگر 
ایــن نــکات رعایــت شــوند همــه چیز 
بهتر می شود. جمعیت زیادی حضور داشتند 
و ســالن جــای ســوزن انداختن نداشــت. ایــن 
موضوع نشان دهنده اســتقبال خوب فعالان 
حــوزه آی تــی از رویــداد بــود. بــا وجــود تمــام 
مشــکلات و مهاجــرت بســیاری از افــراد ایــن 
حوزه، بــاز هــم جمعیت زیــادی حاضر شــده 
بودند که نشــان می دهد هنوز افــراد زیادی به 
ایــن حــوزه اهمیــت می دهنــد. بســیاری از 
دوســتان را در این رویــداد ملاقــات کردیم و با 
دوستان جدیدی هم از بخش ها و صنف های 
دیگر آشنا شــدیم و شبکه ســازی هایی انجام 
شــد. این رویداد برای شــرکت تندر نور بسیار 
خوب بود و باعث شد شناخته شود. خیلی از 
کســانی کــه بــا شــرکت و کار مــا آشــنایی 
نداشــتند، بــا مــا آشــنا شــدند. ایــن موضــوع 
باعث می شود که در آینده مشتریان بیشتری 

داشته باشیم. 

ویژه ای داشته باشیم.«
شــکرانی پیام رئیس جمهور در روز فنــاوری اطلاعات را 
دارای نگاه و ادبیاتی سنتی به این حوزه دانست و عنوان 
کرد این پیام نشان از آن دارد که ما فعالان حوزه فناوری 
اطلاعات هنوز نتوانسته ایم این حوزه و ویژگی های آن را 

به خوبی به مسئولان کشور معرفی کنیم. 
او اضافه می کند: »از نظر مســئولان کشــور ما، اقتصاد 
یعنی اینکه چرخی بچرخد و کالایی تولید شود که وزن 
داشــته باشــد، اما امــروزه در دنیا شــاهد شــرکت هایی 
هســتیم که بدون آنکه کالایی را از مرزی جابه جا کنند، 
هــر مــاه میلیون هــا دلار بــه ارزش سهام شــان اضافــه 

می شود و از این طریق ثروت آفرینی می کنند.« 
به گفته ایــن فعال صنعــت فنــاوری اطلاعــات، در پیام 
رئیس جمهور نشانه ای از تغییر پارادایم و دیدگاه نسبت 
به نحوه ثروت آفرینی و نیاز اساســی به امیدبخشــی به 

نیروی متخصص و آماده برای مهاجرت دیده نشد. نهال 
فناوری اطلاعات بایــد قدرت و قوام پیدا کنــد و برای این 
کار به تغییرات اساســی در قوانیــن کار، بانکی، حقوقی 

منطبق با شرایط روز دنیا، گمرکی و... نیاز است. 

 اکنون فناوری 
اطلاعات در دنیا 

پیشران اصلی رشد 
و توسعه در کشورها 

قلمداد می شود و عملًا 
پرداختن به این روز و 
مسائل مربوط به آن 
سال به سال اهمیت 
بیشتری پیدا می کند

 روز
فناوری اطلاعات

I T  D A Y
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  گردشگری
سلامت

M E D T O U R

 معاون توسعه مرکز گردشگری سلامت کشورهای اسلامی
عنوان کرد

آماری از صنعت گردشگری سلامت ایران نداریم

INTERVIEWگفت و گو

صنعــت گردشــگری پیچیدگی های خــاص خود 
را دارد و همان طــور کــه در صــورت رونق بــر اغلب 
بخش های اقتصاد تأثیر می گذارد، برای توســعه 
نیز به کمک بخش های متنوعی نیازمند اســت. 
صنعت گردشگری سلامت هم از این قاعده پیروی 
می کند و برای رشد و توسعه خود علاوه بر بخش 
درمان به شبکه  آژانس های مسافربری، حوزه های 
دیگر گردشگری، زیرســاخت های اقامتی، بانکی 

و... نیز نیاز دارد.

 تقویت برندســازی حــوزه درمان 
ایران 

آرمیــن شــهریاری، مدیرعامــل شــتاب دهنده 
لانچ ایت و معاون توسعه و همکاری مرکز توسعه 
گردشــگری ســلامت کشــورهای اســلامی در 
حاشــیه دومین همایش و نمایشــگاه بین المللی 
بیمارستان ها و مراکز درمانی )IPH 2023(، تقویت 
موضــوع برندســازی بــرای مراکــز درمانــی ایــران و 
معرفــی بهتر آنهــا در جهــان را یکــی از مهم ترین 

اهداف این رویداد عنوان می کند. 
او در این باره می گوید: »هدف ما از برگزاری چنین 
رویدادی انتقال تجربه های بین المللی به خصوص 
در زمینه بیمارستان های دولتی و خصوصی کشور 
بوده است. همچنین معرفی توانایی ها و امکاناتی 
که بخش درمان ما دارد، در راســتای توســعه برند 
بیمارستانی ایران یکی از مهم ترین اهداف برگزاری 

این نمایشگاه است.« 
بــه گفتــه شــهریاری، یکــی از مشــکلاتی کــه در 
حوزه گردشــگری ســلامت وجود دارد، این است 
که یکــی از مهم ترین بازیگــران ایــن عرصه یعنی 
بیمارســتان ها، کلینیک هــا و پزشــکان در حــوزه 
بین المللــی در زمینــه برندینــگ عملکــرد خوبی 

نداشته اند. 
حضور مهمانــان از کشــورهای مختلــف با هدف 
معرفــی توانمنــدی حــوزه درمان ایــران بــه جهان 
از دیگــر اتفاقاتــی اســت کــه برگزارکننــدگان ایــن 

نمایشگاه به دنبال آن بوده اند.
او در ادامــه عنــوان می کنــد: »در ایــن رویــداد 
بخش نمایشــگاهی با هــدف ارائــه و معرفی برند 
بیمارســتان هایمان در نظــر گرفتــه شــده اســت. 
همچنیــن مــا بخــش آموزشــی را در ایــن رویــداد 
داشــتیم کــه شــامل کارگاه هــای جانبــی بــا هدف 

انتقال تجربه های داخلی و خارجی می شد.«
در همایش و نمایشگاه IPH برنامه هایی در حوزه 
فناوری نیز برگزار شد که به صورت کلی در آنها به 
موضوع فناوری های مرتبط با صنعت ســلامت و 
گردشگری این حوزه و فرصت ها و تهدید هایی که 

به همراه دارند، پرداخته شد.

حضور بیش از 30 کشور دنیا در 
این رویداد

اســتراتژی مــا در ایــن رویــداد حضــور کشــورهای 
بیشتر بود که خوشبختانه توانستیم توجه بیش 
از ۳۰ کشور دنیا را جلب کنیم و میزبان کشورهای 
مختلف، از بخش های درمانی گرفته تا شرکت های 
تســهیلگر که تاکنون حتی مدل همکاری شان با 
ایران تعریف نشده بود، مانند بنگلادش و چندین 
کشور آفریقایی باشــیم. نمایندگان این کشورها 
با حضور در این رویــداد با ظرفیت هایــی که ایران 
در حوزه گردشــگری ســلامت دارد، آشــنا شدند. 
کشــورهای حاضر در ایــن رویــداد از حــوزه خلیج 
فارس، آفریقا، اروپا و کشورهای آسیایی بودند و در 

مجموع پراکندگی خوبی داشت. 

 همــکاری بیــش از 40 کشــور بــا 
ســلامت  گردشــگری  مرکــز 

کشورهای اسلامی
شهریاری با اشاره به اینکه مرکز توسعه گردشگری 
ســلامت کشــورهای اســلامی به صــورت رســمی 
فعالیت خود را از سال ۱۳۹۴ با هدف توسعه شبکه 
بین بازیگران مختلفی که در صنعت گردشــگری 
سلامت هستند، آغاز کرده، خاطرنشان می کند: 
» ما در این مجموعه به دنبال شبکه ســازی میان 
بازیگران این عرصه در داخل ایران، سایر کشورهای 
اســلامی و در مرحله بعد سایر کشــورهای جهان 
هســتیم. در حال حاضر بیــش از ۴۰ کشــور دنیا 
به عنــوان عضــو یا همــکار بــا ایــن مرکز همــکاری 
می کنند که بــا یکدیگــر ظرفیت هایمــان را در این 

حوزه به اشتراک می گذاریم.«
معاون توسعه و همکاری مرکز توسعه گردشگری 
ســلامت کشــورهای اســلامی در پایــان یکــی از 
بزرگ ترین مشــکلات حوزه گردشــگری ســلامت 
در ایــران را نبود آمــار در این حوزه عنــوان و اضافه 
می کند: »با وجود آنکــه آمار دقیقــی از این حوزه 
توسط نهادهای رسمی اعلام نمی شود، اما آنچه 
مشخص است اینکه ظرفیت ایران در این حوزه با 
آنچه اکنون به صورت بالفعل در حال انجام است، 

فاصله زیادی دارد.« 

نمایشــگاه  و  همایــش  دومیــن 
بین المللــی بیمارســتان ها و مراکز 
درمانــی )IPH 2023( در مرکــز 
بین المللــی  همایش هــای 
حضــور  بــا  صداوســیما 
بیمارســتان ها و مراکــز درمانی 
حــوزه  شــرکت های  داخلــی، 
گردشــگری ســلامت و نمایندگانــی 
از ۳5 کشور دنیا برگزار شد. این رویداد 
توســط »مرکــز توســعه گردشــگری ســلامت کشــورهای 
اســلامی« و با هــدف انتقــال تجــارب بین المللــی در حوزه 
مدیریــت بیمارســتانی، آشــنایی بــا فناوری هــای نویــن و 
توسعه ارتباطات شرکت های گردشگری سلامت و معرفی 
ظرفیت های ایران در این حوزه برگزار شد. یکی از فناوری های 
نوینی که می تواند نقش مؤثری در شبکه گردشگری سلامت 

داشــته باشــد، فناوری هــای پرداخــت اســت. 
شرکت فرآیند آفرینش مهستان )نیکو( که در 
زمینه تولید کیوسک های پرداخت فعال است، 
از جملــه شــرکت کنندگان در ایــن رویــداد بود. 
»مرتضی اعتصامی«، مدیرعامل این شــرکت 
هدف این مجموعه از شرکت در این همایش و 
نمایشگاه را ارائه راهکاری برای تسهیل موضوع 
پرداخت در صنعت گردشگری سلامت عنوان 

می کند. 

 هدف شرکت نیکو از حضور 
در این رویداد چه بوده است؟

این نمایشگاه به طور تخصصی در حوزه گردشگری سلامت 
برگزار شــده و در آن شــاهد حضور مدیران بیمارستان های 
مختلف کشــور هســتیم که بخشــی از خدمات مجموعه 
کیوســک مرتبــط بــا همیــن حــوزه اســت. در ایــن رویــداد 
شــاهد حضــور بیمارســتان های مطرحــی بودیم کــه مجوز 
پذیرش بیماران بین المللــی را دارند. کنگره  ایــن رویداد نیز 

دارای کیفیت بالایی بود که در آن به مســائلی مانند هوش 
مصنوعی و طراحی خدمات پرداخته شد. طراحی خدمات 
حوزه جدیدی در کشور ماست. ما با هدف دیدار و رایزنی با 
مدیران بیمارستان های مختلف در زمینه راهکارهایی که در 
حوزه های پرداخت، نوبت دهــی، پذیرش و ترخیص داریم، 

در این نمایشگاه حضور پیدا کردیم. 

 آیا محصولی دارید که به طور خاص برای 
گردشگری سلامت طراحی شده باشد؟

مــا روی ســرویس های چندزبانــه و پرداخــت  با تتــر و انواع 
روش های بلاکچین کار می کنیم که برای گردشــگر خارجی 
)هنگامی که قصد اســتفاده از خدمات ســلامت در کشور 
ما را دارد( مناسب است. ما حتی به دنبال این هستیم که 
دریافت کارت بانکی از مبدأ را انجام دهیم و با پی اس پی های 
مختلفــی بــرای ایــن کار مذاکــره کرده ایــم. در ایــن راهــکار 
مــا می توانیــم از مبدائــی ماننــد کشــور عمــان 
صــدور کارت و ثبت نام را انجام دهیــم تا زمانی 
که گردشگر وارد ایران می شــود، کارت آن آماده 

باشد و بتواند با آن کار پرداخت را انجام دهد. 

 فکــر می کنیــد چنیــن خدماتی چه 
تأثیری روی توسعه گردشگری سلامت در ایران 

داشته باشد؟
یکی از نکات مهمی کــه در این رویــداد روی آن 
تأکید شد، این بود که یک گردشگر اگر به ایران 
بیاید و خدمات درمانی مناسبی دریافت کند، 
اما ســایر خدمات خــوب نباشــد، ناراضــی خواهد بــود. در 
نتیجه برای توفیــق در حوزه گردشــگری ســلامت باید یک 
کار چندوجهی انجام شــود که شــبکه های سلامت، بیمه، 
گردشــگری و بانکی با آن در ارتباط هســتند. باید همه این 
شبکه ها با هم خدمات مناســبی ارائه دهند تا یک مسافر 
تجربه خوبی داشته باشــد و با رضایت کامل کشور را ترک 
کنــد. حــوزه پرداخــت نیــز از مــوارد مهمــی اســت کــه یک 

ارائه خدمات پرداخت 
برای گردشگری سلامت

مرتضی اعتصامی، مدیرعامل نیکو از راهکارهای این 
شرکت برای صنعت گردشگری سلامت می گوید

مبنــا ســفر دوران یکــی از شــرکت های فعــال در حــوزه 
گردشگری سلامت است که در بخش گردشگران ورودی 
کار می کند و در دومین همایش »بیمارســتان ها و مراکز 
درمانــی« حضور یافتــه اســت. »امیرحســین ربیعی«، 
مدیرعامــل ایــن شــرکت بخش هــای درمــان، زیبایــی و 
ســلامت ذهن و روان را ســه حوزه مهمی عنــوان می کند 
که گردشــگران ســلامت تمایل دارند بــرای بهره  مندی از 
خدمات در این حوزه ها به ایران سفر کنند. او در حاشیه 
این نمایشــگاه، درباره کشــورهایی که مردم شان بیشتر 
به عنوان گردشــگر ســلامت به ایران می آینــد، می گوید: 
»کشــورهای حوزه خلیج فــارس مانند عمــان و کویت در 

 برگشت نخبگان 
به شرط رونق

بررسی فرصت های گردشگری 
سلامت در گفت وگو با 

مدیرعامل »مبنا سفر دوران«

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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  گردشگری
سلامت

M E D T O U R

گردشگر سلامت با آن سروکار دارد و لازم است تمهیدات 
لازم برای تسهیل امور در این حوزه صورت گیرد. مجموعه  
ما روی این خدمات کار کرده و در این نمایشــگاه هم مطرح 
کردیم که نیکو می تواند راهکاری ارائه دهد که گردشــگر در 

مبــدأ کارهــای پرداخت خــود را 
انجام دهد. همچنیــن ما اینجا 
محصولی را با همکاری شرکت 
نبــض رونمایــی کردیــم کــه بــه 
وسیله آن می توان ویزیت تریاژ 
اولیــه بیمــار شــامل نــوار قلب، 
فشــار خون و... را با یک استند 
استیشن سلف سرویس به طور 
کامل انجام داد و اطلاعات آن را 

برای پزشک ارسال کرد.

ایــن  یعنــی   
محصول امکان ویزیت 
یک گردشگر سلامت را 

پیش از آنکه وارد ایران شود، فراهم می کند؟
بله؛ پزشک می تواند بر اساس این اطلاعات اولیه ویزیت را 
انجام دهد. این راهکار به جز در بحث گردشگری سلامت، 
برای مناطق محروم نیز قابل استفاده است. بیمار برای هر 
ویزیتی که با این دستگاه انجام می شود، مبلغی را پرداخت 
می کند؛ برای مثال این سیستم می تواند به یک روستا برده 
شود و در آنجا افراد چکاپ شوند و یک پرونده الکترونیک 

برای آنها ایجاد شود. این محصول می تواند در داخل کشور، 
علاوه بر بالا بردن دسترسی مردم مناطق محروم به پزشکان 

حاذق، هزینه درمان را نیز پایین بیاورد.

 شرکت نیکو در حوزه 
بیمارســتان و مراکــز درمان چه 
محصولات و راهکارهای دیگری 

دارد؟
محصــولات نیکــو در صنعــت 
شناخته شــده  پرداخــت 
اســت. مــا روی کیوســک های 
پرداخــت  سلف ســرویس 
کار می کنیــم و همان طــور کــه 
گفتــم در حــوزه درمــان کارهای 
مرتبــط بــا نوبت دهــی، پذیرش 
و ترخیــص بیمــار را به صــورت 
سلف ســرویس ارائه می دهیم. 
ما عــلاوه بر ارتبــاط قدرتمند در 
 HIS شــبکه پرداخت کشــور، یک ارتباط قوی هم با شبکه
یا نرم افزارهــای بیمارســتانی داریم کــه موقعیت مجموعه 
مــا را ممتــاز می کنــد. مــا از این اعتبــار بــرای ارائــه خدمات 
سلف ســرویس به مشــتری اســتفاده می کنیم. با ارائه این 
خدمات بیمــار می تواند خــودش خدمــات مورد نیــازش را 
از طریــق کیوســک دریافــت کنــد، دکتــر متخصــص خود 
را انتخــاب کنــد و... . مــا روی ایــن موضــوع کار می کنیم که 

گردشــگر حوزه ســلامت بتوانــد از طریــق کیوســکی که در 
آژانس هــا در کشــورهای مبــدأ مانند عــراق، عمــان و... قرار 
می گیــرد، خــودش را پذیرش کنــد و کارهــای پرداخــت را از 
همان جــا انجــام و برنامه ریــزی ســفرش را بــر اســاس ایــن 

نوبت دهی و پذیرش صورت دهد.
علاوه بــر کیوســک های تریاژ اولیــه، محصولات ما شــامل 
کیوســک های پذیــرش، پرداخــت و شــارژ گوشــی همــراه 
می شــود. کیوســک های پرداخت برای داروخانه ها و مراکز 
درمانی که مبتنی بر بارکد کار پرداخــت را انجام می دهند، 
مناســب اســت. این نوع کیوســک با توجه به نیازهــا انواع 
مختلفی دارد. کیوسک های نوبت دهی برای بیمارستان ها 
و کلینیک هاست که کار نوبت دهی و پذیرش بیمار را انجام 
می دهد. نوعی از کیوسک ها هم برای تسهیل در ترخیص 

بیمار طراحی شده اند.
کیوســک هایی هــم بــرای شــارژ موبایــل در محیط هــای 
درمانــی داریم که عــلاوه بر انجام کار شــارژ گوشــی های 
همــراه به صــورت رایــگان، دارای یــک صفحه نمایــش 
هســتند که می توان برای ارائه تبلیغات و اطلاع رســانی 
ایــن  محتــوای  کــرد.  اســتفاده  آن  از  نیــاز  مــورد 
صفحه نمایش هــا از طریــق یــک پنــل تحــت وب قابــل 
کنتــرل اســت. همچنیــن ایــن نــوع کیوســک مجهــز به 
یک دســتگاه کارت خــوان اندروید اســت که می تــوان از 
آن برای خیریه یــا هر خدمــت دیگری در مراکــز درمانی 
استفاده کرد. صرفه اقتصادی استفاده مراکز درمانی از 

محصولات ما کاملاً مشخص و اثبات شده است. 

این زمینه آمار خوبی دارند. همچنین با توجه به بازگشایی 
ســفارت های ایران و عربســتان، شاهد گردشــگرانی از این 
کشــور که به قصد امور درمانی به ایران می آیند، هستیم. 
عراق هم از جمله کشورهایی است که در این زمینه می توان 

از آن نام برد.«
ربیعی خاطرنشان می کند که مجموعه مبنا سفر دوران وارد 
حوزه برندینگ صنعت گردشگری سلامت هم شده و این 
فعالیت را در کشــورهای مســلمان و عرب زبان و همچنین 

کشورهای اروپایی دنبال می کند. 
به گفته او فعالیت در حوزه برندینگ باعث شده توجه ها به 
سوی ایران جلب شود و انتظار می رود گردشگران علاوه بر 

استفاده از خدمات پزشکی ایران که از لحاظ کمی و کیفی 
در خاورمیانه جزء برجسته ترین کشورها به شمار می رود، 
از سایر جاذبه های گردشگری کشــور نیز بازدید کنند و به 

نحوی موجب رونق سایر حوزه های گردشگری شوند.  
این فعال حوزه گردشــگری ســلامت بــاور دارد بــا رونق این 
صنعت می توان شاهد برگشت نخبگان پزشکی و درمان 

به کشور بود. 
به گفته او گردشگران اروپایی در زمینه درمان بیشتر برای 
موضوعات درمان ناباروری، مسائل ارتوپدی و چشم پزشکی 
به ایران ســفر می کننــد. همچنیــن حــوزه زیبایــی از دیگر 

مواردی است که برای گردشگران اروپایی جذابیت دارد. 

INTERVIEWگفت و گو

اظهارات مدیر گردشگری 
سلامت مرکز قلب تهران 

 سالانه ۱۵00
بیمار خارجی داریم

بیمارستان ها یکی از مهم ترین بازیگران 
عرصه گردشــگری ســلامت هستند که 
با توجه بــه ظرفیت  های خــود می توانند 
بــا فعال شــدن در حــوزه برندینــگ تأثیر 
ویــژه ای در آمــار گردشــگران ورودی که به 
قصد درمــان به کشــور می آیند، داشــته 
باشند. به باور مدیر گردشگری سلامت 
مرکز قلــب تهــران، در حال حاضــر ایران 
نسبت به کشورهای همســایه در زمینه 
درمان پیشــرفته تر اســت، اما اگر نتواند 
همچنان بــه این پیشــرفت ادامــه دهد، 
بعد از ۱۰، ۱5 ســال سایر کشــورها نیز به 
جایگاه فعلی ایران می رسند و فرصتی که 
برای گردشگری حوزه سلامت وجود دارد، 
از بین می رود. سیدمحسن اسماعیلی، 
مدیــر روابط عمومــی و مدیر گردشــگری 
سلامت مرکز قلب تهران عنوان می کند 
افــراد خارجــی کــه بــرای درمــان بــه ایــن 
بیمارســتان مراجعه می کنند، بیشتر از 
کشورهای عراق، افغانستان، حوزه خلیج 
فارس و آســیای میانه هســتند. او درباره 
آمار گردشگران سلامت این بیمارستان 
می گویــد: »مــا در مرکــز قلــب تهــران 
ســالانه حــدود ۱5۰۰ بیمار از کشــورهای 
مختلــف داریم کــه از ایــن تعــداد حدود 
۱5۰ الی ۲۰۰ نفر برای ادامه درمان بستری 
می شــوند.« اســماعیلی ادامه می دهد: 
»کشــور مــا از لحاظ پزشــکی پیشــرفت 
خوبــی کــرده و امکانــات خوبــی دارد؛ بــه 
نحوی که می توانیم نیازهای کشــورهای 
همســایه را که کمتر در این حوزه توسعه 
داشــته اند، برطرف کنیم، اما باید در نظر 
داشته باشیم که در ۱۰ الی ۱5 سال آینده 
آن کشــورها هم توســعه پیدا می کنند و 
ما باید از این فرصت اســتفاده کنیم و به 
سمتی برویم که در زمینه درمانی یکسری 
کارهای انحصاری در کشور داشته باشیم. 
تنهــا در این صــورت در آینــده می توانیم 
روند گردشگری سلامت را حفظ کنیم.« 

 برای توفیق در 
حوزه گردشگری 

سلامت باید یک کار 
چندوجهی انجام شود 
که شبکه های سلامت، 

بیمه، گردشگری و 
بانکی با آن در ارتباط 

هستند
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درباره ابیگل جانسون

مدیر موفق فیدلیتی
تصور اکثر ما این اســت که فرزندانِ پدرانِ 
ثروتمند، به تلاش و کار زیاد نیازی ندارند و 
بدون دردسر می توانند از ثروت پدران شان 
اســتفاده کنند و خود را درگیر کســب و کار 
نکننــد. »ابیــگل جانســون« یکــی از ایــن 
زنان اســت؛ دختــر یکــی از ســرمایه داران 
آمریکایــی کــه با تلاش توانســت شــرکت 
پدرش »مؤسسه سرمایه گذاری فیدلیتی« 
را گســترش دهــد و در فهرســت زنــان 
قدرتمند جهان قرار  گیرد. ابیگل در ســال 
 ۱۹۶۱ در بوستون به دنیا آمد. او وارد شرکت

 Booz Allen Hamilton  شــد و به عنوان 
مشــاور جوان شــروع بــه فعالیت کــرد. در 
ایــن مســیر احســاس کــرد بــه اطلاعــات 
بیشــتری نیــاز دارد و پــس از آن تصمیــم 
گرفــت در رشــته مدیریــت بازرگانــی 
در دانشــگاه هــاروارد بــه ادامــه تحصیــل 
بپردازد. پس از اتمام تحصیلات در مقطع 
کارشناسی ارشــد MBA به شرکت پدرش 
رفت و فعالیــت جــدی در ســرمایه گذاری 
را آغــاز کــرد؛ شــرکتی کــه پدربزرگــش در 
ســال ۱۹۴۶ تأســیس کرده بــود. او ۹ ســال 
به عنــوان تحلیلگــر و مدیــر پورتفولیــو در 
شــرکت ســرمایه گذاری فیدلیتی کار کرد. 
بعد مدیــر شــرکت تحقیقاتی زیرشــاخه 
مجموعه شد  و چهار سال نیز این سمت را 
بر عهده داشت. مدیریت بخش خدمات 
اجتماعی و بازنشســتگی، ســمت بعدی 
او بود تــا اینکــه در ســال ۲۰۱۴ مدیرعامل 
شــرکت شــد. بعد از حضور او شــرکت در 
ســال ۲۰۱۸ رمزارزهــای خــود را منتشــر 
کرد و با پلتفــرم خــود توانســت ثروتش را 
بــه ۳.۷ تریلیــون دلار برســاند. مدیریــت 
بخش بازنشستگی و پس انداز ۲5 میلیون 
آمریکایــی و ۲۰ هــزار شــرکت، نمایانگــر 
وســعت مجموعــه ای اســت کــه  تحــت 
مدیریت ابیگل بود. این شــرکت در ســال 
۲۰۱۸ بیــش از ۴5 هزار کارمند در سراســر 

جهان داشت. 

INTRODUCTIONمعرفی

گفت و گو با مریم کاظمی که شیوه نوینی در مجسمه سازی را پی گرفته است

روح بخشیدن به ضایعات آهن
مجسمه ســازی هنــری اســت کــه هــر بــار اســمش را 
می شــنویم، تصاویــر و مصداق هــای زیــاد و متنوعــی در 
ذهن  ما شــکل می گیــرد؛ از مجســمه های گچی کوچک 
روی طاقچه هــای قدیمــی تــا مجســمه های عظیم الجثه 
در میادین  شــهرها. این هنر قــدرت خلقــی دارد که گویا 
می توان به اندازه  تنوعی که در همه موجودات روی زمین 
هست، برایش مصداق پیدا کرد. در این شماره از کارنگ 
با زنی مجسمه ســاز آشــنا می شــویم کــه روش و متریال 
بســیار خاصــی را بــرای کار خود انتخــاب کــرده و ترکیب 
نوآورانه ای بین لطافت هنر مجسمه سازی، سختی آهن 
و ضایعــات آهــن و خودرو برقــرار کرده اســت. او بــه آهنِ 
سخت و سرد در قالب مجسمه های با روح و لطیف، جان 

می دهد. زنی که مواد اولیه  کارش را از بازار مردانه  آهن و 
گورستان های خودرو جمع آوری می کند و هر بار موجودی 
لطیف و باروح خلق می کند. مریم کاظمی بانویی اســت 
که خــود را چلنگر می نامد. کســی که خورده هــای آهن را 
به هــم جفت و جــور می کند. نــه آهنگرِ صرف اســت و نه 
مجسمه سازِ معمولی. او در سال ۱۳55 در تهران به دنیا 
آمده و متأهل اســت. در رشــته مدیریت مالی تحصیل 
کرده و سال ها به کار حساب و کتاب مشغول بوده  است. 
او ۱۷ سال سابقه  کار مالی دارد، ولی همیشه معتقد بوده 
کار مالی ســرد و بی روح و خشــن اســت. بــه همین دلیل 
تصمیم می گیرد شــغلش را رها کند و بــه فعالیت هنری 
بپردازد. این بار مجسمه ســازی را انتخــاب می کند، ولی 

مجسمه سازی با آهن و ضایعات آن. 

لطفاً از کار خود برای ما بگویید.
کار ما در یک جمله روح دادن به آهن سرد و سخت است. 
ما به آهن شــکل می دهیم و به آن روح می بخشــیم تا به 
شکل اجسام مختلف دربیاید و مجسمه ها و طرح های 

انتخابی مشتری را با آهن می سازیم.
ما با هر نوع آهنی محصــول تولید می کنیــم؛ با پروفیل، 
ورق، مفتول و ضایعات آهن و هر چیزی که از مشــتقات 
آهن باشد. سایز محصولات ما اکثراً بسیار بزرگ است و 
محصولات ظریف که برای دکوراسیون کوچک استفاده 
می شــود، تولیــد نمی کنیــم، ولــی از هــر ســایز متریالــی 

I N T E R V I E W
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استفاده می کنیم از پیچ و مهره و سکه گرفته تا ورق های 
چند متری و بسیار سنگین آهن.

بیشتر محصولات ما به دلیل بزرگی و اشغال کردن حجم 
زیاد، سفارشــی اســت و به ســفارش ارگان های مدیریت 
شهری تولید می شود؛ البته برای مشتریان خصوصی که 
برای دکوراســیون خاصی به محصولات ما نیاز دارند نیز 

سفارش آماده می کنیم.
کارگاه ما یک محیط گرم و پرسروصداست که باید در آن 
به آهن شکل دهیم و با پتک ها و مشعل ها و دستگاه های 
برش و جوش کار کنیم. در حقیقت این رشته، ریشه در 
آهنگــری دارد، ولی کســی کــه مجسمه ســازی نمی داند 

نمی تواند در این رشته ورود کند. 

 چــه شــد کــه بــه ایــن رشــته علاقه مند 
شدید و کار خود را رها کردید؟

من از ابتــدا بــه فعالیت های هنــری علاقه مند بــودم، اما 
مســیر زندگی طوری پیش  رفــت که وارد کار مالی شــدم. 
طی ۱۷ سال مدیر  مالی شرکت شــدم و درآمد خوبی هم 
داشــتم، امــا روحم به دنبــال هنر بود. همیشــه بــا خودم 
می گفتــم کــه بعــد از بازنشســتگی، بــه فعالیــت هنــری 
می پردازم، اما طی مســیر، حس کردم که دیر می شــود و 
باید شــروع کنم. حس می کــردم کار مالی زیادی خشــن 
اســت. وارد ایــن هنــر شــدم و در ابتــدای ایــن کار، اصــلاً 

تصور نمی کردم که این هنر این قدر سخت و 
سنگین باشد، ولی از یک چیز مطمئن بودم؛ 
اینکــه می خواهــم رشــد کنــم و کســب و کار و 
محصولاتــم را توســعه دهــم. این شــد کــه با 

سماجت کارم را ادامه و گسترش دادم.

 این کار چه چالش هایی به 
همراه دارد؟

و  ســخت  بســیار  بســیار  کار  ایــن 
طاقت فرساســت؛ به نحــوی که برخــی روزها 

من در کارگاه گریه می کنم، اما وقتــی کار نتیجه می دهد 
بســیار خوشــحال می شــوم و حس خوبی پیدا می کنم. 
اولین ســختی، محیط گرم و پرســروصدای کارگاه است. 

اینکــه بایــد آهن سرســخت را 
شــکل دهیــم، از ســختی های 
دیگر کار اســت. اما نکته مهم 
این اســت کــه در بخــش تهیه 
متریال، من باید در محیط های 
کاملاً مردانــه به دنبــال موادی 
که احتیــاج دارم، بگردم. وقتی 
در انبارهــای ضایعــات آهــن، 
به دنبــال یــک قطعــه می گردم 
تــا کارم را تکمیــل کنــد، حــس 
بســیار عجیب و سختی دارم، 
اما همه اینها وقتی کار تکمیل 
و تحویل مشــتری می شود، به 
انــرژی بــرای ادامــه دادن بــدل 

می شود.

حــال  در   
حاضــر کارتــان در چــه 

مرحله ای قرار دارد؟
به لطف خدا، هر روز بیشتر شناخته می شویم و نشریات 
و افــراد تأثیرگــذار پیام هــای بســیاری برایــم می فرســتند 
و تحســینم می کننــد. البتــه می دانــم بخشــی از ایــن 
تأثیرگــذاری و تشــویق اطرافیــان، به دلیــل این اســت که 
ترکیب مجسمه سازی با آهن ســرد و سخت توسط یک 
خانم بســیار عجیب و جالب به نظر می رسد، اما همین 
اثرگذاری، باعث شده سفارش های زیادی از ایران و خارج 
از کشــور داشــته باشــم. مثلاً چندی پیش پرتره پادشاه 
امارات متحده عربی را با سکه های یک درهمی ساختیم 

که طرح جالبی شد. سفارش هایی از اربیل، عراق و آلمان 
نیز داشته ایم. در مورد درآمد، هزینه های کار زیاد است 
و به دلیل ارزش نداشــتن کار هنرمندانه، درآمد بالایی از 
این کار کسب نمی کنیم، اما به اندازه دخل و خرج کارگاه 

و اداره یک کسب و کار درآمد داریم. 

 چــه مشــکلاتی بــرای ادامــه مســیر 
کسب و کار و توسعه کارگاه دارید؟

در ابتدا، مشکلات بسیاری داشتم، چون هیچ تجربه ای 
در ایــن کار و در این صنعت نداشــتم و همیــن امر باعث 
می شــد کار برایم ســخت تر شــود، امــا بعــد از آموختن، 
بــاز جلــو رفتــم و مشــکلات کــم شــد، ولــی مشــکلی کــه 
اکنون بســیار بزرگ اســت، قیمت لحظه ای آهن اســت. 
آهــن متریــال اصلــی کار ماســت و افزایــش قیمت هــای 
عجیــب و لحظه ای دارد کــه این موضوع باعث می شــود 
که پیش بینی ما از قیمت محصول درســت نباشــد و در 
نهایت نتوانیم به اندازه زحمتی که می کشیم، دستمزد 
کسب کنیم. چون نمی شود قیمت محصول را هر لحظه 
تغییر داد و به دلیل اینکه محصولات ما ماندگار هستند، 
وقتی مشــتری یک محصول را پس از مدتی بــرای پروژه 
دیگری دوبــاره ســفارش می دهــد، نمی توانــد بپذیرد که 
همــان محصــول را چندبرابر بخرد کــه البته ایــن قیمت 
آهن و رزین و متریال اولیه اســت که چندبرابر شــده، نه 

دستمزد ما!

 به  نظر شما آیا جنسیت شما روی 
پیشــرفت و توســعه کســب و کارتان تأثیــر 

داشته است؟
بله قطعاً داشــته، اما حس می کنم این تأثیر 
مثبت بوده اســت. پــس از اینکه مشــکلات 
اولیه ورود به یک کسب و کار خشن و مردانه 
را پشت  سر گذاشتم، کم کم برای همه بسیار 
جالــب شــد کــه یــک خانــم، در ایــن صنعت 
فعــال اســت و همیــن تضــاد باعــث بیشــتر دیده شــدن 
شد و حس می کنم نســبت به مردانی که همپای من در 
این کســب و کار فعال بودند، پیشــرفت بیشــتری کردم و 
مشتریانی هستند که انتخاب 
می کننــد ایــن محصــول را بــه 

یک خانم سفارش دهند.

 چــه چشــم اندازی 
برای کسب و کارتان متصورید؟
تمام هدفم این است که بتوانم 
محصولاتــم را بیــش از پیــش 
بــه کشــورهایی کــه بــرای هنــر 
ارزش بیشــتری قائل هستند، 
صــادر کنــم و در همین راســتا 
برنامــه  توســعه گام بــه گام نیــز 
دارم. توســعه کارگاه و تغییــر 
مــکان کارگاه یکــی از گام هــای 
ایــن مســیر بــود کــه به تازگــی 

انجام دادم.

 چه توصیــه ای برای 
زنان مانند خودتان دارید؟

هدف داشــته باشــید. هدف داشــتن بســیار مهم است 
و باعــث می شــود شــما از حواشــی دور شــوید و گاهــی 
اوقات برای هدف تان جان فشــانی نیز بکنید. گاهی لازم 
اســت اولویت بندی کنیم و حتی از برخــی چیزهایی که 
برایتان مهم است نیز بگذرید، ولی در انتهای کار راضی 
هســتید، زیرا هدفی را که در ذهن داشــته اید، به دست 
آورده ایــد. مــن گاهــی در کارگاه حتــی پوســتم آســیب 
می بینــد، امــا وقتــی کار تمــام می شــود، حــس رضایت 

بسیار زیادی دارم.

تأملی درباره زنان شاغل و استحکام روابط خانوادگی

خانواده ها حامی زنان کارآفرین موفق هستند

REVIEWبررسی

عصر فناوری ابزارهای بسیار زیادی برای گسترش 
و استحکام ارتباطات در اختیار ما قرار داده است. 
امروزه به جای نامه های ماهی یک  بار و تلفن هایی 
که برای پاسخ دادن شان باید تا منزل همسایگان 
می رفتیم، در کسری از ثانیه می توانیم با دوستان و 
اقوام مان در سراسر دنیا ارتباط برقرار کنیم، اما این 
امر موجب استحکام روابط و تقویت نسبت های 
خانوادگی نشده  است. البته کمبود زمان یا زیادبود 
اتلاف وقت، در زندگی امروز موجب این اتفاق شده 
است، ولی در مورد زنان شاغل این امر نه تنها یک 
بحث انسانی است، بلکه یکی از مهم ترین اصول 

پیشرفت در محیط کار نیز به شمار می رود.
 دکتر زهــرا آراســتی، اســتاد کارآفرینی دانشــگاه 
تهران در پایان نامه  خود به یکی از تحقیقات حوزه 
زنان اشاره می کند که »اورهان و اسکات« در سال 
۲۰۰۱ انجام داده اند و به این نتیجه رسیده که زنانی 
کــه دارای کســب و کار های طولانی مــدت و دائمی 
هســتند، دارای توافــق و حمایــت خانوادگی انــد؛ 
بنابرایــن حمایــت خانــواده در پیشــرفت مســیر 
شــغلی، به خصوص فعالیت هــای کارآفرینانه در 
زنــان، دارای اولویــت بســیار زیــادی اســت. یعنی 
تنهایــی و قطــع ارتبــاط مؤثــر بــا اطرافیــان باعث 
می شــود زنــان در شغل شــان نیز ضعیف شــوند 
و مجبور به تــرک  کار یــا تعطیل کردن کســب وکار 

خود شوند.
این گــزاره منطقی بــه نظر می رســد که زنــان برای 
تقســیم نقش های ســنتی خود ناچارند از کمک 
همســر و اطرافیان خــود بهــره  ببرند، اما بــا توجه 
به سســتی روابــط و کاهــش مناســبات گــرم بین 
خانواده هــا آیــا ایــن امر ممکن اســت؟ آیــا همین 
ســردی و قطع روابط، تأثیر منفی روی شغل زنان 
ندارد؟ زنان در شرایط اضطراری از چه کسی کمک 

خواهند گرفت؟
شــاید پاســخ دهید نهادهــای حمایتی )کــه البته 
در ایــران وجود نــدارد( یا ارگان هــای خصوصی که 
خدمات نگهداری فرزند یا کمک در برخی وظایف 

خانــه را انجــام می دهنــد، امــروزه جــای حمایــت 
خانواده ها را پر کرده اند، اما باید به خاطر داشــته 
باشــیم که ایــن نهاد ها فقــط در ســال های پس از 
نوزادی فرزندان، تــا زمان ابتــدای تحصیل کارایی 
دارند و پس از آن زنان مجبورند با کمک خانواده و 

خودِ فرزندان مسئولیت ها را تقسیم کنند.
اولویت هــای زنــان شــاغل بســیار در هم تنیــده و 
غیرقابــل اغماض اســت، شــاید طــرح ایــن نکته 
کــه »حواس مــان بــه تقویــت روابــط خانوادگــی و 
مناسبات فامیلی و مهمانی و دید و بازدید باشد« 
بســیار پیش پاافتاده به نظر برســد، اما این اقدام 
همپای تقویت همه  مهارت های مدیریتی و توسعه  
شغلی برای زنان حیاتی است. یکی از اصول بسیار 
مهــم رهبری بــرای زنــان کــه در ســطح بین المللی 
مطرح می شــود و ارتباطی با میزان رفاه اجتماعی 
و خدمــات یاری رســان بــه مــادران نــدارد، مبحث 

حمایت و حمایتگر است.
وجود حامی در همه  سطوح برای زنان بسیار مهم 
اســت. در ســطح جهانی و تخصصی، پیشنهاد 
می شود حتماً همکار یا مدیری را به عنوان مربی یا 
منتور انتخاب کنید. در سطح حمایت همپایان، 
پیشــنهاد می شــود که بــا یکــی از همــکاران برای 
همراهی و هدف گذاری همراه شوید.حتی در سطح 
افزایش مهارت های فردی و شجاعانه نیز پیشنهاد 
شــده کــه فــردی شــجاع تر از خودتــان را به عنوان 

حامی انتخاب کنید.
البته پیشنهاد حامی بودن نیز هم برای مردان و هم 
برای زنان مطرح می شود؛ اینکه حامی اطرافیان تان 

باشید و در این فرایند خودتان نیز رشد کنید.
 واضح است دایره اصلی حمایت برای هر فردی 
دایره خانواده و دوستان نزدیک او هستند. پس 
بهتر اســت به دلیــل کمبود وقت یــا کم اهمیت 
دانستن روابط دوستی و خانوادگی، این دستِ 
حمایتگــر را کــه در مواقــع حیاتــی و اضطــراری 
می توانــد بــه کمــک زنــان شــاغل بیایــد، قطــع 

نکنیم.

فاطمه 
طالبی پور  

Fatima.pour
@gmail.com

 وقتی مشتری یک 
محصول را پس از 
مدتی برای پروژه 

دیگری دوباره سفارش 
می دهد، نمی تواند 
بپذیرد که همان 

محصول را چندبرابر 
بخرد که البته این 
قیمت آهن و رزین 
و متریال اولیه است 
که چندبرابر شده، نه 

دستمزد ما
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لجستيک
L O G I S T I C

چه شــد که به ایده پلتفرمی آنلاین، برای 
ارائه خدمات لجستیک و دامپزشکی رسیدید؟

مــن در یــک خانــواده دامــدار زندگــی کــرده ام و از نزدیک با 
دشواری هایی که دامداران با آن مواجه هستند و از زیان هایی 
که بــه خاطــر نبــود امکانــات متحمــل می شــوند، آشــنایی 

داشته ام. در کشور ما نزدیک به ۸۰ میلیون رأس دام سبک 
و ســنگین وجــود دارد کــه ۷۰ درصــد آن به صــورت ســنتی 
نگهداری می شــود و نزدیــک به ۴۶ هــزار و ۲۰۰ دامپزشــک 
داریم کــه ۲۰ هــزار تــن از آنها بیــکار هســتند. بعــد از آنکه 
احساس کردیم در این زمینه نیازهایی وجود دارد، در استان 

گلستان و شهرستان گنبدطاووس تحقیقات بازار را شروع 
کردیم و چندین تســت بازار انجام دادیم. از جمله اینکه از 
۲۰۰ دامدار و 5۰ دامپزشــک خواستیم که پرسش نامه ای را 
پر کنند. در نهایت متوجه شدیم که این افراد در حوزه حمل 
دام و همچنین دامپزشکی به خدمات جدید و خروج از بستر 

گفت و گو با امید فرزین، مدیرعامل »وت وان«؛ پلتفرمی در استان گلستان که در زمینه 
دام مشغول به ارائه خدمات است

در ایران حدود ۸0 میلیون رأس دام سبک و سنگین وجود دارد که همچنان ۷0 درصد از آنها به شیوه سنتی نگهداری و پرورش داده می شوند. نیازهایی که دامداران در این حوزه داشتند و 
همچنان برای رفع آنها از روش های سنتی که دشواری های خود را داشت استفاده می کردند، »امید فرزین«، مدیرعامل و بنیان گذار پلتفرم خدمات دامپزشکی و لجستیک آنلاین »وت وان« 
را بر آن داشت که در زمینه خدمات لجستیک و دامپزشکی آنلاین فعالیت مجموعه خود را در استان گلستان آغاز کند. او معتقد است این حوزه به واسطه بکر بودنش، ظرفیت های زیادی 

برای رشد و توسعه در داخل و خارج از ایران دارد. در ادامه کارنگ با او درباره پلتفرم وت وان و خدمات متنوعی که ارائه می دهد به گفت وگو نشسته است.

ارائه خدمات لجستیک و 
دامپزشکی به شیوه دیجیتال 

 جذب سرمایه ۴۲ میلیون 
دلاری کوری

خدمات لست مایل 
در صنعت 

ساخت وساز
۲۰۱۸، »مــت لافرتــی« و  در ســال 
را  »کــوری«  گونزالــس«،  »برایــان 
کــه یــک پلتفــرم فناورانــه متمرکــز بــر 
ارائــه خدمــات لســت مایل اســت در 
کالیفرنیــا تأســیس کردند. هــدف آنها 
از راه انــدازی کوری کمک به مشــتریان 
به ویــژه توزیع کننــدگان، صرفه جویــی 
افزایــش  در هزینه هــای عملیاتــی، 
فروش و حل ناکارآمدی هــای مربوط به 
لجســتیک در صنعــت ساخت وســاز 

است.
لافرتی در مــورد کــوری و کاری که انجام 
می دهــد، می گویــد: »کــوری خدمــات 
لســت مایل را در صنعت ساخت وساز 
ارائه می دهد، یعنی تجهیزات مورد نیاز 
ســازندگان را از نزدیک ترین محل برای 
آنها ارســال می کند. کــوری یک راه حل 
عملکــردی کامل را در سرتاســر کشــور 
ارائه می دهد.« به  عبارت  دیگر خدمات 
مورد نیاز یک پروژه را از مرحله ابتدایی 
تــا انتهایــی آن بــرای مشــتریان فراهــم 
می کند و مشــتریان می تواننــد بارهای 
خود را؛ از ماشــین آلات ســنگین گرفته 
تا لوله و آبگرم کن، از نزدیک ترین محل 

به مقصد مورد نظرشان ارسال کنند.
ســرمایه گذاران  می رســد  نظــر  بــه 
هــم بــه خاطــر همیــن مزیــت کــوری 
بــه آن علاقه منــد شــده اند و روی آن 
ســرمایه گذاری کرده انــد. لازم بــه ذکــر 
اســت کــه کــوری اخیــراً در دومیــن دور 
تأمیــن مالی خــود موفــق به جــذب ۴۲ 
میلیون دلار شده است. در واقع کوری 
تا به حال ۴۸.۲ میلیون دلار ســرمایه از 
ســرمایه گذاران خطرپذیر جــذب کرده 
اســت. لافرتــی در مــورد ســرمایه های 
جذب شده می گوید: »این سرمایه ها در 
راستای توسعه محصول، زیرساخت ها 
و نــوآوری در فــروش و بازاریابــی بــه کار 

گرفته خواهند شد.«
ایــن پلتفــرم اخیــراً یــک API راه اندازی 
امــکان  شــرکت ها  بــه  کــه  کــرده 
متناســب  نقلیــه  وســایل  می دهــد 
بــا بــار خــود را انتخــاب کننــد. به علاوه 
سفارش دهندگان می توانند مسیر بار 
خود را نیز برنامه ریزی و از این طریق از 

طولانی شدن مسیر جلوگیری کنند.

NEWSخبر

شرکت های اماراتی به دنبال 
بازار لجستیک منطقه

از جذب سرمایه تا 
شبکه سازی

 )Transportr( پلتفرم لجســتیک دیجیتــال ترانســپورتر
دور هشت رقمی بودجه اولیه خود را با مشارکت هلدینگ 

و سرمایه صنعتی اتحاد ونچرز با موفقیت به پایان رساند.
این شرکت مستقر در امارات متحده عربی که در سال ۲۰۲۰ 
تأسیس شــده، یک بازار حمل و نقل دیجیتال چندوجهی 
اســت که با اتصال حمل کننــدگان در صنایــع مختلف به 
یکدیگر و ایجاد یک شبکه لجستیکی، توانسته جابه جایی 

کارآمد، شفاف و مقرون به صرفه کالا را تسهیل  کند.
این پلتفــرم همچنین به مســائلی مانند نــرخ حمل ونقل، 
فرایندهای دستی، افزایش دید، قابلیت ردیابی و خدمات 

مشتری رسیدگی می کند.
درآمد حاصل از دور تأمین مالی این شــرکت برای رشــد در 

بازار امارات متحده عربی و همچنین تســهیل توســعه در 
عربســتان ســعودی مورد اســتفاده قرار می گیــرد. این یک 
حرکــت اســتراتژیک کلیــدی بــرای بهره بــرداری از بخــش 

لجستیکی پررونق در منطقه است.
مدیرعامل شــرکت ترانســپورتر می گوید: »بــرای مدیریت 
تمــام حالت هــای حمل و نقــل )جــاده ای، دریایــی، ریلــی و 
هوایــی( و همچنیــن انبــارداری؛ حمل و نقل مــواد، آموزش 
لجســتیک و موارد دیگر تکامل یافتــه اســت.« او با تأکید 
بــر اینکــه چشــم انداز ترانســپورتر ایــن اســت کــه بــه هــر 
شــرکتی یک راه حل دیجیتالــی یک مرحله ای ارائــه دهد تا 
تمام فعالیت هــای زنجیــره تأمین خــود را بــا در نظر گرفتن 
عوامــل محیطــی، اجتماعــی و حاکمیتــی مدیریــت کند، 

   عکس:  نسیم اعتمادی

I N T E R V I E W
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لجستيک
L O G I S T I C

ســنتی نیاز دارند. بعد از آن تســت بازار دیگــری را از طریق 
تماس هــای تلفنی به صــورت ارائه مشــاوره و خدمــات آغاز 
کردیم، اما متوجه شدیم که این بستر به دلیل محدودیتی که 
برای پیشرفت کار ما دارد، مناسب نیست. در ادامه پلتفرمی 
را به نام وت وان طراحــی کردیم که در آن یــک دامدار بتواند 
به سادگی درخواستش را ثبت و از این طریق با راننده حمل 
دام یا برای نیازهای دامپزشــکی نزدیک ترین دامپزشک در 
مواقع اورژانسی ارتباط گرفته و خدمات مورد نیاز را دریافت 

کند. این شروعی برای کسب وکار ما بود. 

 در واقع رانندگانی کــه در حوزه حمل دام 
فعالیت می کنند، در پلتفرم شما پروفایل دارند؟

بله؛ نحوه کار به این صورت اســت که دامــدار می تواند برای 
حمل دام هــای خــود از یک نقطه بــه نقطه ای دیگر، شــبیه 
تاکسی های اینترنتی، ابتدا مبدأ و مقصد خود را در پلتفرم 

مشخص و درخواست خود را ثبت کند. سپس 
پلتفرم بر اساس اطلاعات واردشده هزینه حمل 
را تعیین می کنــد. در ادامه کســانی که وســیله 
نقلیه مناسب برای حمل دام دارند و در وت وان 
ثبت نام کرده  و دارای پروفایل کاربری هســتند، 

این درخواست را می پذیرند. 

 حمــل دام بیشــتر مربوط به 
چه حوزه هایی می شود؟ 

استان گلستان نزدیک به دو میلیون و 5۰۰ هزار 
رأس دام سبک و ســنگین دارد که از این میزان 

۸۰۰ هزار رأس مربوط به عشایری است که نیاز به حمل ونقل 
دام دارند. همچنین در شهرســتان گنبدکاووس روزانه پنج 
هزار مــورد خریدوفــروش دام انجام می شــود که بخشــی از 
آن برای کشتارگاه است که به استان های مازندران، گیلان و 
تهران فرستاده می شود. خود گنبدکاووس و شهرستان های 
دیگــر اســتان نیــز نیازهایــی در زمینــه حمــل دام دارنــد که 

می توانند از طریق پلتفرم ما آنها را برطرف کنند.

 در حــال حاضــر پلتفرم شــما چــه تعداد 
کاربر دارد؟

ما نزدیک بــه دو هزار کاربــر داریم و حدود ۲۳۰ دامپزشــک 
با پلتفــرم مــا کار می کننــد. در آغــاز کار برخی دامپزشــکان 
که ســابقه زیادی داشــتند، مایل به همکاری نبودند، اما در 
ادامه آنها هم متوجه شــدند که اســتفاده از ایــن پلتفرم به 
نفع خودشــان اســت. در واقع در این پلتفرم، بســتری برای 
دامپزشکان فراهم شده که از طریق آن قبل از آنکه بخواهند 
در روســتایی حضور پیدا کنند، می توانند کار اطلاع رسانی 

را انجام دهند. 

 آیــا به جــز تســهیل ارتبــاط میــان 
دامپزشک و دامدار، پلتفرم شما خدمات دیگری 

نیز ارائه می دهد؟
ما برای بیماری های حــوزه دام یک هوش مصنوعی طراحی 
کردیم که دامدار می تواند با استفاده از این فناوری و با ثبت 
علائم بیماری دام خود، از نوع بیماری مطلع شود و بر اساس 
آن تصمیم بگیرد که آیا نیاز به دامپزشک وجود دارد یا خیر. 
برای دامپزشــکان هم بخشــی در ایــن هــوش مصنوعی در 
نظر گرفته شده تا بتوانند از این طریق به رفرنس های جدید 
جهانی درباره انواع بیماری دام که قرار است مورد درمان قرار 
گیرد، دسترسی داشته باشند. این پلتفرم امکانات دیگری 
نیز دارد، از جمله تماس تصویری و صوتــی، پرونده درمانی 
و آلارم برای تیمار و تکرار درمــان دام ها. این تماس تصویری 
برای ارتباط میان دامدار و دامپزشک و همچنین دامپزشک 
و دامپزشک است تا بتوانند از این طریق از یکدیگر مشاوره 

بگیرند. 

 آیا تاکنــون مجموعه شــما اقــدام به 
جذب سرمایه کرده است؟

در حال انعقاد قراردادی با یک شتاب دهنده به 
نام تریگ آپ هستیم که به نحوی زیرمجموعه 
بانک پاسارگاد است و قرار است سرمایه گذاری 
روی پلتفــرم مــا را بــا صندوق نــوآوری گلســتان 

به صورت کوینوست انجام دهد.

 چشــم اندازی کــه بــرای ایــن پلتفرم 
دارید به چه صورت است؟

برنامه ما این است که این پلتفرم را برای مرحله 
اول در ایران توسعه دهیم. استان هایی که تعداد دام زیادی 
دارند، مانند آذربایجان شرقی، خراســان رضوی، کرمان و... 
جزء اهداف ما برای توســعه هســتند. البتــه در حال حاضر 
هم امــکان اســتفاده از ایــن پلتفرم بــرای همه دامپزشــکان 
و دامــداران کشــور فراهــم اســت و افــراد می تواننــد آن را از 
طریق گوگل پلی و کافه بازار دانلود کنند. از سویی در رویداد 
فینوتکس با چند تاجر از کشورهای تاجیکستان، قزاقستان 
و روســیه رایزنی داشــتیم و آنها تمایل نشــان دادند که این 

پلتفرم در کشورشان فعالیت کند. 

 مهم ترین چالش هایی که در راه اندازی و 
توسعه این پلتفرم داشتید، چه بوده است؟

یکــی از مهم تریــن چالش هایی کــه در مســیر بــا آن مواجه 
بودیم، بحث فرهنگ سازی اســت. ما می خواستیم به یک 
دامدار سنتی که کمتر با فناوری هایی از این دست آشنایی 
داشــته، یاد بدهیم که چگونه از این پلتفرم اســتفاده کند و 
این برای ما خیلی ســخت بود، اما به مرور متوجه شدیم که 
هر دامدار یک دامپزشک مورد اعتماد خود را دارد و اگر آن 
دامپزشک هر تجویزی برای درمان دام ارائه دهد، دامدار آن 
را می پذیرد. به همین دلیل ما کار بازاریابی خــود را از طریق 
دامپزشکان پیش بردیم تا کسب وکارمان توسعه پیدا کند. 

ادامه می دهــد: »هدف ما این اســت که برای شــرکای خود 
ارزشی مانند صرفه جویی قابل توجه در هزینه، دسترسی 
بــه تجزیه و تحلیــل داده هــا و هــوش مصنوعی بــه ارمغان 
بیاوریــم.« »هــش مــوو« )HashMove( که در ســال ۲۰۱۷ 
توسط نعمان محمد، رایان البکری و سرفراز علم تأسیس 
شــد، راه حل هایی را برای نیازهای لجســتیکی مختلف، از 
جمله منبع یابی نرخ فوری برای مرحلــه اولیه حمل ونقل، 
قابلیت هــای رزرو کارآمد، جابه جایــی و ردیابی محموله ها 
ارائه می کند. سرمایه گذاری های انجام شده، نقش مهمی 
در برنامه های توســعه هش مــوو و همچنین انتقــال دفتر 
مرکزی آن به عربستان سعودی خواهد داشت. هدف این 
حرکت استراتژیک، سرمایه گذاری بر صنعت لجستیک 

پر رونق پادشــاهی و قرار دادن هش موو در خط مقدم بازار 
است. هش موو با ایجاد یک حضور قدرتمند در عربستان 
سعودی، می تواند خدمات خود را افزایش دهد و شبکه خود 
را در منطقه تقویت کند. گســترش هش موو و نقل مکان 
به عربستان سعودی با چشم انداز بلندمدت این شرکت 
برای تبدیل شدن به یک بازیگر کلیدی در بازار لجستیک 
خاورمیانــه مطابقــت دارد. بودجه جدید هش مــوو را قادر 
می سازد تا قابلیت های خود را افزایش دهد، عملیات خود 
را مقیاس بندی کند و حتی ارزش بیشتری را برای مشتریان 
خود فراهم کنــد. این شــرکت در حال حاضر بیــش از ۹۰۰ 
ارائه دهنده لجستیک را در ۹۰ کشور جذب کرده و هدف آن 

ایجاد انقلابی در چشم انداز تدارکات جهانی است.

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

مؤسسه مدیچی، یکی از جامع ترین گزارش های تحقیقاتی 
فین تک را در مورد نئوبانک انجام داده است. شاید به جرئت 
بتوانیم بگوییم جذاب ترین بخش فین تک در یکی، دو سال 
اخیر نئوبانک هــا بوده اند. ایــن گزارش حاصــل مطالعه ای 
جامع مبتنی بر داده های اختصاصی حوزه فین تک مؤسسه 
مدیچی، گــردآوری شــده از بیــش از 13 هزار شــرکت نوپا، 
همچنین حاصل ســال ها رصد صنعت فین تــک، برگزاری 
جلسات توفان فکری و مصاحبه های عمیق با متخصصان 
ایــن حــوزه و در نهایت  شناســایی روندهــای بازار اســت.
کتاب »نئوبانــک 20« با هــدف ایجاد آشــنایی مقدماتی با 
نئوبانک هــا در جهــان، حاصل ترجمــه این گــزارش جامع 
اســت. بیــش از 50 مصاحبــه در دوره هــای ســه ماهه 
بــا متخصصــان صنعــت انجــام شــد تــا به روزتریــن و 
بخش هایــی  درخصــوص  دیدگاه هــا  ارزشــمندترین 
به دســت آینــد کــه در ایــن کتــاب پوشــش داده شــده اند.

2 نئوبانک  0 
منتشر شد
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

 مدیرعامل نوبیتکس
 مطرح کرد

هنوز موانع بر سر راه 
زیاد است

امیرحســین راد، مدیرعامــل نوبیتکــس 
در پنــل پــول دیجیتــال کــه در همایــش 
فرصت های ایران در عصر دیجیتال برگزار 
شد، درباره توکن و اقتصاد مبتنی بر توکن 
در ایران گفت: »زیرساخت های بلاکچینی 
برای اقتصاد مبتنی بر توکن و توکنایز کردن 
دارایی تا حدودی ایجاد شــده، اما در عمل 

موانع زیادی برای تحقق آن وجود دارد.«
او با اشــاره به اینکه به صورت کلی در ایران 
امکان انتشار آثار هنری به صورت ان اف تی 
و خریدوفروش آن شکل گرفته و همچنین 
توکن هویت یا KYC تعریف شــده، افزود: 
»با ایــن حال هنــوز توکنایــز کــردن دارایی، 
کاربرد و کارکرد خود را پیــدا نکرده و بخش 
عمــده ای از موانــع ایــن کار نیــز بــه فضای 

رگولاتوری برمی گردد.«
مدیرعامل نوبیتکس ادامه داد: »متأسفانه 
قانون گذار فضا را برای ایده های نوآورانه باز 
نمی کند. این در حالی اســت که توســعه و 
رشــد نوآوری در کشور دو پیش شــرط دارد 
و یکی از پیش شــرط ها وجود فضای باز در 
کشور اســت که در آن، سیاست ها شفاف 
بوده و نهاد تصمیم گیر اجازه ریسک کردن 

داشته باشد.«
راد با بیــان اینکه رگولاتــور ترجیح می دهد 
ریسک نکند، چون باید در مقابل نهادهای 
گوناگون پاســخگو باشــد، در ادامه دومین 
پیش شــرط نــوآوری را ســرمایه دانســت و 
گفــت: »بایــد شــرایطی ایجــاد شــود کــه 
سرمایه گذار بتواند در این فضای پرریسک 
خطــر کنــد. در دنیــا دو تــا ســه میلیــارد 
دلار در ســال در اکوسیســتم بلاکچینــی 
سرمایه گذاری می شود، اما در کشور ما این 
میزان از ریســک پذیری در سرمایه گذاران 

وجود ندارد که دلایل متعددی نیز دارد.«

POINT OF VIEWدیدگاه

صرافی های ارز دیجیتال در مسیر ارائه تسهیلات و وام با وثیقه گذاری رمزارز

چالش های رگولاتوری 
ادامه دارد

فرایند وثیقه گذاری و دریافت وام و تســهیلات 
در سیســتم ســنتی مالــی، فراینــدی 
پیچیــده و زمان بر اســت و بــه دلیل 
بوروکراســی های مختــص بــه هر 
کشــور، همه افــراد امــکان بهره 
بــردن از آن را ندارنــد. در مقابــل 
فراینــد وثیقه گــذاری و وام دهــی 
رمــزارزی بــا پیچیدگــی کمتــر و در 
زمانی کوتــاه انجــام می شــود. در این 
روش افــراد دارایــی دیجیتال راکــد خود را 
در اختیار سایر کاربران یا پلتفرم تبادل قرار می دهند 
و تحــت شــرایطی مشــخص، در قبــال آن ارز فیات یا ســایر 
رمزارزهــا را دریافت می کننــد. در این حالت وثیقــه کاربران، 
همــان دارایی دیجیتال آنهاســت که ریســک نکــول و عدم 

پرداخت وام را کاهش می دهد.
موضوع Collateralized یا همان وثیقه گذاری، سال هاست 

که در حوزه های مختلفی در سراســر جهان مرســوم است و 
با هدف کاهش ریســک نهادهای مالی اعتباردهنده انجام 
می گیرد. با رشد موضوع فین تک در جهان و همچنین با به 
رسمیت شناخته شدن نسبی دارایی های دیجیتال توسط 
 ،)IFRS( بنیاد اســتانداردهای گزارشــگری مالی بین المللــی
نقش پررنگی برای این دارایی در حوزه بیمه، وام دهی و تأمین 
مالی خــرد به وجود آمده اســت. امــا بر اســاس قوانین پولی 
و بانکی کشــور ما، ارائه تســهیلات و وام دهی تنهــا از طریق 
شــبکه بانکی ممکن اســت و هیــچ بخــش دیگری جــز این 
شبکه، مجاز به دریافت سپرده و ارائه وام نیست. با این حال 
با ورود کسب وکارهای رمزارزی و کسب وکارهای لندتکی، این 
بخش از قوانین به روزرسانی نشــده و ارائه خدمات وام دهی 
توسط این کسب وکارها در فضایی مبهم پیش می رود. اخیراً 
تعدادی از صرافی های ارز دیجیتال از سرویس های وام دهی 
رمزارزی و ارائه خدمات اعتبــاری خود رونمایی کرده اند که با 
اســتقبال کاربران نیز مواجه شده اســت. در همین راستا با 

فعالان این حوزه در خصوص سابقه و انواع وام دهی رمزارزی 
و چالش های رگولاتوری آن گفت وگو داشتیم.

  ســابقه وام دهی بــا وثیقه گــذاری رمــزارزی و 
انواع آن

به گفته امید امین زاده، رئیس هیئت مدیره آبان تتر مفهوم 
قرض دهــی و وام دهی رمــزارزی از حــدود پنج ســال پیش در 
بســیاری از پلتفرم هــای تبــادل ارز دیجیتال خارجــی وجود 
داشته است. فرایندهای لندینگ از طریق وثیقه گذاری رمزارز، 
دومین لایه از فایننشال سرویس هاست و از این طریق کاربران 
می توانند ارز دیجیتال خود را به جریان انداخته و از طریق آن 

خلق ارزش کنند.
امیــن زاده مطــرح کــرد: »بــا توســعه و فراگیــری دارایی هــای 
دیجیتال، ابزارهای مشتقه آن شکل گرفت و حالا فرایندهای 
قرض دهــی و وام دهی توســط ایــن دارایــی نیز به عنــوان ابزار 

مکمل ایجاد شده است.«
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 او در خصوص انواع وام دهی رمــزارزی توضیح داد: »در یک 
روش، کاربران دارایی خود را به یکدیگر قرض می دهند.« این 
روش وام دهی رمزارزی همتابه همتا یا P2P است که بر بستر 

قرارداد هوشمند پیش می رود.
به گفته رئیس هیئت مدیره آبان تتر، در روشی دیگر، پلتفرم 
تبادل رمزارز، دارایی را از منابع خود به کاربران قرض می دهد و 
وام دهی رمزارزی را توسط نهادهای مالی دیگر جهت ترجمه 
وثیقه ممکن می کند. امین زاده ضمن توضیح فرایند وام دهی 
سنتی بانک ها با وثیقه گذاری دارایی راکد در قبال وجه نقد، 
مطرح کرد: »اغلب بانک های جهان از جمله کشور ما، دارایی 
دیجیتال را تقریباً به رسمیت نمی شناسند. اما مشتریانی 
هستند که دارایی دیجیتال دارند و قصد دارند این دارایی را 
به عنوان وثیقه استفاده کنند.«  او ادامه داد: »در این موقعیت 
نهادی، ریسک را مدیریت می کند؛ یعنی ارز دیجیتال کاربر 

را به شکل متعارف سیستم سنتی پولی، تبدیل 
و ترجمــه می کنــد و آن را در اختیــار بانــک  قــرار 
می دهد. طبیعتــاً ایــن کار، هزینه هــا را افزایش 
می دهــد و نهــاد واســط، وام را با ســود عملیاتی 
خود بــه کاربــر بازمی فروشــد.« به گفتــه رئیس 
هیئت مدیــره آبان تتر، بســته های اعتبــاری هم 
 P2P شــکل دیگری از وام دهی و خــارج از فرمت
است که توسط برخی کســب وکارهای رمزارزی 

داخلی نیز ارائه می شود.

 ساختارشکنی در مقابل رگولاتور به 
عهده بخش خصوصی است

عــلاوه بــر اینکــه بــر اســاس قوانیــن موجــود، اعطــای وام و 
تسهیلات اعتباری در انحصار شبکه بانکی است، الزامات 
ابلاغ شــده از ســمت فراجا بــه کســب وکارهای رمــزارزی نیز 
وام دهی رمزارزی را با ابهام و محدودیت مواجه کرده اســت. 
بنا بر این ابلاغیه، دارایی کاربران به صــورت امانی در اختیار 
ایــن پلتفرم هاســت و در نتیجــه آنها مجــاز نیســتند از این 
دارایی به منظور کسب سود یا ارائه وام استفاده کنند. با این 
حال وام دهی رمزارزی و ســایر اشکال ارائه اعتبارات مالی به 
کاربران، از مهم ترین کاربردهای ارز دیجیتال و دیفای است 
که در نقــاط مختلفــی از جهان با اقبــال خوبی روبه رو شــده 
است و کسب وکارهای داخلی نیز مایل به ورود به این حوزه 
هستند. امین زاده در خصوص چالش های رگولاتوری ایران 
در خصوص وام دهی رمزارزی و وثیقه گذاری دارایی دیجیتال 
عنوان کرد: »رگولاتور در این زمینه سکوت کرده است. قوانین 
موجود از یک منظر، پاســخ بــه این گونه نیاز کاربــران را مهیا 
نمی کند و از منظر دیگر، محدودیت هایی برای وسیع شدن 
ابعاد آن در نظر گرفته است.« به گفته او مبنای حقوقی ارائه 
این سرویس توسط آبان تتر، فعالیت های شرکت همکارش 
در زمینــه وثیقه گــذاری و دریافــت وام اســت.  امیــن زاده در 
خصوص تلاش برای تغییر رویکرد رگولاتور ادامه داد: »اصولاً 
در همه جــای دنیا، بــازار جلوتــر از رگولاتــور قدم برمــی دارد. 
توسعه از شکست ساختار ایجاد می شود و پس از آن رگولاتور 
مجوزی ایجاد می کند و کسب وکارها در ساختار جدید اقدام 
بــه اخــذ آن مجــوز می کنند.« بــه گفتــه او، بدون شکســتن 
ساختار، توسعه ای حاصل نمی شود و این ساختارشکنی به 

عهده بخش خصوصی و اکوسیستم است.

  همه ماجرا رگولیشن نیست
امین زاده در خصوص سایر محدودیت ها و ریسک ها برای 
ارائــه خدمــات وام دهــی رمــزارزی مطرح کــرد: »همــه ماجرا 
رگولیشن نیست. به گمانم موضع رگولاتور در این خصوص 
در حال حاضر جسورانه نیست و بیشــتر نظاره گر بوده و به 

نوعی ترک منازعه کرده است.«
او ادامه داد: »بخشی از ریسک وام دهی رمزارزی به ریسک ها 
و خطرات بازار و همچنین اســتقبال کاربران وابسته است. 
بحث دیگر، محاســبات ریاضی و نقدشــوندگی و مدیریت 
ریسک های مالی و ریسک فنی است که توسط ما مدیریت 

می شود.«

امین زاده در خصوص ظرفیت های بازار ایران جهت وام دهی 
رمزارزی مطرح کــرد: »گفت وگو درباره این ســرویس جذاب 
است؛ با این حال من بازار را چندان بزرگ و وسیع نمی دانم.« 
او ادامه داد: »اما سرویس وام دهی رمزارزی باید وجود داشته 
باشد تا فرهنگ آن ایجاد شــود و بازار آن توسعه پیدا کند.« 
رئیس هیئت مدیره آبان تتر، به خاطر مقیــاس کوچک این 
بازار، ریســک چندانی از ســمت رگولاتور را بــرای آن متصور 
نیست. امین زاده مطرح کرد: »گرچه ریسک بالایی در دنیای 
رمزارزها وجود دارد، اما این نوع سیستم های مبتنی بر بدهی، 
به کاربران امکان معامله بیشــتری را ارائه می دهــد و کاربران 
ارزهای دیجیتال، غالباً ریسک پذیری بالاتری دارند و گمان 

من به این ابزارها اقبال خوبی نشان می دهند.«

  پلتفرم های رمزارزی فعلاً صلاحیت ندارند
سالار تحویلدار، مدیر توسعه کسب وکار تترلند 
نیز در خصوص زیرســاخت های حقوقــی ارائه 
سرویس های اعتباری توسط صرافی های رمزارزی 
مطرح کرد: »ما در تترلند بر این باوریم که به دلیل 
عدم وجود مجوزهــای لازم، پلتفرم های رمزارزی 
فعلاً صلاحیت ارائه سرویس های وام و اعتباری را 
ندارند؛ به عقیده ما ارائه چنین خدماتی نیازمند 
تأمین زیرساخت های حقوقی و اخذ مجوزهای 
شــورای عالی پول و اعتبار و بانک مرکزی اســت 
و اگر پلتفرم هــای رمــزارزی اقدام بــه ارائه چنین 
خدماتی کنند، تخلف محسوب شده و ممکن 

است تبعات داشته باشد.« 
او تأکید کــرد: »بنابراین تترلنــد برای ارائــه چنین محصولی 
با مجموعه هایی که مجــوز لازم بــرای این ســرویس را دارند، 

همکاری خواهد کرد.«

 ریــال؛ مزیــت اســتفاده از ســرویس های 
اعتباری صرافی های داخلی است

تحویلــدار در خصــوص مزیــت کســب وکارهای ایرانــی در 
حــوزه اعطــای وام رمــزارزی 
اعتبــاری  ســرویس های  و 
مطــرح کــرد: »کاربــران ایرانــی 
در  متعــددی  انتخاب هــای 
خــارج دارنــد، امــا در آن صورت 
نمی توانند ریال دریافت کنند و 
نهایتاً می توانند در مقابل وثیقه 
رمــزارز خــود، رمــزارز دریافــت 
کننــد.« او تأکیــد کــرد: »مزیت 
صرافی هــای رمــزارزی ایرانی هــا 
در ســرویس های اعتباری، ارائه 

ریال است.«
به گفته مدیر توسعه کسب وکار 

تترلند، از آنجایی که پلتفرم های رمزارزی در ایران در مســیر 
رشد و بلوغ قرار گرفته اند، ســرویس های اعتباری و وام دهی 
نیــز می تواند زمیــن بــازی جدیــد و جذابی بــرای رقابــت این 

کسب وکارها باشد.
تحویلدار در خصوص مؤلفه های متعدد برای تنوع بخشی 
به ارائه این سرویس ها توسط پلتفرم های ایرانی گفت: »یکی 
از اصلی ترین مزیت های رقابتی که در این حوزه وجود دارد، 

درصد کارمزد و بهره وام اعطاشده به کاربر است.« 
او ادامه داد: »مؤلفه مؤثر دیگر، نسبت ارزش وثیقه به میزان 
اعتبار دریافتی اســت که Loan to Value  نامیده می شود. 
هرچه ایــن درصد بالاتری باشــد، پلتفــرم رمــزارزی می تواند 

سرویس جذاب تری به کاربران خود ارائه دهد.«
به گفته تحویلدار، تنوع بازپرداخت، مدت بازپرداخت و زمان 
انتظار کاربر برای دریافت اعتبار، از دیگر آیتم هایی هستند 

که می توانند در میان صرافی های ایرانی تمایز ایجاد کند.

 رگولاتوری؛ چالش اصلی 
عباس آشــتیانی، مدیرعامل انجمن بلاکچین ایــران نیز در 

این خصــوص مطرح کــرد: »متأســفانه همان ضعفــی را که 
در رگولاتوری کلی فضــای رمزارزها در کشــور وجــود دارد، در 
حوزه وام دهی رمزارزی نیز شاهد هستیم. از طرفی بر اساس 
ابلاغیه سال گذشته پلیس فتا در خصوص کسب وکارهای 
رمزارزی، موضــوع وثیقه گــذاری و وثیقه پذیــری و همچنین 
سپرده گذاری و ســپرده پذیری رمزارزها منع شــده است. به 
عقیده من، متن آن ابلاغیه دچار شــتاب زدگی بــوده و دقت 
کافی را نداشــته اســت، چراکه ممانعــت از ســپرده گذاری و 
سپرده پذیری با ایجاد حساب کاربری در یک صرافی رمزارزی 

در تضاد است.«
آشتیانی به اشاره به لایحه برنامه هفتم که در اردیبهشت ماه 
به مجلس ارائه شــده، تصریــح کرد: »خوشــبختانه در متن 
اولیه لایحه برنامه هفتم توسعه به این موضوع اشاره شده 
که بانک ها و مؤسسات اعتباری و صندوق ها و نهادهای مالی 
دارای مجوز از سازمان بورس و نهادهای مالی دارای مجوز از 
بانک مرکزی، نسبت به پذیرش دارایی های نامشهود قابل 
تبادل در بــازار در فرایندهــای اعتبارســنجی و وثیقه گذاری، 

ضمانت و پذیره نویسی اقدام کنند.«
آشــتیانی تأکیــد کــرد: »طبیعتــاً رمزارزهــا یکــی از بهتریــن 
دارایی هــای نامشــهود قابــل تبــادل در بــازار هســتند.« بــه 
گفتــه او این بند نشــان می دهد کــه به ســمت وثیقه گذاری 
و وثیقه پذیــری و همچنیــن ســپرده گذاری و ســپرده پذیری 
رمزارزها حرکت می کنیم  و گام مؤثر و بزرگی برای تحقق سهم 

۱۰درصدی اقتصاد دیجیتال در GDP کشور است.
آشــتیانی مطرح کرد: »یکی از مشــکلات ما در حال حاضر 
عدم تعریف مشخص از دارایی نامشهود و رمزارز به عنوان 

بخشی از این دارایی در قانون مصوب مجلس است.«
او تأکید کــرد: »ما دچار پیچیدگــی رگولاتــوری در این زمینه 
هستیم؛ از سمتی تعریف دقیق دارایی نامشهود و رمزارزی را 
نداریم و از طرفی دیگر برنامه هفتم به وضوح اجازه ضمانت 
از طریق این دارایی را اعطا کرده، اما از سمت پلیس فتا چنین 

چیزی نهی می شود.« 
او ادامه داد: »به نظر می رسد ضرورت وحدت فرماندهی در 
حوزه اقتصاد دیجیتال و همدلی 
تشکل های بخش خصوصی با 
حاکمیت واحــد می تواند چنین 

موضوعاتی را رفع کند.«

قــرن  دیــدگاه   
شانزدهمی مجوزمحورانه

آشتیانی در خصوص به رسمیت 
شــناختن دارایی دیجیتــال برای 
وثیقه گذاری مطرح کرد: »نقدی 
که به همین جملــه مثبت قانون 
برنامه هفتم وارد است، مبتنی بر 
این است که باز هم چنین حقی 
را به نهادهــای دارای مجوز از ســازمان بــورس و بانک مرکزی 
اعطا کرده است.« او تأکید کرد: »مجدداً در این بند، با دیدگاه 
قرن شــانزدهمی رگولاتوری مجوزمحورانــه در حوزه اقتصاد 
دیجیتال مواجه هستیم.« آشتیانی ضمن انتقاد از دیدگاه 
مبتنی بر مجوزمحوری سنتی گفت: »قول می دهم ما مرگ 
اقتصــاد کشــور و فرصت ســوزی های گســترده ای را شــاهد 
خواهیم بود. اگر دســت از این ادبیات برنداریــم.« او اضافه 
کرد: »این نگاه، امکان رشد اقتصاد دیجیتال را از میان خواهد 
برد.« آشتیانی تأکید کرد که قانون گذاران باید نقش پررنگ 
کسب وکارهای فین تکی و به ویژه کسب وکارهای رمزارزی را در 

رشد و توسعه چرخه اقتصاد کشور به رسمیت بشناسند.
او در انتها اضافه کرد: »به حاکمیت توصیه می کنم که برای 
پیش بردن دیدگاه اقتصاد دیجیتال، از رویکرد ســنتی برای 
مدیریت آن و مجوزمحوری دست بردارد و به کسب وکارهای 
بخــش خصوصی اجــازه دهد که تســهیلات تکلیفــی خرد 
بانک ها را به عهده بگیرند و به این کسب وکارها امکان تأمین 
اعتبار خرد را بدهد تا دارایی رمزارزی مردم به چرخه تولید و 

اقتصاد کشور برگردد.«

NEWSخبر

 پیروزی ریپل در دادگاه 

SEC موضع 
تغییر می کند؟

 )Ripple Labs یپــل لبــز ) دادگاه ر
و کمیســیون بــورس و اوراق بهــادار 
آمریــکا )SEC( بالاخره بعد از دو ســال 
کشمکش هفته گذشته به پایان رسید 
و ریپل برنده ایــن دادگاه بــود. اکنون با 
پیروزی ریپــل و با اتفاقــات پیش آمده، 
قانون گذاری ایــالات متحــده آمریکا از 
رئیس کمیســیون بورس و اوراق بهادار 
می خواهــد تــا موضع خــود نســبت به 

رمزارزها را تغییر دهد.
ریچــی تــورس، نماینــده نیویــورک و از 
قانون گــذاران بــزرگ ایــالات متحــده، 
از جملــه افــرادی اســت که ســعی دارد 
موضع کمیسیون بورس و اوراق بهادار 
نســبت به رمزارزهــا را تغییــر دهد. وی 
از گــری گنســلر، رئیــس کمیســیون 
بورس و اوراق بهــادار آمریکا خواســت 
تا پس از آنچه به قــول خودش در »روز 
وحشتناک دادگاه« تجربه کردند، کمی 
در مورد موضع و رویکردش نســبت به 

رمزارزها تجدیدنظر کند.
تورس طی نامه ای در ۱۸ جولای خطاب 
بــه گــری گنســلر، از کمیســیون بــورس 
و اوراق بهــادار ایــالات متحــده آمریــکا 
خواســت تا موارد اجرایی خود را به آن 
دســته از »بازیگران بد« حوزه رمزارزها 
محدود کند و از عمل کــردن بدون فکر 
و تبعیض در مورد همه دست بردارد. 

از  بســیاری  هماننــد  نیــز  تــورس 
کارشناســان دیگــر معتقــد اســت کــه 
درخواست تجدیدنظر آنی برای دادگاه 
بعید به نظر می رسد و با اتفاقات پیش 
آمده پس از پیــروزی ریپــل، این امکان 
وجود دارد که پرونده کمیسیون بورس 
و اوراق بهــادار علیــه کوین بیــس نیز در 
خطر باشد. این کمیسیون در ماه ژوئن 
بود که بــه اتهام ارائــه اوراق بهادار ثبت 
نشــده شــکایتی را علیــه کوین بیــس 

تنظیم کرده و به دادگاه ارائه داد.
در حــال حاضــر واکنــش کمیســیون 
بــورس و اوراق بهــادار نســبت به حکم 
پیروزی ریپــل و رویکــردی کــه در پیش 

خواهد گرفت مشخص نیست. 

پرنیان ستوده

parnian.std 
@gmail.com

 به حاکمیت توصیه 
می کنم که برای پیش 
بردن دیدگاه اقتصاد 
دیجیتال، از رویکرد 
سنتی برای مدیریت 
آن و مجوزمحوری 

دست بردارد
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گفت و گو با میثم رجبی، مدیرعامل رادین؛ او معتقد است رگولاتور به جای اینکه به رشد 
اکوسیستم نوآوری کمک کند، به دنبال ایجاد پارکی با گونه های محدود است و این 

بزرگ ترین پسرفت اکوسیستم را رقم می زند
شرکت »پیشرو فناوری اطلاعات رادین« سال هاست از زیر بیرق مجموعه »حصین« بیرون آمده و فعالیت خود را به شکل مستقل ادامه می دهد. اما با وجود اینکه این شرکت عمر 

نسبتاً کوتاهی دارد، تحولات بسیاری در آن اتفاق افتاده است. از سر و سامان دادن به خدماتی که به واسطه آنها سر و شکل یک شرکت مستقل را به خود گرفت تا افزودن خدماتی در قالب 
دپارتمان های جدید و توجه به فناوری های نوظهور و تکمیل سبد خدماتی اش. حالا هم مدتی است با راه اندازی استارتاپ استودیویی در دل شرکت، سعی دارد تمرکز خود را از محصولات 

B2B به سمت محصولات B2C ببرد. میثم رجبی، مدیرعامل رادین می گوید علت این کار دستیابی به بازارهای بزرگ تری است که در حوزه B2B وجود ندارد. همچنین او معتقد است 
استفاده از تجربیات گذشته حصین در این حوزه کسب و کاری و استخر کاربرانی که به واسطه سال ها فعالیت حصین در حوزه B2C ایجاد شده، به موفقیت محصولات و خدمات استارتاپ 
استودیو آنها کمک می کند. اشاره رجبی مشخصاً به کسب و کارهای طاقچه، مایکت و گوشی شاپ است که سال ها از فعالیت شان می گذرد. آنچه در پی می آید، گفت و گوی کارنگ با رجبی 
در خصوص مسیری است که رادین طی کرده است. در بخش دیگری از گفت و گو نیز نظر او را درباره اتفاقات مهم اکوسیستم، وضعیت رگولاتوری، مسئله سرمایه گذاری خطرپذیر و... جویا 

شدیم. او معتقد است رگولاتور به جای اینکه کمک کند اکوسیستم نوآوری رشد و پیشرفت داشته باشد، علاقه مند به ایجاد پارک است. پارکی که گونه های محدودی در دل خود دارد. او این 
مسئله را عامل بزرگ پسرفت اکوسیستم طی سال های اخیر می داند. 

تهی شدن کشور 
از ذخیره انسانی

نگاهی به فعالیت های 
اخیر رادین

در مسیر تحول
 یکــی از مهم تریــن نکاتــی کــه 
شــرکت های بزرگ به آن توجه 
دارنــد، این اســت کــه در شــرایط امروز 
دائمــاً بایــد در حــال تغییــر و تحــول و 
گســترده کــردن بازارهــای هــدف خــود 
باشند. این مسئله ای است که رادین به 
آن توجه نشان داده است. این شرکت 
نه تنهــا زنجیــره خدمــات و محصولات 
گذشــته خــود را تکمیــل کــرده، بلکه با 
راه اندازی اســتارتاپ اســتودیو درصدد 
اســت بــه بازارهــا و حوزه هــای جدیدی 
وارد شود. همین مســئله توجه کارنگ 
را بــه خــود جلــب کــرد تــا بــه ســراغ 
مدیرعامــل ایــن شــرکت، میثــم رجبی 
بــرود و از او دربــاره آخریــن تغییــرات و 

چشم اندازها بپرسد.

 رجبی معتقد اســت که اصولاً 
و  نرم افــزاری  حوزه هــای 
ســخت افزارهای های تک از نظــر اندازه 
بــازار و میــزان رشــدی کــه می تواننــد در 
حــوزه B2B داشــته باشــند، ســقف 
محدودتــری دارنــد. ایــن مســئله در 
مجموعه های قدیمی تر مشابه هم دیده 
می شــود. بــر اســاس ظرفیت های بــازار 
 B2B ایــران، شــرکت های  نرم افــزاری
نمی تواننــد بــه شــرکت های چنــد هــزار 
میلیــاردی تبدیــل شــوند، زیــرا ســطح 
تقاضا در کشور محدود است. بنابراین 
آنهــا در فاز ســوم، عمــلاً رادیــن را بــه دو 
 B2B بخش تقسیم کرده اند؛ یکی بخش
که پیش تر شــکل گرفته بود و مســتقلاً 
کارش را انجام می داد و دیگری راه اندازی 

یک استارتاپ استودیو در دل رادین.

 بــه گفتــه رجبــی، ۸۰ درصــد 
ایده هــای کســب و کاری ایــن 
اســتارتاپ اســتودیو از دل تیم هــای 
مختلف خود رادین و جلســات توسعه 
کسب و کاری که برگزار می کنند، بیرون 
می آیــد و ۲۰ درصــد هــم مربــوط بــه 
مرحلــه  از  کــه  می شــود  تیم هایــی 
ایده پردازی عبور کرده اند و رادین، پس 
از بررســی ها، به این تیم کمک می کند 
تــا مرحلــه بــذری را در ایــن اســتارتاپ 

استودیو پشت سر بگذارند.  
همان طــور کــه پیش تــر گفتــه شــد، بــه 
دلیل آنکه بازار B2B محدودتر اســت، 
تمرکز ایده های اســتارتاپ اســتودیو بر 
خلــق کســب و کارهایی اســت کــه بــازار 

B2C را هدف قرار می دهند.

REVIEWبررسی

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

 رادین زمانی تصمیم گرفت توسعه برخی 
محصولات را که در سال های گذشــته ارائه می داد، 
متوقف کند و روی محصولات دیگری تمرکز داشته 
باشــد. علت این تغییــر رویکرد چــه بود؟ به شــکل 
مختصــر، چــه محصولاتــی کنار گذاشــته شــدند و 

تمرکز روی چه محصولاتی صورت گرفت؟
مــا در گــروه حصیــن یکســری محصــولات خــاص و بعضاً 
های تــک داشــتیم. پیشــران ایــن فعالیت هــا نیــز اشــتیاق 
خــود مجموعــه حصین بــود کــه علاقه منــد اســت کارهای 
هیجان انگیز فنــی انجام دهــد. این خدمــات و محصولات 
از سال ۸۳ که حصین تأسیس شــد، به مرور ایجاد شدند و 
بسیار پراکنده بودند. برای سر و سامان دادن به این وضعیت، 
اولین کاری که انجام دادیم، این بود که از اواخر ۹۷، با کنار هم 
قرار دادن این ابزارها تحت یک مدیریت مســتقل، شرکت 
رادین را تأســیس کردیــم. در فاز اول باید ســاختاری شــکل 
می گرفت تا مشــتریان قبلی که در حال دریافت ســرویس 
بودند، همچنان این ســرویس ها را دریافت کننــد. ما عملاً 
سه مرحله را تا امروز طی کرده ایم. مرحله اول این بود که آن 
دپارتمان ها به شــکل واحد کسب و کاری مســتقل درآیند، 
با مشــتریان خــود تعامل کننــد و محصولات قدیمــی کنار 
گذاشــته شــود که در این راســتا چهــار واحد کســب و کاری 
شکل گرفت؛ پرداخت الکترونیک، بانکداری الکترونیک، 
تلکام، زیرساخت و امنیت فناوری اطلاعات. بر اساس نیاز 
مشــتریان در ســال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ دو دپارتمــان جدید را 
هم به مجموعــه افزودیم کــه عبارت انــد از دپارتمــان داده و 
هوش مصنوعــی و دپارتمان بلاکچین. به این شــکل ســبد 
محصولات مــان تقریباً تکمیل شــد. این مرحله که شــامل 
تلاش بــرای پوشــش نیازهــای مشــتریان مان بــود، فــاز دوم 

فعالیت ما را شکل داد.
در فاز ســوم به ســمت ایجاد یــک تغییــر دیگر رفتیــم. این 
را مــد نظر داشــته باشــید کــه اصــولاً حوزه هــای نرم افــزاری 
و ســخت افزارهای های تــک از نظــر انــدازه بــازار و میــزان 

رشــدی که می توانند در حوزه B2B داشــته باشــند، ســقف 
محدودتری دارند. این مسئله را در مجموعه های قدیمی تر 
مشــابه هم می بینیم. بــر اســاس ظرفیت هــای بــازار ایران، 
شــرکت های  نرم افــزاری B2B نمی تواننــد بــه شــرکت های 
چنــد هــزار میلیــاردی تبدیل شــوند، زیــرا ســطح تقاضا در 
کشــور محدود اســت. بنابرایــن در فاز ســوم، عمــلاً رادین را 
به دو بخش تقســیم کردیم؛ یکــی بخش B2B کــه پیش تر 
شــکل گرفته بود و مســتقلاً کارش را انجام می داد و دیگری 

راه اندازی یک استارتاپ اســتودیو در دل رادین. 
ایــن اســتارتاپ اســتودیو با چــه منطــق و به چه 
شکلی ایجاد شد؟ ما می دیدیم در دپارتمان ها و 
تیم هایمان فناوری هایی وجود دارد که می تواند 
از درون آنها کسب و کارهایی استخراج شود که 
این کســب و کارها به شــکل بالقوه در بازار ایران 
می توانند بازارهای بالای 5۰۰ و بالای هزار میلیارد 
 B2B تومــان را لمس کنند؛ اتفاقی کــه در بخش

رخ نمی داد. 

 در حــال حاضــر اســتارتاپ 
استودیو در چه مرحله ای قرار دارد؟

از زمانــی که چنین تصمیمــی گرفتیــم، پروژه های مختلفی 
شروع شدند. سه پروژه که وارد مرحله کسب و کاری شده اند، 
یکــی ســوپراپ مالــی »مانــی« ماســت کــه مرحله توســعه 
محصولــش تمــام شــده و از فروردیــن ۱۴۰۲ ســرویس ارائه 
می دهد و در حال حاضر به صورت وایت لیست و به شکل 
B2B2C در حال ارائه سرویس به مخاطبان است. همچنین 
کیف پول ســخت افزاری »والتــو« را داریم که اخیراً نســخه 
تجاری آن ریلیز شده و در حال ارائه خدمات است. محصول 
سبد خرید هوشمند »پیکی« ما هم که تبدیل به کسب و کار 
 )AmazonFresh( »شــده، چیزی شــبیه به »آمازون فــرش
است که فعلاً به شــکل پایلوت در یک فروشگاه  بزرگ از آن 
استفاده می شــود. در ادامه دو کســب و کار دیگر نیز اضافه 

شده اند؛ از جمله »دژکی« که بیزینس کاستودی ماست و 
در حال عقد قرارداد با یک صرافی رمزارز هستیم. محصول 
کامل شــده و اگر قرارداد ببندیم، وارد مرحله ارائه سرویس 

می شویم. 
از آنجا که سناریو ما این است که فعلاً در مراحل پیش بذری 
)pre-seed( و بذری )seed( سرمایه گذاری انجام دهیم، سه 
محصول دیگر هم داریم که در حال توســعه هستند. یکی 
محصولی اســت که با اســتفاده از هوش مصنوعی در بازار 
مالی EPS را پیش بینی می کند. در تیم بانکی ما 
R&D محصول کرادفاندینگ مان شروع شده و 
در تیم تلکام مان هم یک محصول IoT داریم که 
هنوز خروجی محصول از آن نگرفته ایم. اصولاً 
به ســراغ محصولاتی رفته ایم که خــود فناوری 
مزیت اصلی است؛ پیکی، والتو و دژکی بسیار 
های تک هستند و دستیابی به فناوری آنها به 

این سادگی ها نیست.

 به نظر می رسد برخلاف فعالیت های 
گذشــته رادین که تمرکــزش روی B2B بــود، در 
اســتارتاپ اســتودیو به ارائه محصــولات و خدمات 

B2C روی آورده اید؛ درست است؟
بلــه؛ دلیلــش هــم این اســت کــه مــا در خــود گــروه حصین 
زیرســاخت های B2C داشتیم و می توانســتیم از آنها بهره 
ببریم. ما به  صــورت تجربی فضای کســب و کار B2C مانند 
مایکــت را تجربــه کرده ایم، به عــلاوه گوشی شــاپ و طاقچه 
را. اینها کسب و کار های موفقی هســتند که توانسته اند به 
مرحله سوددهی برسند. کار بسیار سختی هم بوده و مسیر 
دشواری را پشت ســر گذاشته اند. حصین از ســال ۹۰ روی 
مایکت ســرمایه گذاری کرده و از ســال ۹۳ روی گوشی شاپ 
و طاقچه. تا اینها کسب و کارهای موفقی شوند، زمان زیادی 
برد و زحمت بسیاری هم کشــیدیم. حالا که دانش تجربی 
ایجاد شــده، می توانیم از آن بهره ببریم. به علاوه به واسطه 
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همین کسب و کارها، ما در برخی موارد استخر کاربر داریم. مثلاً 
در والتو، بخشی والت نرم افزاری است که به پشتوانه مایکت 
می توان کاربر جذب کرد و از ظرفیت های آن بهره برده ایم. عملاً 
قسمت پیچیده مانی هم اتصال کسب و کارها به یکدیگر بوده 
و دو مــورد از این کســب و کارها بــرای خودمان هســتند، یعنی 
مایکت و گوشی شــاپ که در خود گروه حصین وجود داشت. 
آن اعتمادبه نفسی که باعث شد بتوانیم به سمت B2C حرکت 

کنیم، به خاطر این بود که تجربه قبلی وجود داشت.

 پذیرفته شدن تیم ها در استارتاپ استودیو 
رادین چــه مراحلــی دارد؟ تیم هــا از داخل خــود رادین 

شکل می گیرند یا از خارج رادین اضافه می شوند؟
تقریباً می توان گفــت ۸۰ درصد از دل خود رادین هســتند. ما 
در تیم های B2B جلسات توسعه کسب و کاری داریم و کارمان 
این است که استارتاپ های دنیا و ایونت های جهانی را بررسی 
کنیم و اساســاً موضوع نــوآوری اســت. زمانی که به یــک ایده 
می رســیم که آن ایده واقعاً با مزیت اصلی مــا همحوانی دارد، 
کار را شــروع می کنیم. یکــی از بخش هــای مهم، بررســی بازار 
است تا ببینیم همان طور که پیش تر گفتم، این ایده می تواند 
بازاری بــا حداقل 5۰۰ میلیارد یا بهتــر از آن، بــازاری بالای هزار 
میلیارد تومان داشته باشد؟ اگر چنین بود، وارد فاز پیش بذری 
می شویم. در این فاز از تیم های B2B خودمان بهره می گیریم؛ 
مثلاً فاز اولیه »والتو« در تیم امنیت ما طی شد، چون محصول 
کریپتوگرافی است. وقتی که پروتوتایپ جواب گرفت، در مرحله 
بذری، تیمی از اینها را جدا می کنیم و ممکن است در مواردی از 
بیرون هم نیرو جذب کنیم، کمااینکه پیش تر این کار را کرده ایم 
و آن را تبدیل به یک تیم مستقل می کنیم. در این مرحله هدف 
این است که این تیم بتواند به محصول تجاری برسد. از سری 
A به بعــد که همان اســکیل آپ اســت، مــا علاقه مند بــه ورود 

سرمایه گذار بعدی هستیم. در مانی سرمایه گذار بعدی ما خود 
گروه حصین بوده است. 

مدل پذیرفتن ایده از خــارج رادین 
را هــم داشــته ایم و چــون فعــلاً در 
مرحله عقد قرارداد هستیم، فعلاً 
اســم نمی برم. محصول یــا ایده ای 
وجود داشــته که فاز پیش بــذری را 
طی کــرده و مــا بــه نحــوی آن تیم را 
پیدا کرده ایم و می خواهیم با ما وارد 

فاز بذری شوند.  

ترکیــب   
ســهام داری رادیــن در حال 
حاضر به چه شکل است؟

زمانــی که رادین به شــکل شــرکت 
درآمد، تقریباً نســبت سهام داری 

به این صورت بوده که بیش از ۷۰ درصد متعلق به حصین بوده 
و مابقی نیز متعلق به بنیان گذاران خود رادیــن. در راند بعدی 
ســرمایه گذاری، ثروت ســتارگان با تملک بخشــی از ســهام به 

سهام داران اضافه شد.

 مزیت رقابتــی اصلی محصولاتی که شــما 
ارائه می دهید، چه هستند؟

تقریبــاً می تــوان گفــت مزیــت رقابتــی اصلــی مــا در بخــش 
محصــولات B2B این اســت که بــدون رقیب هســتیم، زیرا به 
ســراغ محصولات ســخت و های تک رفته ایم. مثلاً در بخش 
محصولات بانکی، محصــول اومنی چنل مــا تقریبــاً در ایران 
رقیبی ندارد. در حوزه پرداخت هم CMS ما محصولی اســت 
که واقعاً مشــابه ندارد و محصول بزرگ و پیچیده ای است که 

پیچیدگی اش هم از لحاظ معماری محصول اســت. در حوزه 
تلــکام این شــدیدتر اســت و محصولاتــی را بــه اپراتورهــا ارائه 
داده ایم که در شرایط تحریم اصلاً 
امــکان تأمینــش وجــود نداشــت؛ 
 IoT محصــولات نوپــای حــوزه
اســت، مثــل مدیریت ســیم کارت 
و دســتگاه های متصــل به شــبکه 
از راه دور. در حــوزه امنیــت هــم 

همین طور. 

 طی سال های اخیر روند 
جــذب ســرمایه دائمــاً در حــال 
اســت.  شــدن  دشــوارتر 
ســرمایه گذاران گلایــه می کنند که 
تیــم و ایــده خــوب کــم اســت و 
استارتاپ ها نیز مدعی هستند که 
ســرمایه گذاران بــه معنــای واقعــی کلمــه خطرپذیــر 
نیستند. با توجه به اینکه شما مدتی است تجربیاتی 
نیز در این حــوزه دارید و بــا تیم ها درگیر هســتید، چه 
عاملــی را در سخت شــدن ســرمایه گذاری مهم تــر 

می دانید؟ 
یک مشکل به هم خوردن چک سایزهاست. ما در بازار زمانی 
می گفتیم شــتاب دهنده ها - که در مرحله پیش بــذری و بذری 
در کنار کسب و کارها قرار می گیرند - چک سایزشان ۲۰۰ تا 5۰۰ 
میلیون تومان است. زمانی که حرف از اعداد میلیاردی بود، به 
سراغ وی ســی ها می رفتیم. ولی واقعیت این اســت که در حال 
حاضر یک شرکت به صورت تقریبی برای یک دولوپر متوسط 
به بالا باید ســالی یک میلیارد هزینه کند؛ در حــدود 5۰۰، ۶۰۰ 
میلیارد تومــان حقوق ایــن فرد اســت و مابقی هــم هزینه های 

سربار. بنابراین چک سایزهای شتاب دهی به میلیارد رسیده و 
وی سی ها باید در چک سایزهای 5 تا ۱۰ میلیارد صحبت کنند. 
چون منابع نبوده، وی سی ها نتوانستند خود را با رقم های جدید 
تطبیق دهند. پس این یک واقعیت اســت. مثلاً به وی سی ۲۰ 
میلیــارد داده اند و گفته اند بــا این مبلغ باید ۱۰ ســرمایه گذاری 
داشــته باشــید، در حالی که با ۲۰ میلیــارد امروز تنهــا می توان 
دو ســرمایه گذاری انجام داد. بنابراین از آنجا کــه منابع نبوده، 
وی سی ها هم نتوانستند سازوکار داخلی خود را تطبیق دهند 
و نوعی قفل شدگی در اینجا وجود دارد.  اما همه ماجرا هم این 
نیست و از آن طرف حرف ســرمایه گذار نیز درست است. دهه 
۹۰ جریانی در کشور شــروع شــد. درختی که باید شاخه هایی 
پیدا می کرد که خودشــان تنومند شوند و شــاخه های بعدی از 
آنها منشعب می شدند، از دست رفت. یعنی ما الان تنه پهنی 
داریم و کسب و کارهایی مانند اسنپ،  مایکت و دیجی کالا شکل 
گرفتند اما شاخه های بعدی قطع شــدند. آن افرادی که در این 
مسیر آمدند و به هر دلیلی ناموفق بودند ولی تجربه ارزشمندی 
داشتند که می توانستیم از تجربیات شان بهره ببریم، عمدتاً از 
ایران خارج شده اند. بنابراین کشور از نظر ذخیره انسانی تهی 
شده است. مسئله هم لزوماً فنی نیســت، بلکه فهم تیم های 
جدید از بازار ایران و قواعد کسب و کاری در کشور و محدودیت ها 
بســیار ســطحی اســت. بنابراین عملاً ایده خــوب و نوآورانه ای 
نیست، چون کســانی ایده پردازی می کنند که تازه از دانشگاه 
فارغ التحصیل شــده اند. نکتــه دوم اینکــه باز بــه همین دلیل 
نداشتن تجربه، معمولاً این محصولات به مرحله تجاری سازی 
و جذب مشــتری نمی رســند. این موضوع وی ســی ها را ناامید 
می کند. بنابراین حرف هردو طرف درست است، ولی به اعتقاد 
من، مهم ترین قضیه این اســت کــه ما افــرادی را که بعــداً باید 

لوکوموتیو این سیستم می شدند، از دست داده ایم. 
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   عکس:  نسیم اعتمادی

 تقریباً می توان گفت 
مزیت رقابتی اصلی ما 
در بخش محصولات 

B2B این است که بدون 
رقیب هستیم، زیرا 
به سراغ محصولات 
سخت و های تک 

رفته ایم
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روایت مدیرعامل تپسی از هزارتوی رگولاتوری 
پذیرش در بورس

اقتصاد دیجیتال کشور 
نیازمند یک استراتژی 

مشخص است

مدیرعامــل توســن تکنو در همایــش فرصت هــای 
ایــران در عصــر دیجیتــال از ســهم ۴درصــدی 
خرده فروشی آنلاین از تراکنش های کشور خبر داد 
و گفت: »فروشــگاه ها می توانند اقتصاد دیجیتال 

را با تجارت دیجیتال در دست بگیرند.«
محمد مظاهری در این همایش درباره فرصت های 
اقتصــاد دیجیتــال در فروشــگاه ها اظهــار کــرد: 
»بــرای بررســی فرصت هــای اقتصــاد دیجیتــال در 
فروشــگاه ها بایــد بــه زیســت دوگانــه فروشــگاه ها 

پرداخت. 
طبق آمارها، در سال معادل ۴5 میلیارد تراکنش در 
شــبکه پرداخت صورت می گیرد کــه ۹۰ درصد این 
معاملات در فروشگاه های فیزیکی انجام می شود. 
به  عبــارت  دیگــر، ســهم خرده فروشــی آنلاین طبق 
گزارش دیجی کالا معادل ۴ درصد اســت که از این 

سهم خرده فروشی 
آنلاین ۴ درصد 

است
مدیرعامل توسن تکنو درباره 
فرصت های اقتصاد دیجیتال 

در فروشگاه ها مطرح کرد

مدیرعامل رهنمان در همایش فرصت های ایران در عصر 
دیجیتال مطرح کرد

اقتصاد دیجیتال؛ پیشران رشد اقتصاد کشور 

REPORTگزارش

فرهــاد نیلــی، مدیرعامــل رهنمــان در پنلــی بــا 
عنوان زیســت دوگانه کســب وکارها به بررسی 
راه هــای رشــد اقتصــاد دیجیتــال کشــور در 
همایش »فرصت های ایران در عصر دیجیتال« 
پرداخت. به عقیده او، اقتصاد سنتی با شرایط 
حال حاضر امکان رشد زیادی نخواهد داشت و 
فرصت ها در رشد اقتصاد دیجیتال نهفته اند. 
بنابراین باید اجازه دهیم پیشران اقتصاد کشور، 
بخش دیجیتال باشد. بخش دیجیتال می تواند 
زیســت دوگانــه را بــا به کار گرفتن تــوان اقتصاد 

سنتی در زنجیره تأمین خود یکپارچه کند.
فرهــاد نیلــی، مدیرعامــل رهنمــان در ابتــدای 
ســخنرانی ضمن بیان اینکه همه ما کم وبیش، 
شــش دهه تورم دورقمی اقتصاد ایران را تجربه 
کرده ایم، گفت: »این شــاخص در ناخودآگاه ما 
رســوخ کــرده و در تمــام تصمیم گیری ها حضور 

دارد.«
او ادامه داد: »تا قبل از دهه ۹۰ غصه ما فقط یک 
چیز بود؛ تورم. چون در آن زمان رشد اقتصادی 
وجــود داشــت، می توانســتیم بــه بقــای خــود 
ادامه دهیــم.« اما به گفته نیلی، منحنی رشــد 
اقتصادی از دهه ۹۰ تقریباً متوقف و افقی شده 
است. این رشد در دهه ۴۰ خیز گرفت و در دهه 
5۰ کمی کندتر شــد، اما در دهه ۹۰ متوقف شد 
و زمانی که رشــد اقتصادی متوقف می شود، ما 

درمانده می شویم.
نیلــی بــا بیــان اینکــه در شــرایط موجود کشــور 
نمی تــوان در ســطح کلان فرصت ســازی کــرد، 
توضیــح داد: »حتی اگر ســناریوهای بــاز کردن 
اقتصــاد را در نظــر بگیریم کــه مقیــاس را بزرگ 
می کنــد؛ اگــر رگولاتــوری مقررات زدایــی کــرده و 
سیاســت گذار از ظرفیــت دانــش و عقلانیــت 
موجــود اســتفاده کنــد، دوبــاره بــه ســطحی 
می رســیم کــه رشــد اقتصــاد ســنتی متوقــف 

می شود.«

او در توضیح چرایــی این امر گفــت: »چراکه ما 
در پارادایــم انقــلاب صنعتی زندگــی می کنیم. 
در پارادایــم انقــلاب صنعتــی منابــع را تزریــق 
می کنیم، اما رشــد بعد از مدتی باز هم متوقف 
می شــود.« به گفته نیلی واقعیت این است در 
سطح خرد می توانستیم شاهد مسئله تحلیل 
خلاقانه و بهبود شرایط باشیم، اما این مهم هم 
زمانی اتفاق می افتاد که نظام حقوقی کشور به 
بنگاه های زیان ده اجازه ورشکستگی می داد و در 

حال حاضر چنین چیزی وجود ندارد.
نیلی ادامــه داد: »اگر بر دهه ۹۰ متمرکز شــویم 
حکمرانی، شرکت  ها و جوانان به بلوغی رسیدند 
کــه بخــش دیجیتــال در اقتصــاد کشــور متولد 
شــد. شــرکت هایی متولــد شــدند کــه ســرمایه 
زیــادی نداشــتند و از دولــت ارز، ریــال و منابــع 
ارزان نمی گرفتند و رانت نداشتند، اما رشدهای 
دورقمی ثبت کردند و توانســتند این رشــدها را 

تکرار کنند.«
نیلی ادامه داد: »هنوز اندازه اقتصاد دیجیتال 
در کشور و حتی در دنیا به نسبت کوچک است؛ 
اقتصاد سنتی دارای ویژگی هایی نظیر مقیاس، 
پایــداری، اشــتغال زایی و دسترســی اســت. اما 
باید پذیرفت که اقتصاد سنتی با شرایط موجود 

دیگر رشد زیادی نخواهد داشت.«
به اعتقاد مدیرعامل رهنمان اقتصاد دیجیتال، 
نوآور، فناور، منعطف و چابک اســت؛ و از همه 
مهم تر از کلان داده استفاده می کند. او توصیح 
داد: »اگر بخواهیم اقتصاد واقعی را ببینیم باید 
بپذیریــم که زیســت دوگانــه اقتصــاد میانگین 

موزون بخش سنتی و دیجیتال است.«
نیلــی با بیــان اینکــه ایرانیــان در مقیــاس فردی 
زیســت دوگانــه را در درون خــود یکپارچه کرده 
و پذیرفته انــد، گفــت: »زیســت دوگانــه بخش 
شــرکتی ما هنــوز دوپــاره اســت. امــا رگولاتــور و 

سیاست گذار هنوز تک زیست است.«

رويداد
E V E N T
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همایــش »فرصت هــای ایــران در عصــر دیجیتــال« روز 
یکشــنبه بیســت  وپنجم تیرمــاه بــا حضــور جمعــی از 
کارشناســان،  مســئولین دولتی، صاحبان کسب وکارها 
و… آغاز شــد. میــلاد منشــی پور، مدیرعامل تپســی در 
ارائه ای با عنــوان »هزارتوی رگولاتــوری« در این همایش 
به توضیح روند دشوار پذیرش تپسی در بورس پرداخت 
و اصلی تریــن دلیــل طولانی شــدن ایــن رونــد را تعــدد 

تصمیم گیــران دانســت و در ادامــه تأکیــد 
کرد کــه قانون گــذاران و تصمیم گیران کشــور 
بایــد اســتراتژی اقتصــاد دیجیتــال کشــور 
را مشــخص کننــد تــا بتــوان در ایــن حــوزه 

استانداردسازی و تصمیم گیری کرد.

 سخت ترین مســیر بوروکراتیک 
کشور

منشی پور با بیان اینکه ورود تپسی به عنوان 
اولیــن اســتارتاپ بــه بــورس ســه ســال طول 
کشــید، گفت: »اگر ما یک شــرکت فولادی، 

ســیمانی، یا هــر شــرکت صنعتــی دیگــر بودیم پروســه 
ورود به بورس برای ما شش ماه، ۹ ماه و اگر خیلی تنبلی 

می کردیم، نهایتاً یک سال طول می کشید.«
طبــق توضیحــات منشــی پور، پروســه ورود تپســی بــه 
بــورس دو بخــش اساســی داشــت؛ یکــی بخــش فنی و 

مالی و دیگری بخــش نظارتی 
بخش هــا  ایــن  هــردوی  و 
هــر کــدام یــک  ســال و نیــم به 
طــول انجامیــد. منشــی پور با 
توضیح اینکه بــرای تمام بدنه 
اقتصــادی کشــور مبرهــن بود 
که اســتارتاپ ها و شرکت های 
فناوری باید وارد بازار ســرمایه 
»امــا  کــرد:   بیــان  شــوند، 
نمی دانســتند چطــور بــا ایــن 
موضوع مواجه شــوند؛ چراکه 
شــیوه برخورد بیشــتر مدیران 
بــه موضوعــات مالــی شــیوه 

حسابداری است و حسابداری هم به گذشته می نگرد؛ 
اما استارتا پ ها به آینده نگاه می کنند.«

او بــا بیــان اینکــه در نهایــت مــا ســخت ترین مســیر 
بوروکراتیک یک کشــور را طی کردیم، گفت: »به کمیته 
فنی ســازمان حسابرســی رفتیم و در انتهای این مسیر 
یک اســتاندارد جدید برای شناســایی دارایی نامشهود 

شرکت های فناوری شناسایی شد.«

منشی پور در ادامه روند پذیرش تپسی در بورس توضیح 
داد: »بعد از این مرحله هیئت پذیرش اول تا سوم را طی 
کردیم و در آخر از نظر فنی تأیید شدیم و یک سال و نیم 

در مرحله نظارتی متوقف شدیم.«
مدیرعامــل تپســی ادامــه داد:  »در حــوزه نظــارت هــم 
دغدغه  های زیادی مطرح شــد که همگی آنهــا هم قابل 
درک و درست هســتند؛  اما تعداد این دغدغه ها آن قدر 
زیــاد بــود کــه تبدیــل بــه فشــار شــد و گاهی 
فکــر می کردیــم در مملکــت خودمــان دچار 

خشونت خانگی شده ایم.«
بــه گفتــه منشــی پور اصلی تریــن دلیلــی که 
مســیر پذیرش تپســی در بــورس را دشــوار و 
طولانی کرد همیــن تعدد دغدغه هــا و تعدد 
تصمیم گیران بود. او گفت: »در این پروســه 
ما با یک فهرست طولانی از تصمیم گیران و 
ســردمداران کشــور از جمله رئیس جمهور، 
معاون اول ریاســت جمهوری، دادستان کل 
کشــور، دبیــر شــورای عالــی فضــای مجازی، 
وزیر اقتصاد، وزیر ارتباطات و... مواجه بودیم و پروســه 
به قدری برای ما طولانی شــده بود که ســه دوره ریاست 
ســازمان بــورس را دیدیــم و در نهایــت توانســتیم موفق 

شویم.«

 تعــدد تصمیم گیران 
آسیب زاست

منشــی پور ادامــه داد: »تعدد 
تصمیم گیــران شــاید در همــه 
موارد کشــور از جملــه واردات 
خودرو، تأمین آب، برق و حتی 
موضوع حساسی نظیر برجام 
وجود داشته باشد و به همین 
دلیل اســت که تعــدد دغدغه 
ایجاد می شود و تصمیم گیری 

را دچار چالش می کند.«
او بــا بیــان اینکــه چنــد دلیــل 
عمــده در خصــوص چالــش 
تصمیم گیــری در کشــور وجــود دارد، گفــت: »نبــود 
تصمیم گیر واحد و تعدد تصمیم گیــران،  فقدان قوانین 
اســتانداردها و رویه هــا،  مقاومــت مدیــران در مقابــل 
پذیرش موضوعات نوین و ریســک پذیری پایین مدیران 

از چالش های اصلی رگولاتوری کشور هستند.«
منشــی پور توضیــح داد:  »اگــر یــک ســازمان، مجموعه 
یا شــرکتی بخواهــد به صــورت مؤثــر در مجموعــه خود 

تصمیم گیری کند، باید ساختار سازمانی تصمیم گیری 
خوبی داشته باشد و برای هر تصمیمی یک تصمیم گیر 

واحد تعیین کند.«
او ادامــه داد: »در مرحله اول یک مســیر تصمیم گیری 
درست، افراد و رویه ها باید با هدف و استراتژی سازمان 

هم راستا باشند.«
به گفتــه مدیرعامــل تپســی در ادامه این رونــد فرهنگ 
سازمانی هم باید هدف سازمان را پوشش دهد. او ادامه 
داد:  »بدیهــی اســت کــه در این مســیر وجود فنــاوری و 
اتوماسیون هم ضروری است و نکته مهم اینجاست که 
همه این موارد باید در راســتای اســتراتژی و هدف غایی 

سازمان باشند.«
به عقیده منشــی پور در مقیاس های بزرگ نظیر بخش 
اقتصاد دیجیتال کشور هم همین روند باید حاکم باشد. 
به گفتــه او تصمیم گیری در ایران معمــولاً از انتهای این 
چرخه آغاز می شــود و بدون توجه به نکات زیربنا سعی 
می شود نکات روبنا اجرایی شوند. منشی پور تأکید کرد: 
»مشــخص و واضح بودن اســتراتژی ها در تمــام مراحل 
تصمیم گیــری از اهمیــت ویــژه ای برخوردار اســت و اگر 
اســتراتژی واضح نباشــد و هدف غایی مشــخص نشده 
باشــد و ما ندانیم چــه می خواهیم، بدیهی اســت که در 

تصمیم گیری شکست می خوریم.«
به گفته او ما ســه راه بــرای تعیین اســتراتژی داریم. اول 

اینکه بنشینیم و هیچ کاری نکنیم.
دومی این اســت که نواقــص اقتصاد دیجیتال کشــور را 
به حساب مشــکلاتی که در ســایر بخش ها وجود دارد، 
بگذاریــم و بگوییــم ســایر بخش های کشــور مشــکلاتی 
دارند و لزومی ندارد اقتصاد دیجیتال را بهبود بخشیم. 
اســتراتژی ســوم هــم ایــن اســت کــه اقتصــاد دیجیتال 
پیشران کل اقتصاد کشور باشد. با اتخاذ این استراتژی 
سایر صنایع می توانند از اقتصاد دیجیتال الگو بگیرند، 
روند مهاجرت معکوس شــود و GDP به طرز معناداری 

تحت تأثیر قرار گیرد.
او در انتهــا با تأکید بــر اینکه ایــران هنوز از فنــاوری دنیا 
فاصلــه زیــادی نــدارد، گفــت: »تصمیم ســازان کشــور 
باید یکــی از ایــن اســتراتژی ها را انتخاب کنند تا شــیوه 
تصمیم گیــری، رویه هــا و اســتانداردها بــه طــور کامــل 

مشخص شوند.«
لازم بــه ذکر اســت همایــش فرصت های ایــران در عصر 
دیجیتال )IDEAS( با حمایت گروه توسن و شرکت های 
زیرمجموعــه، همــکاری دانشــگاه صنعتــی شــریف، 
دانشــگاه تهــران و توســط شــرکت مشــاوره مدیریــت 

رهنمان، ۲5 و ۲۶ تیرماه در برج میلاد برگزار شد. 

مهسا طاعتی
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میزان، فقط ۲ درصد در بستر فروشــگاه های اینترنتی 
انجام می شود.

او در ادامــه بــه تفــاوت تجــارت الکترونیــک و تجــارت 
دیجیتــال پرداخــت و در ایــن زمینــه گفــت: »تجــارت 
الکترونیــک فقــط بــه فروشــگاه آنلایــن می پــردازد؛ در 
حالی کــه تجــارت دیجیتال هــم بــه فروشــگاه آنلاین و 
هم فیزیکی توجــه دارد. در نگاه تجــارت دیجیتال یک 
مفهوم به نــام فروشــگاه های یکپارچه شــکل  گرفته که 
طبق این مفهوم، اگر شما از یک فروشگاه آنلاین خرید 
کنید، نبایــد برایتان فرقی با فروشــگاه فیزیکی داشــته 

باشد.«
طبق گفته مظاهری، نگاه پلتفرمی در تجارت دیجیتال، 
نــوآوری در فروشــگاه ها ایجــاد می کنــد. او بــا بیــان این 
مطلب افــزود: »از ۴5 میلیــارد تراکنش انجام شــده در 
صنعــت پرداخــت اطلاعاتی به صــورت فاکتــور نداریم 

و جزئیــات این تراکنش هــا را نمی دانیم. اگر قرار باشــد 
فاکتور تراکنش ها در داخل مغازه ها و فروشگاه ها بماند، 
ارزش دیجیتالی ایجاد نمی کند؛ اما اگر از طریق هوش 
مصنوعی بتــوان به فاکتورهای فروشــگاه ها دسترســی 
پیــدا کــرد، از ایــن طریــق می تــوان بــه رفتــار دیجیتالی 

مشتری و سلایق او پی برد.«
طبــق گفتــه مدیرعامــل توســن تکنو، فروشــگاه های 
یکپارچه تا ۶۰ درصد می توانند کسب وکار خود را رشد 
دهند. مظاهری با بیان این مطلب در ادامه اعلام کرد: 
»خدمات مالی را باید روی پیشخوان فروشگاه ها ببریم. 
فروشــگاه ها می تواننــد اقتصــاد دیجیتال را بــا تجارت 
دیجیتــال در دســت بگیرنــد. اخیــراً تجربــه ســرویس 
پرداخت  کارت به کارت را داخــل مغازه ها پیاده کرده ایم 
و کسب وکارها به شدت استقبال کردند؛ اما رگولاتور به 

دلیل مالیات موافق اجرای این طرح نبود.«

طهورا 
آدینه وند 

Viria.adinehvand 
@gmail.com
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علی دیواندری مطرح کرد

تغییر پارادایم در 
حوزه خدمات مالی

علــی دیوانــدری، کارشــناس بانکــی در 
همایــش »فرصت هــای ایــران در عصــر 
دیجیتــال« بــا بیــان اینکــه فین تک هــا 
می تواننــد از هدررفتــن منابــع بانکــی 
جلوگیــری کننــد، گفــت: »فین تک هــا 
می توانند در صنعت خدمــات مالی برای 
ایجاد نوآوری و فناوری و دیجیتالی شــدن 

نقش  آفرینی کنند.«
دیوانــدری در این همایــش درباره هــزار راه 
نرفته در صنعت بانکی اظهار کرد: »همواره 

صحبــت از خدمــات مالی 
جذاب است و در کشورمان 
کارهای زیــادی بایــد در این 
حوزه انجــام دهیم؛ زیــرا در 
کشور ما به دلیل مشکلات 
ســاختاری در حــوزه بانکی 
و خدمــات مالــی تاکنــون 
اقدامــات  نتوانســته ایم 
تأثیرگــذاری انجــام دهیــم. 
اکنــون در حــوزه خدمــات 
مالی تغییر پارادایم رخ  داده 

و باید طور دیگری بــه این حوزه نگاه کنیم. 
در جهــان این گونــه برنامه ریزی شــده کــه 
هوش مصنوعی از بیرون به انسان کمک 

می کند.«
دیواندری در بخش دیگری از صحبت های 
خود با بیــان اینکــه دیجیتالی شــدن یک 
دگرگونی رخ داده است و باید این دگرگونی 
را درک کنیــم، در ایــن بــاره توضیــح داد: 
»صنعــت خدمــات مالــی یــک اقیانــوس 
ناشناخته است و تاکنون کمترین استفاده 
را از ایــن حــوزه کرده ایم. در حــوزه خدمات 
مالی به ســمت نــوآوری و فنــاوری حرکت 
کرده ایــم؛ امــا در ســطح محصــول گیــر 
کرده ایــم. در ایــن زمینــه، بایــد بــه ســمت 
نــوآوری و فنــاوری حرکت کنیم تــا جایگاه 
بین المللی در حوزه خدمات مالی به دست 

بیاوریم.«
طبق گفته دیواندری، انقلاب دیجیتال در 
صنعت خدمــات مالی دسترســی بهتر و 
ســهل تر برای بهره مندی از خدمات مالی 
ایجاد می کند. این کارشناس بانکی با بیان 
این مطلب ادامه داد: »تمام ســرمایه های 
کشور در اختیار بانک های بزرگ است؛ اما 
این فین تک ها و لندتک ها هستند که در 
دسترسی به تسهیلات خرد نقش آفرینی 
می کنند. ایــن در حالی اســت که بانک ها 
می توانند از طریق بانکداری باز و تعامل با 
فین تک ها در ارائه تســهیلات خرد نقش 

بهتری ایفا کنند.«

 شیوه برخورد بیشتر 
مدیران به موضوعات 
مالی شیوه حسابداری 
است و حسابداری هم 
به گذشته می نگرد؛ اما 
استارتا پ ها به آینده 

نگاه می کنند

رويداد
E V E N T
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مهــران محرمیــان، معــاون فناوری هــای نوین بانــک مرکزی 
در همایش »فرصت هــای ایران در عصر دیجیتــال« درباره 
اقدامــات بانــک مرکــزی در جهــت توانمندســازی اقتصاد 
دیجیتال اظهار کرد: »در دهه ۷۰ در بانک مرکزی در زمینه 
بانکداری متمرکز شــروع به کار کرده و شــعب را به یکدیگر 
متصــل کردیــم و در دهــه ۸۰ میــز زیرســاخت های بانکــی 
همچون ساتنا و پایا شکل گرفت. دهه ۱۴۰۰، دهه نظارت و 
فین تک هاست. در سال های اخیر سامانه های متعددی در 
بانک مرکزی ایجاد شده و این سامانه ها از بستر سنتی وارد 

بلوغ دیجیتال شده اند.«
طبق گفته معاون فناوری هــای نوین بانک مرکزی، در ســال 

گذشــته تراکنش هــای شــبکه شــتاب و ســاتنا 
معادل ۶۹ و ۳۴ هزار میلیارد تومان بوده است. او 
ضمن بیان این مطلب گفت: »بلوغ دیجیتال و 
فشار رقابت باعث شده کسب وکارها به سمت 

فناوری و هوش مصنوعی حرکت کنند.«

 بانک مرکــزی کمتریــن دخالت را 
در بانکداری باز دارد

محرمیــان در بخــش دیگــری از صحبت هــای 
خود با بیان اینکه اکنون زمان حرکت در مسیر 

اقتصاد دیجیتال اســت و اگر به این ســمت نرویــم، در این 
حوزه عقب خواهیم ماند، گفت: »در بانکداری باز کشورها 
رویکردهــای متفاوتی دارنــد و بازیگران متعــددی نیز وجود 
دارد. بانــک مرکزی در حــوزه بانکــداری کمتریــن دخالت را 
داشته و این در حالی است که در دنیا نگاه سخت گیرانه ای 

بــه بانکــداری بــاز وجــود دارد.« او در ادامــه اعلام کــرد: »در 
کشــور مــا در زمینــه خدمــات تحــت پوشــش فین تک هــا 
وضعیت خوبی داریم، اما در راســتای استانداردسازی این 
حوزه ضعیف عمل کرده ایم.« معاون فناوری های نوین بانک 
مرکزی در بخش دیگری از صحبت های خود به بخشــنامه 
نظارتــی این بانــک در زمینهAPI  اشــاره کرد و گفــت: »برای 
فین تک های با ریســک بالا محدودیت هایی در زمینه ارائه 
API ایجاد کردیم که این محدودیت ها برای فین تک های با 

شمولیت بالا ایجاد نشده است.«

 صحبت درباره رمزارزها دشوار است
طبق گفته محرمیان، حدود ۶ درصد از جمعیت 
کشــور مشــتری خدمات نئوبانک ها هســتند. 
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با بیان این 
مطلب اظهار کرد: »اعتبارسنجی در ایران بحثی 
است که باید جدی گرفته شود. در حال حاضر 
بین ۳۰ تا ۴۰ درصد مردم اعتبارسنجی شده اند 
و عددی بالغ بر ۷۰ درصد از مردم اصلاً اطلاعات 

اعتبارسنجی ندارند.«
او ادامــه داد: »در مــدل جدیــد اعتبارســنجی، 
دقــت اعتبارســنجی ۸۰ تــا ۸۹ درصــد اســت و 
پوشــش اعتبارســنجی نیز نزدیــک بــه ۱۰۰ درصــد خواهد 
رســید و در اعتبارســنجی بــه مدل هــای جهانــی نزدیــک 

خواهیم شد.«
محرمیان به بازیگران و عناصر تأثیرگذار در اقتصاد دیجیتال 
هم اشــاره کرد و گفت: »فین تک ها، بانکــداری باز و حضور 

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی اعلام کرد

شش درصد از مردم 
مشتری نئوبانک ها هستند

ویژگی های رگولاتوری عصر دیجیتال از نگاه بنیان گذار توسن

رگولاتوری فعلی ما مبتنی بر توسعه نیست
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ولی الله فاطمــی،  بنیان گــذار هلدینگ توســن در 
اولیــن روز همایــش فرصت هــای ایــران در عصــر 
دیجیتــال در ارائــه خــود بــا موضــوع رگولاتــوری 
هوشــمند و هدفمنــد بــه موضــوع تنظیم گــری 
اقتصاد دیجیتــال و راه هــای بهبــود آن پرداخت. 
بــه عقیــده او، همان طور کــه عصــر دیجیتال یک 
فضــای یادگیرنــده و داده محور اســت، رگولاتوری 
هم باید بــا سازگارشــدن با ایــن فضــا یادگیرنده و 
هوشمند شود. به گفته او یکی از راه های ارائه داده 

به تنظیم گر فضای گلخانه ای است.
او همچنین در خصوص شرایط فعلی رگولاتوری 
کشور معتقد است یکی از نکات مهم رگولاتوری 
در کشور این اســت که تنظیم گران به صرف فعل 
تنظیم گری به انجــام آن می پردازنــد و هیچ هدف 
مبتنــی بــر توســعه ای در عملکــرد 
رگولاتــوری مشــاهده نمی شــود. 
بنیان گــذار هلدینــگ توســن بــا 
طرح ایــن پرســش کــه انتظار مــا از 
یک رگولاتوری هوشــمند چیست،  
عنوان کــرد: »عصــر دیجیتال یک 
فصــای یادگیرنده اســت و بنابراین 
تنطیم گــری هــم بایــد بــا ایــن فضا 
ســازگار شــود و تصمیم گیری هــا 
به گونه ای صورت گیرد که فرصت ها 
را از دســت ندهیــم تــا بتوانیــم بــه آینده امیــدوار 

باشیم.«
طبق توضیحات او، می توان چالش میان ارزش های 
یک نوآوری جدید در اقتصاد و مخاطراتی را که در 
اثر کاربست نوآوری ایجاد می شود، در یک فضای 
گلخانــه ای مــورد آزمایش قــرار داد و ســنجید. به 
گفته او این روشی است که از ســال ۲۰۱۶ در دنیا 
هم بــه کار گرفته می شــود. فاطمی معتقد اســت 
در این فضا به نوآوران فرصت داده می  شــود ایده 
خــود را در مقیــاس کوچــک عملــی کننــد و حتی 
اجازه داده می شــود برخی مقررات دســت وپاگیر 
را نادیده بگیرند. فاطمی در این خصوص توضیح 

داد:  »بــا این روش می توان مخاطــرات احتمالی را 
به رگولاتور شناســاند و برای چالش ها و بحران ها 

راه حل  یافت.«
به اعتقــاد او اگــر تنطیم گر نــگاه داده محــور دارد، 
بایــد داده هــای مــورد نیــاز حاصــل از ایــن فضای 
آزمایشی را در اختیار او قرار داد تا مخاطرات ورود 
یک نوآوری را بشناسد؛ چراکه در غیر این صورت 
دچــار دردســرهای بســیاری می شــود. فاطمــی با 
تأکید بر اینکه البته شرکت های فناوری هم مقصر 
هســتند، توضیــح داد: »موضوعــات اساســی و 
کاربردی را برای رگولاتور تفهیم نکرده و باعث ایجاد 
یک فضای پرابهام برای آنها شده اند. شرکت های 
فناوری باید بدانند که اگر نتوانند دیتای لازم برای 
ارزیابــی تنظیم گر ایجاد کنند، چیــزی جز ابهام و 

تصمیمات نادرست به بار نمی آید.«
بنیان گذار هلدینگ توســن بیان کــرد:  »داده  های 
حاصل از فضــای گلخانــه ای به تنطیم گــران ارائه 
می شــود و مبنای مقــررات جدید برای کاربســت 
ایده هــا و نوآوری های جدیــد قرار می گیــرد. حتی 
سرمایه گذاران هم می توانند از داده های تولیدشده 

برای تصمیم گیری استفاده کنند.«
بــه گفتــه فاطمــی، اگــر اســتارتاپ ها با اســتفاده 
از این فضــای گلخانــه ای بتواننــد ثابــت کنند که 
مخاطــره ای ایجــاد نمی کننــد و بــرای مدیریــت 
چالش های احتمالی برنامه و اهداف مشــخصی 
دارنــد،  تنظیم گــران بــا تعییــن چهارچوب هــای 
مشــخص می تواننــد زمینــه ورود نوآوری هــا را به 

بازار فراهم کنند.
یکی از نکات مهم رگولاتوری در کشــور این است 
که تنظیم گران به صرف فعل تنظیم گری به انجام 
آن می پردازند و هیچ هدف مبتنی بر توسعه ای در 
عملکــرد رگولاتوری مشــاهده نمی شــود. فاطمی 
با تأکید بــر اینکه تنظیم گران باید خــود را آموزش 
داده و به روزرسانی کنند، توضیح داد: »رگولاتوری 
باید یادگیرنده باشد و به برون رفت از شرایط حال 

حاضر کمک کند.«

طهورا 
آدینه وند 

Viria.adinehvand 
@gmail.com

مهسا طاعتی

Info 
@Karangweekly.ir
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مدیرعامل شرکت ملی انفورماتیک  مطرح کرد

لازمه تحول دیجیتال، مهاجرت به اقتصاد 
دیتامحور است

REPORTگزارش

در دومیــن روز همایش »فرصت هــای ایران در 
عصــر دیجیتــال« در مرکــز همایش هــای بــرج 
میــلاد، علــی عبدالهــی، مدیرعامــل شــرکت 
ملــی انفورماتیــک  در بخــش »قایقــی بایــد 
ســاخت« دربــاره فرصت هــای ایــران در عصــر 
دیجیتال صحبت کرد. مدیرعامل شرکت ملی 
انفورماتیک با اشــاره به اینکــه در عصر تغییر 
پارادایم ها و گذار از اقتصاد دیجیتال به سمت 
اقتصــاد هوشــمند هســتیم و نحوه نگــرش به 
زندگــی و حتی نــگاه بــه کســب وکارها در حال 
تغییــر اســت، توضیــح داد: »در کتــاب عصــر 
دیجیتــال آمده کــه بــه زودی جمعیــت آنلاین 
دنیا از جمعیت واقعی جهان بیشتر می شود. 
این اتفاق هم اکنــون رخ  داده و امــروز هر فردی 
بیشــتر از چنــد حســاب کاربــری و ســیم کارت 
دارد. گفته می شود که تاریخ این عصر به تاریخ 
غیرفیزیکــی و تاریخ مجازی تقســیم می شــود 
و تمــام اینها گــواه تغییــر پارادایم ها به واســطه 

تحول دیجیتال است.«
بــر اســاس گفته هــای عبدالهــی، طبــق آمــار 
مرکــز توســعه تجــارت الکترونیکی،شــکایت 
از کســب وکارهای فناوری محور در ســال ۱۴۰۱ 
نســبت به ســال گذشــته آن حــدود ۱۷ درصد 
بیشــتر شــده اســت. عبدالهــی دلیل ایــن امر 
را تعدد شــرکت ها و فعالیت آنهــا در اقیانوس 
قرمز می دانــد. همچنین او با اشــاره به ضعف 
توجه به جایــگاه فناوری اطلاعــات گفت: »۲۶ 
بار واژه فناوری در برنامــه بودجه آمده که البته 
۲۰ بار آن به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 

مربوط بوده است.«

قرار گرفتن تمام کســب وکارها 
در نقطه صفر

او با بیان اینکه یکی از تأثیرات مهم این تغییر، 
قــرار گرفتــن تمــام کســب وکارها در نقطه صفر 
اســت، توضیح داد که در عصــر دیجیتال تمام 

کســب وکارهای بــزرگ، متوســط و کوچــک در 
موقعیــت صفــر قــرار می گیرنــد. مهم نیســت 
یــک فروشــگاه بــزرگ و بــا شــعبه های متعــدد 
هستیم یا بانکی که سال هاست قدمت دارد. در 
عصر دیجیتال این مهم است که کدام ارگان یا 
کسب وکار می تواند از ابزارهای هوش مصنوعی 
استفاده کرده و استراتژی های تحول دیجیتال را 

در فرهنگ  سازمانی خود ایجاد کند.
به گفتــه عبدالهــی اقتصــاد هوشــمند مفهوم 
جدیدی اســت که ســهم ۱۸.۸تریلیــون دلاری 
در بــازار جهانــی دارد و در حال پیشــی  گرفتن 
از اقتصاد دیجیتال است. برای بسیار از افراد 
این سؤال پیش  آمده که ما چگونه می توانیم به 
این روندها دســت پیدا کنیم؟ پاسخ این است 
که لازم نیست هیچ اقدامی انجام دهیم و تنها 

باید این تحولات را دنبال کنیم.
او در بخش دیگــری از صحبت هایش  از نحوه 
به کارگیــری فرصت هــای مقاومــت در برابــر 
تهدید هــا صحبت کــرد. به گفتــه عبدالهی، با 
گسترش عصر دیجیتال فرصت ها و تهدیدها 
در زمینه تمدن بشــری افزایش پیدا کرده و اگر 
برنامــه و اســتراتژی نداشــته باشــیم، در هیــچ 
ســطحی اعم از ملی، خصوصی و ســازمانی به 

تحول دیجیتال دست پیدا نمی کنیم. 
عبدالهــی در پایــان بــه رگولاتــوری و نقــش 
مهــم رگ تــک در عصــر دیجیتــال اشــاره کــرد و 
گفت:»دغدغــه و چالش هــای رگولاتــور موضوع 
یادگیــری یــا ناآگاهــی نیســت و مشــکل اصلــی 
رگولاتــور، شــیوه تطبیــق کســب وکارهای نــوآور 
بــا مدل هــای ســنتی اســت. لازم اســت تــا مانند 
نمونه هــای موفــق جهانــی رگ تــک و ســاپ تک 
به عنوان راهکارهــای انطبــاق، اســتانداردها را به 
رســمیت بشناســیم. البته مــا ناامید نیســتیم؛ 
عاشــق ایرانیم و بــرای پیشــرفت ایــران و افزایش 
ســواد دیجیتالی کشــور از طریق ایجــاد فرهنگ  

سازمانی و ثبات مدیریتی تلاش می کنیم.«

نئوبانک ها از موارد مهم رشد در اقتصاد دیجیتال هستند. 
در ایران نئوبانک ها چند سالی است که به خوبی توانسته اند 
وارد بازار شــوند؛ گرچه نئوبانک ها در ایران مجزا از بانک ها 

نیستند و در واقع فرزندخوانده بانک موجود هستند .«
او در ادامــه به موضــوع »محچک« هــم پرداخــت و گفت: 
»راه انــدازی محچــک بیــش از ۸۰ درصــد مبالــغ چک های 
برگشتی را کاهش داد و کاهش زندانیان چک با اجرای قانون 

جدید امکان پذیر شد.«
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در پایان صحبت های 
خود اهداف بانک مرکزی را جمع آوری دیتای درست، دقیق 
و راهبردی و همچنین شفاف ســازی عنوان کــرد. محرمیان 
بخش دیگــری از ســخنرانی خــود را بــه موضــوع رمزارزها و 

نگاه بانک مرکزی بــه این پدیده 
نوظهور دنیــای مالی اختصاص 
داد و مطــرح کــرد: »صحبــت 
دربــاره رمزارزها از ســمت بانک 

مرکزی دشوار است.«

جســت و جوی  در   
نقطه تعادل

به گفته معاون فناوری های نوین 
بانــک مرکــزی، ارز دیجیتــال در 
دنیا برای شفافیت و کاهش فقر 
و ایجــاد مســاوات معرفی شــد، 
امــا ماننــد هــر فنــاوری دیگری، 
مشکلات و ریســک هایی نیز با 
خود به همراه داشــت که به باور 
برخی، رمــزارز را بــه ابــزاری برای 
پول شــویی و قاچــاق و کارهــای 
مجرمانــه بــدون افشــای هویت 

تبدیل کرده است.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی تأکید کرد: »پیدا کردن 
نقطه تعادل در ایــن طیف نظرات به حوزه رمزارزها، دشــوار 
است. زیرا با پدید آمدن ابزارهای این چنینی، کلاهبرداران و 
مجرمان نیز به استفاده از این ابزارها تمایل پیدا می کنند.« 
محرمیان در ادامه گفت: »تصمیم گیری در این حوزه سخت 
است و کشورهای متعدد، رویکردهای گوناگونی به آن دارند. 

مثلاً چین همه چیز را در این حوزه ممنــوع کرد، اما اتحادیه 
اروپا و آمریکای شمالی محدودیت های چندانی برای تبادل 
ارزهای دیجیتــال در نظر نگرفته انــد، اما در این کشــورها با 
داشتن سیستم مالیاتی آهنین، برای مبادلات و ماینینگ، 
بسته به ارزش دارایی، مالیات های سنگین ۳ تا ۳۷درصدی 

وضع شده است.«
معاون فناوری های نویــن بانک مرکزی تأکید کــرد که باید با 
دقت به سمت حوزه رمزارزها رفت و به همین دلیل در کشور 
ما نیز هنوز تصمیم جدی درباره آن گرفته نشــده اســت. او 
ادامه داد: »به طور خاص شــاید در بحث مالیات بر عایدی 
ســرمایه، شــاهد جدی تریــن تصمیــم در این حوزه باشــیم 
کــه از رمزارزها هم مالیات اخذ شــود. در نظر داریم مشــابه 
تصمیم هــای اتحادیــه اروپــا در 
رگولاتــوری حــوزه رمــزارزی ایران 

نیز انجام دهیم.«
محرمیــان مطــرح کــرد: »در 
ســال ۹5 در بانــک مرکــزی یــک 
ســناریونگاری انجــام شــد و بــر 
اســاس آن، چهــار ســناریو برای 
اقبال عمومی و پذیرش رمزارزها 
از ســوی حاکمیت مورد بررسی 
قرار گرفت.« معاون فناوری های 
نویــن بانــک مرکــزی ادامــه داد: 
»بر اســاس بررســی انجام شده 
از زمــان ظهــور بیت کویــن تــا به 
الان، در ابتــدا اقبــال عمومــی و 
پذیــرش حاکمیت ها نیــز وجود 
نداشت و بانک ها نیز آن را انکار 
می کردند. در ادامه و با ایجاد دو 
رشــد قیمتی بالا، اقبال عمومی 
افزایــش پیدا کــرد و حالا بــه نظر می رســد به زمــان پایداری 
رســیده باشــد. همچنین به نظر می رســد در حال حاضر با 
توجه به مطرح شدن بحث CBDCها، رویکرد حاکمیت ها 

به این حوزه مثبت تر شده است.«
به گفته محرمیان، ایران یکی از کشورهایی است که با ریال 
دیجیتال به جمع ۱۳۰ کشــور این پــروژه پیوســته و در حال 

آزمایش آن است.

شاید در بحث مالیات 
بر عایدی سرمایه، 
شاهد جدی ترین 

تصمیم در این حوزه 
باشیم که از رمزارزها 
هم مالیات اخذ شود. 
در نظر داریم مشابه 
تصمیم های اتحادیه 
اروپا در رگولاتوری 
حوزه رمزارزی ایران 

نیز انجام دهیم
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در میز ایده انتظار تا ظهور اولین تک شاخ ایرانی مطرح شد

بستر مناسب برای 
رشد یونیکورن ها 

آماده نیست
میز ایده همایش »فرصت های ایران در عصر دیجیتال« با 
محوریت مقیاس پذیری کسب وکارها و ظهور یونیکورن ها 

در ایران، برگزار شد. 

 نســبت ارزش بــه ســرمایه جذب شــده در 
یونیکورن شدن مهم است

در این میز ایده که تحت عنوان »مگر اسباب بزرگی همه 
آماده کنی« برگزار شد؛ فرزین فردیس، عضو هیئت رئیسه 
اتاق ایران و مدیرعامل سرآوا؛ فرشاد فاطمی، اقتصاددان 
و اســتادیار دانشــکده اقتصاد دانشــگاه صنعتی شریف 
و کیوان جامه بزرگ، معاون توســعه راهبردی فناپ درباره 
مقیاس پذیــری و ظهــور یونیکورن هــا در ایــران صحبــت  

کردند.
فردیس در ایــن گفت وگو در پاســخ به ســؤال فاطمی در 
خصــوص ویژگی هــای یونیکورن هــا عنــوان کــرد: »یکی 
از ویژگی هــای شــرکت های یونیکــورن کــه کمتر بــه آنها 
پرداخته شــده، این اســت که یونیکورن ها شــرکت های 
بخــش خصوصی هســتند کــه توانســته اند به ســرعت 

رشــد کننــد و ظرفیت هــای خــود را بــه ســرمایه گذاران 
بشناسانند و به همین دلیل سرمایه گذاران دائم نسبت 
به ســرمایه گذاری بر این گونه اســتارتاپ ها اقبال نشــان 
می دهند و بنابراین یونیکورن ها به سرعت سرمایه جذب 

می کنند و به یک میلیارد دلار می رسند.«
به گفتــه او به همیــن دلیل اســتارتاپ های بزرگــی که به 
یک میلیارد دلار رســیده اند اما پیش از آن عرضه اولیه 
سهام آنها صورت گرفته، به عنوان یونیکورن به رسمیت 
شــناخته نمی شــوند. به گفتــه مدیرعامل ســرآوا، نکته 
مهــم دیگــر دربــاره یونیکورن هــا ایــن اســت که نســبت 
ارزش به سرمایه جذب شده کل در این شرکت ها بسیار 

بالاست.
فرزین با ذکر یک مثال در این باره توضیح داد: »مجموع 
ســرمایه جذب شــده در شــرکت اســترایپ )Stripe( که 
یک شــرکت بزرگ فناوری در حوزه خدمات مالی اســت 
کمتر از چهار میلیارد دلار است، اما ارزش این شرکت به 
۱۰۰ میلیارد دلار در بازار می رسد و این نسبت ۲5برابری 

رقم بسیار قابل ملاحظه ای است.«

مدیرعامل فناپ از چالش های سرمایه انسانی می گوید

اقتصاد دیجیتال ظرفیت بالایی در تربیت نیروی 
انسانی دارد
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همایــش  در  فنــاپ  مدیرعامــل   
عصــر  در  ایــران  »فرصت هــای 
دیجیتال« به بیان چالش های سرمایه انسانی 
و مهاجــرت نیروهــای متخصــص پرداخــت. 
شهاب جوانمردی در این همایش با بیان اینکه 
در همــه حوزه هــا بــا بحــران نیــروی انســانی و 
مهاجرت مواجه هستیم، اظهار کرد: »با اینکه 
همه ما از خروج هموطنان مان و نیروهای کارآمد 
از کشــور ناراحــت هســتیم، امــا ایــن جمعیت 
حاضــر در همایــش قابلیت ایــن را دارنــد که با 
وجود همه مشــکلات، امکان توســعه را فراهم 
کننــد. اقتصــاد دیجیتــال، نــگاه متفاوتــی بــه 
مسائل و مشــکلات دارد و همواره برای توسعه 

راه حل دارد.«

 مدیرعامل فنــاپ در بخــش دیگری از 
چالش هــای  خــود  صحبت هــای 
نگهداشــت نیروی انسانی در کشــور را بررسی 
کــرد و در ایــن  خصــوص توضیــح داد: »یکی از 
انتقادات در این زمینه این است که بسیاری از 
جوانان را خودمان قبل از اینکه به ثمر برسند، 
اختــه می کنیــم و موجبــات مهاجــرت آنهــا را 
فراهم می کنیم؛ بنابراین چرا به آدم ها برچسب 
می زنیم و قبل از ثمردهی آنها را از چرخه خارج 

می کنیم؟«

جوانمردی در ادامه تسلط مدرک گرایی 
در بازار کار کشــور را یکی از مشــکلات 
در زمینه نیروی انسانی دانست و در این زمینه 
گفت: »تعریف مهارت و تخصــص باید تغییر 
کنــد؛ چراکــه تعریف فعلی ســر درخــت نیروی 
انســانی را قطع می کند. در بســیاری از جاهای 
دنیا موضوع مدرک و مدرک گرایی به شــدت رو 
بــه افــول اســت و صلاحیت هــای حرفــه ای، 
باعــث  تخصص هــا  و  نــرم  توانمندی هــای 

ارزش گذاری کار افراد می شود.«

 طبــق گفتــه مدیرعامــل فنــاپ، نظــام 
آموزشــی ابتــر بــرای تربیــت نیــروی 
انســانی از دیگر چالش هــای موجــود در زمینه 
نیــروی انســانی اســت. او بــا بیــان ایــن مطلب 
ادامــه داد: »در ایــالات متحــده کــه مــا رشــد و 
توســعه را از آن یــاد می گیریــم، در بیــش از ۱۱ 
ایالت، موضوع مدرک و مدرک گرایی از گردونه 
خــارج شــده و کمپانی هــای بــزرگ آن را کنــار 
گذاشــته اند. بایــد بنگاه هــای اقتصــادی را بــه 
دانشــگاه تربیت نیروهای کارآمد تبدیل کنیم، 
یــرا بنگاه هــا در دنیــا مکمــل دانشــگاه ها  ز

هستند.«

 او زمــان ورود بــه بــازار کار را از دیگــر 
ملزومات نگهداشــت نیروی انســانی 
دانست. مدیرعامل فناپ با بیان این مطلب از 
لزوم کاهش زمــان ورود به بــازار کار در اقتصاد 
دیجیتال گفت و در این زمینه توضیح داد: »ما 
اکثــراً بــه دنبــال جــذب نیروهایی هســتیم که 
سال ها در دانشگاه ها بوده و خسته و کم انگیزه 
هســتند. به همین دلیل متوســط ســنی افراد 
برای جذب در بازار کاری ما ۲۶ ســال است. در 
خیلی از مــوارد، افرادی را که خســته شــده اند 
می خواهیم وارد بازار کنیم. این در حالی است 
که در دنیا، افراد در ۲۲سالگی به صورت جدی 

وارد بازار کار می شوند.«

 او در پایــان صحبت هــای خود گفت: 
»اقتصــاد دیجیتــال ظرفیــت بالایــی 
برای آموزش دانش آموزان دارد تــا آنها را برای 
ورود به بازار کار آمــاده کند که تغییری در بازار 
کار ایجاد شود. اگر به توســعه نگاه می کنیم و 
بــه آینــده کشــور نگاهــی داریــم، بایــد یادمان 
باشد که همه چیز از انسان شروع می شود، با 
انســان امتــداد می یابــد و بــا انســان تمــام 

می شود.«
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 چرایی اهمیت یونیکورن هاست
فرشــاد فاطمی در ادامــه گفت وگو در این میــز ایده عنوان 
کرد: »چرا یک میلیارد دلاری شدن استارتاپ های فناوری 
اهمیت دارد و برای آن اصطلاح ویژه ای نظیر یونیکورن خلق 

شده و به کار می رود؟«
فردیس در پاسخ به این پرسش ضمن بیان اینکه ملت ها 
به این موضوع توجه ویژه  نشان دادند، توضیح داد: »شاید 
یکــی از دلایل این امر آن اســت که قصد داشــتند کشــور 
خود را ری برند کنند. به عنوان مثال چین تا دهه گذشــته 
عملاً کارخانه ارزان دنیا بود و توانست نزدیک به سه  دهه 
رشد اقتصادی هشت تا ۱۰ درصد را به این روش به دست  

آورد.«
او ادامــه داد: »امــا ایــن رشــد 
اقتصــادی از ایــن طریــق بــرای 
بــرای  و  نبــود  کافــی  چیــن 
اســتمرار رشــد ســالانه هشت 
تــا ۱۰درصــدی نیــاز بــه یــک 
ری برندینــگ داشــتند. نیــاز 
داشت که با نســل جدید خود 
مفاهمه کنــد، امید بیشــتر به 
جامعــه خــود تزریــق کنــد و در 
نهایت تصویر جدیدی از چین 

را به جهان عرضه کند.«
طبق صحبت هــای مدیرعامل 
ســرآوا به همین دلیل است که 
در حال حاضر دیگر کسی چین 

را به عنوان یک کارخانه ارزان قیمت نمی شناسد و وقتی از 
چین صحبت می کنیم از شرکت علی بابا، آنت فایننشال، 
تیک تاک، بایدو، تنســنت و امثال اینها حــرف می زنیم و 

چین امروز را به این شرکت ها می شناسیم.

 دسترســی به بازار بین المللــی ویژگی مهم 
محیط رشد یونیکورن هاست

فردیس در ادامه میز ایده با تأکید بر اینکه از ۱۲۱5 یونیکورن 
در جهان هیچ استارتاپی با پول ملی یونیکورن نشده، ادامه 
داد: »در امارات، مصر، سنگال، آرژانتین و کشورهای دیگر، 

استارتا پ ها با سرمایه بین المللی یونیکورن می شوند.«

او ادامه داد: »طبق یکی از گزارش های PWC در خصوص 
محیطــی کــه اســتارتاپ ها در آن تبدیــل بــه یونیکــورن 
می شوند، در چنین محیطی دسترسی به سرمایه گذاران 
ضرورت دارد که این مهم در ایران محدود اســت. در ایران 
روابــط بیــن ســرمایه گذار و اســتارتاپ ها هــم به درســتی 

تنظیم گری نشده است.«
او افزود: »نکته دوم در خصوص ساخته شدن یونیکورن ها 
این اســت که دائم بخشــی از زنجیره تولید علم در جهان 
باشــیم. نکته ســوم هم مربوط به دسترســی بــه بازارهای 

بین المللی است.«
طبــق آمــاری کــه فردیــس ارائــه داد، ۸۰ درصــد از ۱۲۱5 
یونیکورن جهان دامنه سرویس خود را به فضای بین المللی 
توســعه داده اند. او با اشــاره بــه اینکه نکته مهــم دیگر در 
خصوص محیط مناسب برای رشــد یونیکورن ها محیط 
کسب و کار کارآفرینانه است، گفت: »این محیط در ایران 
توسط نظام حکمرانی، بخش خصوصی و مردم تضعیف 
شــده اســت. ما نتوانســته ایم جوانان را نگه داریم و کاری 

کنیم افراد با اشتیاق پول خود را وارد این فضا کنند.«

 یونیکــورن  شــدن بدون دسترســی بــه بازار 
جهانی معنی ندارد

کیوان جامه بزرگ نیز درباره چشــم انداز یونیکورن  شــدن 
شــرکت های حــوزه دیجیتــال توضیــح داد: »در فضــای 
فعلی نمی توان ارزش گذاری دقیق و قابل اســتنادی درباره 
یونیکورن هــا در ایــران داشــت. واقعیــت این اســت که در 
شــرایط موجود این ســؤال مطرح می شــود کــه یونیکورن 

بشویم تا بعد از آن چه اتفاقی بیفتد؟«
او ادامه داد: » در دنیا یونیکورن ها سمبل بزرگی برای امید 
به موفقیت هم برای ســرمایه گذار و هم برای سرمایه پذیر 
محسوب می شوند، اما در حال حاضر اگر مجموعه های 
ما در ایران یونیکورن شوند، قرار است چه اتفاقی برایشان 

رقم بخورد؟«
به گفته جامه بزرگ،  مســیرهای پیشــرفت یونیکورن ها در 
ایران بسته است و به سختی می توان در مورد ارزش گذاری 
شــرکت های بــزرگ حــوزه دیجیتــال صحبت کــرد. امــا اگر 
شرکت هایی مانند اسنپ، دیجی کالا و علی بابا در کشوری 
مانند امارات بودند، حتماً ارزش شان بالای یک میلیارد دلار 

بود و یونیکورن محسوب می شدند.
معاو ن توســعه راهبــردی و امور 
شــرکت های فنــاپ بــا یــادآوری 
ایــن نکتــه کــه زمانــی یونیکورن  
شدن تقریباً دست نیافتنی بود، 
گفــت: »امــا حــالا حــدود ۱۲۰۰ 
شــرکت یونیکورن در دنیا وجود 
دارد و مــا حتــی بــا دکاکورن ها و 

هکتاکورن ها مواجه هستیم.«
جامه بــزرگ بــا ذکــر یــک مثــال 
ادامــه داد: »در ترکیــه شــرکتی 
مانند ترندیــول که ســال ها بعد 
از دیجی کالا شــروع بــه فعالیت 
کرده و به لحاظ ارزش بازار، میزان 
تراکنــش روزانه و کاربــر فعال به 
دیجــی کالا نرســیده، دکاکــورن 
)استارتاپ با ارزش ۱۰ میلیارد دلار( شــده است. به باور من 
شــرکت های بزرگ حوزه دیجیتال ما در یک اقتصاد نرمال 
حتماً یونیکــورن محســوب می شــوند و قابــل ارزش گذاری 
خواهند بود.« جامه بزرگ با بیان اینکه در یک اقتصاد بسته 
یا کوچک نمی توانیم یونیکورن های متعدد داشته باشیم، 
گفت: »یونیکورن های دنیا یا سرمایه گذار خارجی داشتند 
یا توانستند بازار بین المللی را در اختیار بگیرند. بازار ما در 
منطقه بازار بزرگی محسوب می شود، اما در بازار ۸۰ میلیونی 
با پولی که روزبه روز تضعیف می شود، امید یونیکورن  شدن 
در عرصــه بین المللــی ضعیــف اســت. ما نیــاز بــه اقتصاد 

بین المللی داریم که در آن یونیکورن ها به وجود بیایند.«

 در اختتامیه همایش فرصت های ایران در عصر دیجیتال
مطرح شد

عصر دیجیتال متولی ندارد
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اختتامیــه همایــش فرصت هــای ایــران در عصر 
دیجیتــال بــا حضــور فرهــاد نیلــی، مدیرعامــل 
رهنمــان؛ مجیــد نیلــی احمدآبــادی، عضــو 
هیئــت  علمی دانشــگاه تهــران؛ محمــد فاضلی، 
جامعه شــناس؛ فرشــاد فاطمــی، عضــو هیئــت  
علمی دانشگاه شــریف؛ نیما نامداری، تحلیلگر 
فناوری های مالی؛ ولی اله فاطمی، بنیان گذار گروه 
توســن و رضا قربانی، عضو هیئت مدیره سازمان 

نصر تهران به عنوان مدیر پنل برگزار شد.
در ابتــدای اختتامیه همایش فرصت هــای ایران 
در عصــر دیجیتــال، رضــا قربانــی عنــوان کــرد: 
»عمده  ســخنرانی  و ارائه هــای دوروزه همایش به 
رگولاتور و حاکمیت معطوف بــود، اما مواجهه ما 
با حاکمیت چگونه باید باشد؟ هرجا که می رویم 
در بحث اقتصاد دیجیتال به در بسته حاکمیت 

می خوریم.«
او خطاب به محمد فاضلی ادامه داد: »به عنوان 
کســی که در دانشــگاه کار می کردید این تیغ تیز 
حاکمیت به تن شــما خورده اســت و حالا سؤال 
من است که امروز آن طیف را چطور می بینید؟«

فاضلی توضیح داد: »من یک ایده دارم و معتقدم 
توســعه یعنــی پروژه هــای مشــترک حاکمیــت، 
بخش خصوصی و جامعه. یا به این شکل ادامه 
می دهیــم یــا ســال ها و دهه هــا عقــب می افتیم. 
جامعه راه خودش را می رود، حکمران باید حرف ها 
بشنود که این هم افزایی شــکل بگیرد، نمی دانم 
دیگــر بــه چــه زبانــی بگوییــم؛ از ایــن روشــن تر و 
واضح تــر. ایــن همــه آدم در ایــن دو روز بــه اینجــا 
آمدند و درباره ساختن دنیای بهتری که در آن فرد 
ایرانی، بیزینس ایران و حاکمیت ایرانی باید کنار 
هم قرار بگیرند صحبت کردند. بارها گفته ایم که 
وظیفه حکمران اعتمادســازی اســت و در ســایه 
اعتمادســازی اوســت که بخش خصوصی درک 

می کند و اعتمادش را پاسخ می دهد.«
بــر اســاس گفته هــای نیلــی نیــز تاروپــود زندگــی 
دیجیتالــی مانند ماتریســی اســت که ســلامت، 
هنــر و ســرگرمی، بانکــداری، بیمــه، محیــط  
زیســت ســطرها و تنظیم گــری، پــول دیجیتــال، 
مقیاس پذیری، سرمایه انسانی، تحول دیجیتال، 

هــوش مصنوعــی و حکمرانــی داده ســتون های 
آن هســتند: »در ایــن دو روز ســعی کردیــم ایــن 
تاروپودهــای دیجیتال را به هم ببافیــم و در قالب 
پلتفــرم ایده هــا قدم بــه قــدم ایــن مفهــوم را جلو 
ببریم. سعی کردیم موضوعات را براساس میزان 
تأثیرگذاری آنهــا بر اقتصــاد دیجیتــال بچینیم. 
چهارگانه کســب وکار، حکمرانی، تمدن و افراد را 

هم در این طرح تعریف کردیم.«
در ادامه اختتامیه رضا قربانی با اشــاره به اینکه 
علاوه بر نقش رگولاتور، حواشی هایی درباره وزارت 
ارتباطــات وجود دارد؛ مثــل اینکه ایــن وزارتخانه 
به مانع توســعه اقتصاد تبدیل شــده، پرسید که 
واقعاً چه کســی باید مســئول و پاسخگوی عصر 

دیجیتال باشد؟
ولی الــه فاطمی در پاســخ به این پرســش توضیح 
داد که الکترونیک و دیجیتال به صاحب و مالک 
وابســته نیســتند. حکمران بایــد بداند کــه برای 
حرکــت در این مســیر در کنار بخــش خصوصی 
باشد. البته دغدغه های حاکمیت هم قابل  درک 

و غیرقابل  چشم پوشی است. 
قربانــی از فرشــاد فاطمــی نیز پرســید که توشــه 
او به عنــوان یکی از افــراد تیــم اجرایــی از این دو 
روز همایــش چه بوده اســت؟ او پاســخ داد برای 
ادامه انگیــزه بیشــتری گرفته اســت. او  تصریح 
کرد: »هرچنــد می گوییــم حکمران بایــد صدای 
مــا را بشــنود، امــا برداشــت مــن از گفته هــای 
نماینده هــای بیمــه مرکــزی و بانــک مرکــزی این 
بود که ادبیات و خواسته های آنها به ما شباهت 

دارد.«
نامــداری نیز گفت: »همــه ما گزینه رفتــن و ترک 
کشــور را داشــته ایم، امــا مانده ایــم و حــالا کــه 
هســتیم ســعی می کنیــم بــا مجموعــه  کنش هــا 
و مطالبه گری هــا بــر چهــار رأس کســب وکار، 

حکمرانی، تمدن و مردم تأثیر بگذاریم.«
احمدآبــادی نیــز عنوان کــرد کــه در سراســر دنیا 
نــوآوران بــرای ایجــاد تغییــر بــرای ابهام زدایــی از 
رگولاتور تــلاش می کننــد. با همیــن رویکــرد ما با 
برگزاری این جنس همایش ها در این راســتا قدم 

می گذاریم.

 از 1215 یونیکورن در 
جهان هیچ استارتاپی 
با پول ملی یونیکورن 
نشده، ادامه داد: »در 
امارات، مصر، سنگال، 
آرژانتین و کشورهای 
دیگر، استارتا پ ها با 
سرمایه بین المللی 
یونیکورن می شوند
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 شبکه های 
اجتماعی

S O C I A L 
M E D I A

ســال ها توییتــر انتخــاب اول جوانانــی بــود کــه به دنبــال 
برجســته کردن نام شــان در صنعــت و حرفــه ای بودنــد کــه 
در آن فعالیــت می کردنــد. با این  حــال، در ســال های اخیر، 
لینکدین به عنوان یک رقیب جدی برای توییتر ظاهر شده و 
مخاطبان آن روزبه روز بیشتر می شوند. از طرف دیگر خرید 
توییتر توســط ایــلان ماســک و اتفاقات متعاقــب آن باعث 
شدند که توییتر محیط ناپایداری داشته باشد. این مسئله 
محرک دیگری بــرای ترک توییتر توســط نســل زدی ها بود. 

به نظر می رســد توییتر و نســل زد به یک نقطه 
حساس رسیده اند که اگر توییتر مشکلات خود 
را حل نکند، این افراد به زودی از این پلتفرم کوچ 

خواهند کرد. 

 جو نامطلوب از دید نسل زدی ها
»جیــک بجورســت«، بنیان گــذار و مدیرعامل 
Trndsttrs و یکی از کاربران نسل زدی لینکدین 
با ۶۰ هــزار فالوور، معتقــد اســت: »به طور کلی 
نسل زدی ها طرفدار توییتر نیستند و معتقدند 

جو این پلتفرم سیاسی، سنگین و جنجال برانگیز است.« 
همچنین داده های به دســت آمده از نظرســنجی وای پلاس 
نشان می دهد از سال ۲۰۱۶ استفاده از توییتر بین نسل های 
زد و ملنیال روبه کاهش اســت. شــاید نســل زدی هــا چهار 
ساعت از زمان خود را در روز صرف پلتفرم های آنلاین کنند، 

اما تمام این چهار ساعت را در یک پلتفرم نمی گذرانند. 
ایــن نســل از اســنپ چت بــرای ارتبــاط برقــرار کــردن، از 
اینســتاگرام برای همراهی با دوستان شــان، از یوتیوب برای 
خندیدن و یادگیری، از لینکدین برای یافتن شغل و ساخت 
برندهــای شــخصی، از فیس بــوک بــرای گروه هــا، تولدهــا و 
رویدادها و از تیک تاک برای خوش گذرانی استفاده می کنند. 
»نیل سیواداس«، یکی از کاربران پرطرفدار لینکدین در این 
مورد اشــاره می کند: »توییتر هم یکــی از پلتفرم های اصلی 
اســت، امــا واقعــاً نمی دانیــم بــا آن چــه کاری انجــام دهیم. 
توییتر برای نسل ما پلتفرمی است که در آن حساب کاربری 
داریم، اما بسیار کم از آن اســتفاده می کنیم.« نظرسنجی 

بیزینس اینســایدر در ســال ۲۰۱۹ نشــان داد کــه فقــط ۲۳ 
درصد از نسل زدی ها روزانه توییتر را چک می کنند. در واقع 
بســیاری از این افــراد فقط بــرای چک کردن اخبــار گاهی به 
توییتر سر می زنند. به گفته آنها توییتر با خواسته های آنها 

هم خوانی ندارد.

 چرا نسل زد لینکدین را ترجیح می دهند؟
»ســوزی اونــز«، مدیــر ارشــد ارتباطــات شــرکتی لینکدیــن 
می گویــد: »جمعیــت نســل زد در لینکدیــن 
به سرعت روبه رشد است؛ به نحوی که نسبت 
به سال گذشته ساخت حساب کاربری توسط 
دانش آموزان ۷۴ درصد افزایش یافته اســت.« 
داده هــای انتشــارات درام هــم نشــان می دهــد 
تا ســال ۲۰۲5، نســل زد ۲۷ درصد نیــروی کار را 
تشــکیل می دهنــد. به همیــن دلیل این نســل 
برای آموختن حرفــه، یادگیری، شبکه ســازی و 
استفاده از فرصت های تجاری به طور گسترده ای 
به شبکه های اجتماعی روی آورده اند. بر اساس 
برآوردها مشارکت این افراد در لینکدین دوبرابر سال ۲۰۲۰ 
است و با وجود ۷۸ میلیون نسل زدی در لینکدین، جمعیت 
آنها در حــال حاضــر ۱۰ درصــد از کل کاربران ایــن پلتفرم را 
تشــکیل می دهد. علاوه بر ایــن، لینکدین بــرای ایجاد یک 
پلتفرم ایمن، فراگیر و قابل اعتماد بــرای کاربران خود تلاش 
کرده است. چنانچه یکی از نظرسنجی های لینکدین نشان 
می دهد که ۸۰ درصد نسل زدی ها معتقدند لینکدین برندی 
اســت که می توانند به آن اعتماد کننــد. ۷۳ درصد آنها هم 
از ارســال محتوا و تعامل با ســایر کاربران احســاس امنیت 
می کنند. در حالی  که سایر شرکت های رسانه های اجتماعی 
مانند تیک تاک با نگرانی های مربوط به حریم خصوصی و 
مشــکلات قانونی مواجه هستند، شــرکت مادر لینکدین، 
مایکروســافت، تا حــد زیــادی از برچســب های منفــی دور 
مانده است. به علاوه، لینکدین اقداماتی را برای رسیدگی به 
مســائلی مانند آزار و اذیت و سخنان مشوق عداوت و تنفر 

انجام داده است.

چرا نسل زد توییتر را نمی پسندد؟ 

پرنده از قفس پرید 

جذب یک  میلیون کاربر طی یک ساعت!

 تردز؛ پرچم دار پلتفرم های آنلاین
از لحاظ جذب مخاطب

INFORMATIONداده

بر اساس گفته شرکت متا، تردز توانسته در دو 
ســاعت اول بعد از راه انــدازی دو میلیون کاربر 
جذب کند. این محصول جدید شــرکت متا از 
پیام های متنی حداکثــر 5۰۰ کاراکتری، عکس 
و فیلم های کوتاه تر از پنج دقیقه ای پشــتیبانی 
می کند. تردز از دید ســازندگان آن مکانی برای 
مکالمات دوستانه اســت. تردز که رقیبی برای 
توییتر محسوب می شود، توسط ایلان ماسک 
تهدید شده است. در واقع ایلان ماسک گفته 
که از متا برای استخدام کارمندان سابق توییتر 

و سرقت اسرار تجاری شکایت خواهد کرد. 
در حــال حاضر تــردز از لحــاظ ســرعت دانلود 
توســط کاربــران در بیــن پلتفرم هــای آنلایــن 
دیگــر، رتبــه اول را دارد و توانســته پرچــم را از 
دســت چت جی پی تی بگیرد. چت جی پی تی 
که در مــاه نوامبــر راه انــدازی شــد، بعــد از پنج 
روز توانســت یــک  میلیــون کاربــر جــذب کند. 
ســایر ســرویس های آنلایــن ماننــد توییتــر و 
اســپاتیفای نیــز در مدت زمــان طولانی تــری 
توانستند این مقدار کاربر را جذب کنند. برای 
مثال اینســتاگرام در دو ماه و نیم و اسپاتیفای 
طی پنج ماه توانستند یک میلیون کاربر جذب 
کننــد. رتبــه پنجــم و ششــم در ایــن فهرســت 

دراپ باکس و فیس بوک هســتند که توانســته 
بودنــد ایــن تعــداد کاربــر را به ترتیــب در ۷ و ۱۰ 
مــاه جذب کننــد. بــرای ســایر پلتفرم هــا مانند 
فوراسکوئر و توییتر دست یافتن به یک میلیون 

کاربر بیش از یک سال زمان برد. 

تأثیر فراگیری اینترنت بر جذب 
مخاطب

لازم به ذکر اســت عمــر برخــی پلتفرم هایی که 
در فهرســت زیر آمده از ۱5 سال بیشتر است. 
برای مثال نتفلیکس که در سال ۱۹۹۹ تأسیس 
شــد، بعــد از ســه ســال و نیــم، یــک  میلیــون 
کاربر داشــت. این موضوع خود نشــان دهنده 
پیشــرفت پلتفرم های آنلاین و اینترنت است. 
بــا مــرور ایــن نمــودار می تــوان نتیجــه گرفــت 
همان طــور که اینترنــت در طول زمــان فراگیرتر 
شــد، خدمات آنلاین نیز توانســتند با سرعت 
بیشتری کاربر جذب کنند. به  عبارت  دیگر، هر 
چه جلوتر می رویم و اینترنت بیشــتر توســعه 
پیــدا می کنــد و دسترســی مــردم بــه خدمــات 
آنلاین راحت تر می شــود، پلتفرم ها با ســرعت 
بیشتری رشد می کنند و مخاطبان بیشتری را 

در زمان کوتاه تری به دست می آورند. 

سال راه اندازی

1 ساعت

5 روز

2023

2022

22010 ماه و نیم

5200۸ ماه

۷200۸ ماه

102004 ماه

132009 ماه

22006 سال

2200۸ سال و نیم

22009 سال و نیم

31999 سال و نیم

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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شرکت های بزرگ
B I G  T E C H

ســال گذشــته چیزی نمانده بود که برق مرکز داده الی قطع 
شــود. الی یک مرکز داده ابــری واقع در ویرجینیای شــمالی 
اســت؛ منطقه ای که بیشــتر از هــر جایــی در آمریــکا مرکز 
داده دارد. قطعی برق یک مرکز داده موضوع مهمی است و 
نشان دهنده میزان مصرف برق این نوع مراکز است. در واقع 
مراکز داده بــرق زیادی مصرف می کنند تا جایی که شــرکت 
برق این منطقه، دومینیون انرژی، هشدار داده بود که شاید 
نتواند تقاضای این مراکز را تأمین کند. تازه این اتفاق قبل از 
محبوبیت هوش مصنوعی مولد و ظهور چت جی پی تی رخ 
داده بود. این فناوری مصرف انرژی مراکز داده جدید را تقریباً 

دو یا سه برابر می کند. 

 جنگ بیگ تک ها بر سر انرژی
ارائه دهندگان اصلی فضای ابری مانند آمازون، مایکروسافت 
و گوگل با هم در رقابت هستند تا به تقاضای روزافزون برای 
هــوش مصنوعــی مولد پاســخ دهنــد، امــا مســئله مهم تر، 
دسترســی به برق اســت؛ چیــزی که حتــی ممکن اســت از 
طراحــی مدل های جدید اهمیت بیشــتری داشــته باشــد. 
بر اســاس گــزارش شــرکت مک کنــزی پیش بینی می شــود 
تا ســال ۲۰۳۰، مصرف بــرق مراکــز داده به ۳5 گیــگاوات در 
ســال برســد. لازم به ذکر اســت مصــرف بــرق ایــن مراکز در 
ســال ۲۰۲۲، ۱۸ گیگاوات بــود و این افزایش مصرف بســیار 
چشــم گیر اســت. افزون بر این، گــزارش تحقیقاتی دیگری 
تخمیــن زده کــه مراکــز داده هــوش مصنوعــی می تواننــد 
بیــش از پنج برابر مراکــز داده ابــری انرژی مصرف کننــد.  در 
واقــع نه تنهــا صنعــت فنــاوری، بلکــه ســایر صنایــع و کل 
جامعه آمادگی این موج از مصــرف انــرژی را ندارند. به نظر 
می رســد آینده چالش برانگیــزی در انتظار اســت؛ آینده ای 
کــه در آن شــرکت های بــزرگ فنــاوری بــا ســاخت مدل های 
هوش مصنوعــی باعــث مختل شــدن شــرکت ها و بیکاری 
کارمندان می شــوند؛ زیرا آنها با فعالیت هایی کــه در زمینه 
هوش مصنوعی انجام می دهند، نه تنها هزینه انرژی خود 
را افزایش می دهند، بلکه کار شرکت های دیگر را نیز مختل 
می کنند. چنانچه »نامو«، تولیدکننده اسلحه، اعلام کرده 

دیگر نمی تواند کارخانه خود را توســعه دهــد، زیرا تمام برق 
مازاد منطقه توســط مراکز داده تیک تاک مصرف می شود. 
علاوه بر شرکت ها، صدای خانوارها هم در مورد این وضعیت 
بلند شده است. برای مثال در سال ۲۰۲۲ مردم در اعتراض به 

مرکز داده جدید آمازون در ویرجینیا تجمع کردند.

 چرا مراکز داده نســل جدید انرژی بیشتری 
مصرف می کنند؟

آمــوزش مدل هــوش مصنوعــی بســیار انرژی بر اســت و به 
اســتفاده از واحدهــای پــردازش گرافیکــی نیــاز دارد. ایــن 
پردازنده های گرافیکی تراشه های تخصصی ای هستند که 
بهتر از واحدهای پردازش مرکزی یا پردازنده هایی که در اکثر 
سرویس های ابری سنتی استفاده می شوند، عمل می کنند. 
این پردازنده ها ســریع تر کار می کننــد و  می توانند همزمان 
چنــد عمــل را انجــام دهنــد. ســرورهای کامپیوتــری هــوش 
مصنوعی که در مراکز داده نصب می شوند، اغلب مجهز به 
چندین پردازنده گرافیکی هســتند و معمولاً توسط انویدیا 
عرضه می شوند. هر پردازنده گرافیکی حدود ۴۰۰ وات برق 
مصرف می کند؛ بنابراین یک سرور هوش مصنوعی می تواند 
دو کیلووات برق مصرف کند. در حالی  که یک سرور معمولی 

ابری ۳۰۰ تا 5۰۰ وات برق استفاده می کند.

 هشدار مایکروسافت
»تام کین« که حدود دو دهه بر مراکز داده ابری مایکروسافت 
نظارت داشت، سال گذشته در مورد همین مسئله هشدار 
داد.  کین گفت: »راه اندازی یک مرکز داده هوش مصنوعی 
به ۱۰۰ کیلووات انرژی نیاز دارد، در حالی  که بــرای راه اندازی 
یک مرکز داده معمولی تقریباً یک سوم این مقدار نیاز است، 
زیرا برای آموزش یک مرکــز داده اولاً آن مرکز تا جای ممکن 
بزرگ ساخته می شود و ثانیاً کامپیوترهای زیادی در آن قرار 
داده می شوند که ۲۴ســاعته کار می کنند و این مرکز داده با 
قدرت زیادی انرژی مصرف می کند.« او افزود: »اما وقتی فکر 
کنید هوش مصنوعی چه چیزی ارائه می دهد و چه  کارهایی 

می کند، نظرتان عوض می شود.« 

زنگ خطری برای منابع انرژی

هشدار به بیگ تک ها!

 نتفلیکس چگونه تلاش می کند
تا کاهش رشد بی سابقه خود را جبران کند؟

فصلی جدید برای غول استریم

REVIEWبررسی

نتفلیکس قصد دارد مانند رقبایش یک گام به 
جلو بردارد و صفحه جدیدی را در شرکت خود 
بــاز کند. به  عبــارت  دیگر این شــرکت اســتریم 
قصــد دارد با هــدف جــذب و حفــظ مخاطبان 
جوان تر بخش بازی های ویدئویــی را به صورت 
جدی دنبال کند. رقبای نتفلیکس در سال های 
اخیر اچ بی او مکــس و دیزنی پلاس را راه اندازی 
و در برنــد خــود تغییراتی ایجــاد کرده انــد. این 
موضوع باعث شــده پیشــنهادهای موجود در 

نتفلیکس محدود به نظر برسند. 
در اواخــر ســال ۲۰۲۱، نتفلیکــس شــروع بــه 
ســاخت بازی هــای اپلیکیشــن موبایــل خــود 
کرد. بر اساس گزارش ها نتفلیکس در راستای 
ســاخت بازی هــای ویدئویــی، یک اســتودیوی 
اختصاصی به نام »نایت اسکول استودیو« در 
هلسینکی فنلاند راه انداخت و ده ها نفر را در 
آن استخدام کرد تا بازی های استریم بسازند. 
نتفلیکــس اوایــل همیــن مــاه هــم جدیدترین 

بازی شرکتش را منتشر کرد.
ســیگنالز«،  لاســت   :۲ »آکســون فری 
یــن بــازی نتفلیکــس، یــک بــازی  جدیدتر
گرافیکــی ماجراجویانــه اســت که ادامه ســری 
اول آن اســت. این بازی بســیار پرطرفــدار روی 
اپلیکیشن موبایل نتفلیکس، پلی استیشن و 

نینتندو سوئیچ در دسترس است.

بی ســابقه  رشــد  کاهــش 
نتفلیکس

بــه نظــر می رســد روی  آوردن نتفلیکــس بــه 
بازی های آنلاین ویدئویی به این دلیل است که 
رشد آن به شدت کاهش یافته و تک رقمی شده 
است. طبق داده های شرکت »استاک آنالایزز« 
رشد ســالانه این شرکت تا ســال گذشته هرگز 
زیــر ۱۲ درصد نبوده اســت. اگرچــه نتفلیکس 
در ســال ۲۰۲۲، به میــزان ۳۱.۶۲ میلیــارد دلار 
درآمد داشــت، اما ســال خود را با رشــد ۶.۴۶ 
درصــدی بــه پایــان رســاند. لازم به ذکر اســت 

رشــد نتفلیکــس در ســال های ۲۰۲۱ و ۲۰۲۰ 
به ترتیــب ۱۸.۸۱ و ۲۴.۰۱ درصــد بــوده اســت. 
با نگاهــی به این ارقــام متوجه رشــد نزولی این 
شــرکت در ســال های اخیــر به خصوص ســال 

۲۰۲۲ می شویم. 
البتــه هنوز مشــخص نیســت کــه آیــا آخرین 
ســرمایه گذاری نتفلیکــس و روی آوردن آن بــه 
استریم بازی های ویدئویی موفق خواهد شد یا 
خیر؛ خصوصــاً وقتی می بینیم شــرکتی مانند 
گوگل ســرویس اســتریم بازی های خود را پس 
از گذشــت کمتر از ســه ســال تعطیل می کند. 
ولی نبایــد فرامــوش کرد کــه زمانــی نتفلیکس 
در صنعت استریم پیشرو بود و در سال ۲۰۰۷ 
جهت کل صنعت سرگرمی را تغییر داد و آن را 

به سمت استریمینگ برد. 

آهسته و پیوسته
بــه نظــر می رســد نتفلیکس بــا وجود 
اشــتیاقی که بــه راه انــدازی بازی هــای ویدئویی 
دارد، امــا آهســته و بــا ســرعت ثابتــی در ایــن 
مســیر حرکــت می کنــد. البتــه ایــن اقــدام 
نتفلیکــس بــه نفــع رقبایــش اســت و هنــوز 
آنهــا را بــه عکس العمــل وانداشــته اســت. به 
گــزارش تک کرانــچ، نایت اســکول اســتودیو 
اولیــن اســتودیویی بــود کــه توســط نتفلیکس 
در سپتامبر ۲۰۲۱ خریداری شد. یک ماه پس 
از راه انــدازی این اســتودیو، دو بــازی به صورت 
آزمایشی راه اندازی شدند که با سری بازی های 

»استرنجر تینگز« مرتبط بودند. 
»شــان کرانــکل«، بنیان گــذار نایت اســکول 
اســتودیو می گویــد: »مــا بازیگــران زیــادی را 
دیده ایــم کــه وارد ایــن فضــا می شــوند و تلاش 
می کنند یک تغییر بــزرگ ایجاد کنند، اما قرار 
است رویکردی محتاطانه و سنجیده در پیش 
بگیریــم. قــرار نیســت به ســرعت به نــوک قله 
صعود کرده و آن را فتح کنیم و پرچم نتفلیکس 

را هم در آنجا بگذاریم.«
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

کارگران استارباکس در 
تلاش برای پیوستن به 

اتحادیه کارگری

یک دعوای قدیمی

میشــیگان  خیابــان  کارگــران 
اســتارباکس بــرای رأی دادن بــه 
اتحادیه، پرونــده تشــکیل می دهند. این 
عملیــات بیــش از ۲۰۰ کارمنــد دارد و 
رأی گیــری تعییــن می کنــد کــه آیــا آنهــا 
می تواننــد به عنــوان بخشــی از اتحادیــه 
بین المللی کارکنان خدمات قرارداد ببندند 
یا خیر. ایــن اتحادیه گفته کــه این بخش 
بیش از ۲۰۰ کارمند دارد و با ۳5 هزار فوت 
مربع بزرگ ترین شعبه استارباکس است 
کــه در ســال ۲۰۱۹ افتتــاح شــد. تشــکیل 
پرونــده در هیئــت ملــی روابــط کار ایالات 
متحــده شــامل کارت هــای امضاشــده از 
کارمندان است که خواستار رأی گیری در 

مورد وابستگی به اتحادیه هستند. 

بــا عنــوان   اســتارباکس کــه 
»شــریک« از کارمندان خود یاد 
می کنــد، گفتــه اســت: »به عنــوان یــک 
شــرکت معتقدیــم کــه روابط مــان بــا 
شــرکایمان، هســته اصلــی فرهنــگ و 
تجربیاتی است که در فروشگاه های خود 
ارائه می دهیم. بــرای این منظور هر جا که 
بتوانیم به سرعت و به طور گسترده مزایای 
شریک را بهبود می بخشــیم. گذشته ما 

نشان دهنده نوع برخورد ماست.«

 ایــن شــرکت گفتــه اســت کــه 
کارکنان ۱۸.۷5 تا ۳۰.۲5 دلار در 
ساعت بر اســاس شغل و ســابقه شغلی 
دریافــت می کننــد و اعــلام کــرد کــه از 
انتخابــات مخفیانــه اســتقبال می کنــد. 
ارائــه  بــه  را  اســتارباکس  کارگــران 
دستمزدهای غیراستاندارد و شرایط کاری 
ناایمن متهم کرده و استدلال می کنند که 

برخی از ناظران سوءاستفاده کرده اند.

 اگر کارگران به اتحادیه بپیوندند، 
به همکاران خود در دو رستوران 
دیگــر اســتارباکس در آمریکای شــمالی 
خواهنــد پیوســت. کارمنــدان ســیاتل و 
نیویــورک در آوریــل ۲۰۲۲ بــه اتحادیــه 
پیوسته اند. اتحادیه و استارباکس بر سر 
رفتــار ناعادلانــه کاری از جملــه اخــراج 
کارگــران طرفــدار اتحادیــه، درگیــر دعــوا 
شــده اند. هیئت ملــی روابــط کار ایالات 
متحده که نظارت بــر اتحادیه را بر عهده 
دارد، اعــلام کــرده کــه ۱۰۰ شــکایت و در 
مجمــوع ۳5۷ اتهــام علیــه اســتارباکس 

صادر کرده است.

NEWSخبر

تحقیقات مؤسسه گالوپ نشان می دهد فرسودگی شغلی و مشکلات سلامت روان 
بزرگ ترین مشکلاتی خواهند بود که بر میزان بهره وری کارمندان تأثیر منفی می گذارند

قاتلان جدید بهره وری

پــس از اینکــه مدیرعامــل جدیــد غــول بیمــه، »فارمرز 
گروپ« از سیاست دورکاری عقب نشینی کرد، کارمندان 
تهدیــد بــه اســتعفا یــا عضویــت در اتحادیــه کارگــری 
می کنند. »وال استریت ژورنال« که اسکرین شات هایی 
از واکنش هــا را بررســی می کــرد، گــزارش داد کارمنــدان 
ناامیــدی خــود از ایــن تصمیــم را در یک پلتفرم رســانه 
اجتماعی داخلی فارمرز گروپ با بیش از ۲۰۰۰ نظر ابراز 
کردند. کارگرانــی که در ایــن پلتفرم اظهارنظــر کرده اند، 
گفته اند در حال بررســی گزینه ترک شــغل یا تشــکیل 
اتحادیه هستند. یکی از آنها گفته با این وعده استخدام 

شده که دورکاری ممکن خواهد بود. 
رائول وارگاس، مدیرعامل فارمرز گروپ که در ژانویه این 

سمت را بر عهده گرفت، ماه گذشــته اعلام کرد که اکثر 
کارمندان باید سه روز در هفته در دفتر کار کنند. کارلی 
کرافت، سخنگوی فارمرز گروپ گفت که این شرکت در 
ماه سپتامبر به سیاست کار ترکیبی تغییر رویه خواهد 
داد. او گفــت ایــن کارمنــدان ســه مــاه مهلــت داشــتند 
تــا تعدیــل و ترتیبــات را انجــام دهنــد. کرافت نوشــت: 
»تغییر سیاست ترکیبی تقریباً بر ۶۰ درصد از کارکنان 
شــرکت تأثیر خواهد گذاشــت.« این بیانیــه ادامه داد: 
»ما معتقدیــم رویکرد ترکیبــی به ما امــکان می دهد به 
انعطاف پذیری که همه ما برای آن ارزش قائل هســتیم، 
دست یابیم و در عین حال از مزایای محیط اداری بهره 
ببریم. هدف ما این است که همکاری، خلاقیت و نوآوری 

این یک تصمیم 
منطقی است

فارمرز گروپ کارمندان را 
ملزم به حضور در دفتر کرد

وقتی گالوپ بزرگ ترین روندهایی را که رهبران کسب وکار 
بایــد در ســال جــاری مراقــب آنهــا باشــند فهرســت کرد، 
پیامی صریح در مورد بهزیستی روان شــناختی ارائه داد: 
»فرسودگی شغلی و مشکلات سلامت روان، قاتلان جدید 
بهره وری هستند«. سه نفر از هر ۱۰ کارمند گزارش داده که 
اغلب یا همیشه دچار فرسودگی می شــود و از هر ۱۰ نفر، 
چهار نفر می گویند که کار بر سلامت روان آنها تأثیر منفی 

داشته است.

نظرســنجی گالوپ یک شــکاف بزرگ و روشــن بین نحوه 
نگاه کارکنان و رهبران را به سازمان ها نشان داد؛ ۶5 درصد 
از مدیران ارشــد منابع انســانی به شــدت موافق بودند که 
سازمان آنها به رفاه کلی کارکنان اهمیت می دهد، اما فقط 

۲۴ درصد از کارمندان همین نظر را داشتند.
بســیاری از ســازمان ها واقعاً می خواهند بــه کارکنان خود 
کمک کنند تا به وضعیت ســلامتی بهتری دست یابند، 
اما به انــدازه کافی تــلاش نمی کنند تا متوجه شــوند برای 

تحقق این امر چه چیزی لازم است. اغلب اوقات ابتکارات 
بهداشــت روانی در دســته بندی ســلامت شــخصی قرار 
می گیرنــد. بســیاری از مشــاغل پوشــش بیمــه خدمــات 
سلامت روان و دسترسی به مشاوره ارائه می دهند؛ برخی 
برای کارمندانی که به دفتر می آیند، کلاس های مدیتیشن 
یا یوگا در محل برگزار می کنند. رهبران کســب وکار اغلب 
فکر می کنند با انجام این ابتکارات می توانند بگویند نقش 
خــود را در کمک به مراقبــت از ســلامت روان اعضای تیم 
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خود ایفا کرده اند. اما آیا واقعاً این طور است؟

 ورزش و بهبود سلامت روان
ســلامت روان با بسیاری از اشــکال دیگر سلامتی مرتبط 
اســت که برخــی از آنهــا تمرکــز کمــی از ســوی کارفرمایان 
دریافــت می کنــد. در واقــع محققــان در تحقیــق بــرای 
»وضعیت تناســب کار و زندگــی« دریافتند کــه کمک به 
کارکنان در سایر شکل های ســلامتی اغلب بزرگ ترین راه 

برای کمک به سلامت روان است.
ثابــت شــده اســت کــه ورزش فیزیکــی ســلامت روان را 
بهبــود می بخشــد. در نظرســنجی از 5۰۰۰ کارمنــد در 
صنایــع مختلــف، بســیاری گفتنــد کــه انجــام تمرینــات 

ورزشــی روش مــورد علاقــه آنهــا بــرای مبــارزه 
بــا اســترس اســت. همچنیــن آنهــا دریافتند 
کسانی که از دسترسی کارفرما به باشگاه های 
ورزشــی اســتفاده می کنند، ۴۳ درصــد کمتر 
احتمــال دارد که شــغل خــود را بعــد از دو ماه 
ترک کنند. این مطالعات نشان می دهد وقتی 
کســب وکارها بــه افــراد امــکان دسترســی بــه 
فعالیت هــای فیزیکــی و انعطاف پذیــری برای 
شــرکت در ایــن فعالیت هــا در ســاعات کاری 
معمولی می دهند، میزان بهــره وری و رضایت 
کارکنان نیز افزایــش زیادی پیــدا می کند. این 

تازه شروع کار است. برنامه های سلامت مالی مستقیماً 
بــه ســلامت روان نیــز مرتبــط اســت. در مقایســه بــا 5۸ 
درصد در ســال گذشــته، نزدیک بــه دو ســوم )۶۴ درصد( 
آمریکایی ها تا حدودی یا بسیار نگران پول هستند. بنیاد 
اتاق بازرگانی ایالات متحده می گوید برنامه های ســلامت 

مالی به قدری تأثیرگذار هستند 
که تبدیل به یک الزام در دنیای 
تجــارت شــده اند. اما بســیاری 
از کارفرمایــان هنــوز از ارائه این 
برنامه هــا امتنــاع می کننــد. 
مزایایــی کــه کارکنــان مایل انــد 
در دســترس داشــته باشــند، 
شــامل دسترســی به مشــاوره 
متخصصــان ســرمایه گذاری، 
خدمات بانکی بــدون کارمزد و 

تخفیفات وام مسکن است.

 تمرکز بر سلامت اجتماعی
در مرحله بعــد ســازمان ها باید ســلامت اجتماعــی را که 
شامل کمک به کارکنان برای توسعه و تقویت روابط است، 
به عنوان بخشی از استراتژی رفاه کارکنان خود قرار دهند. 
به خصوص در محیط های دورکاری یا هیبرید که پیدا کردن 
دوســتان نزدیک از طریــق کار برای افــراد چالش برانگیزتر 

است.
ابتکارات متعددی می تواند به رفع این مشکل کمک کند. 
برخی شــرکت ها برنامه ناهــار ترتیب می دهنــد، از جمله 
ناهار مجازی که طی آن از مردم انتظــار نمی رود کار کنند، 
بلکه این دورهمی ها صرفاً برای صحبت و برقراری ارتباط 
انجام می شود. رویدادهای خارج از محل و روزهای خیریه 
کــه در آن کارمنــدان برای انجــام کارهــای غیرانتفاعی گرد 
هم می آینــد، می تواند فرصت های مناســبی بــرای ایجاد 
پیوند میان همکاران باشد. مؤسسه ملی بهداشت ایالات 
متحده توصیه می کند افراد برای بهبود سلامت اجتماعی 
باید با هم فعالیت کنند، بنابرایــن فرصت های کارمندان 

برای فعالیت بدنی در گروه می تواند مفید باشد. 

 ســلامت فکــری و فرصتــی بــرای 
رشد

شــاید ناشــناخته ترین بخش یک اســتراتژی 
برای تقویت ســلامت روانی کارکنان، سلامت 
فکــری باشــد. همان طــور کــه بخــش علــوم 
بهداشــت دانشــگاه ایالتی واشنگتن تحلیل 
می کند، ســلامت فکــری درگیــر کردن فــرد در 
فعالیت هــای ذهنــی خــلاق و محــرک بــرای 
گســترش دانش و مهارت هــا در جهت کمک 
به رشد پتانسیل های فردی است. دسترسی 
کارکنان به طیف گســترده ای از گزینه ها برای یادگیری در 
مورد دنیای اطراف شان می تواند برای بهبود سلامت روان 
شــگفت انگیز باشــد. این امر همچنین می توانــد به آنها 
کمک کند خارج از چهارچوب فکر کرده و ایده های جدید 

را راحت تر بررسی کنند.
ارائه همه ایــن راه حل ها ممکن 
اســت بــرای همــه شــرکت ها 
دشــوار و ســنگین باشــد، امــا 
لازم نیســت هــر شــرکتی همه 
ایــن کارهــا را خــودش انجــام 
دهــد. بــا رشــد سرســام آور 
صنعــت ســلامت ســازمانی، 
اســتارتاپ های B۲B بیشــتر و 
بیشتری ایجاد می شوند تا این 
نــوع فرصت هــا را بــرای ارائه به 
کارکنــان در اختیار ســازمان ها 

قرار دهند.
کلید کسب وکارها این است که بدون فشار به کارمندان 
قدرت دسترســی و انتخاب  بدهند. بــه عنوان یک مدیر 
عامــل تأثیــر پذیــرش ایــن درک گســترده تر از ســلامت 
روانــی را دیــده ام. هرچــه خدمــات بیشــتری پیشــنهاد 
دهیم، کارمندان بیشــتری می گویند که رفاه آنها بهبود 

یافته است.

مدیر اجرایی سابق گلدمن ساکس از این بانک به خاطر فرهنگ 
کاری پرفشار و تهاجمی شکایت کرد

تأثیر منفی فرهنگ قلدری

REPORTگزارش

روزنامــه »دیلــی تلگــراف« بــا اســتناد بــه یــک 
شــکایت حقوقــی گــزارش داد یکــی از مدیــران 
سابق گلدمن ساکس گفته فرهنگ کار در دفتر 
لندن آن قدر بد است که مردم در جلسات گریه 

می کنند.
به گزارش تلگراف، یان داد مدیر اجرایی ســابق 
این شرکت گفته که »فرهنگ قلدری« گلدمن، 
او را بــه ســمت فروپاشــی روانــی ســوق داده و 
ســاعات بســیار طولانی کار بر ســلامت روان او 
تأثیر منفی گذاشته است. بر اساس داده های 
پرونــده گلدمــن، ایــن شــکایت توســط داد کــه 
رئیــس جهانــی اســتخدام در گلدمن ســاکس 
بود، در دیوان عالی دادگستری لندن ثبت شد. 
تلگراف گزارش داده که او در پایان سال ۲۰۱۸ به 
این بانک ملحق شــده بود و در سال ۲۰۲۱ آن را 

ترک کرده است.
در گزارش تلگراف آمده که داد گفته فرهنگ کار 
در بانک سرمایه گذاری نخبگان آن قدر ضعیف 
بود که کارمنــدان حتی نظــرات تهاجمی مانند 
»ایــن را به عنــوان اولیــن مشــت بــه صورت تان 

قبول کنید« می شنیدند.
گلدمــن ادعــای داد دربــاره گریــه کارمنــدان در 
جلســات را در پرونده حقوقی خود در پاسخ به 
این شکایت رد کرد. بانک در پرونده خود که با 
اینســایدر در میان گذاشــت، گفــت: »همانند 
بســیاری از محیط هــای کاری، مــواردی وجــود 
داشــت که همکاران بــه دلایل مختلــف )گاهی 
بی ربــط بــه کار و گاهــی اوقــات مرتبــط بــا کار( 
ناراحــت می شــدند، اما تکــرار یا معمــول بودن 

چنین مواردی تکذیب می شود.«
گلدمــن همچنیــن گفتــه کــه ایــن شــرکت 
»خواســته های غیرمنطقــی یــا نامناســب« را 
بــه داد تحمیل نکــرده و به او »هدف یــا اهداف 
تحویل یا ضرب الاجل« نداده است. این بانک 
در پرونــده خود گفته اســت: »اگر او احســاس 
فشــار می کــرد، ایــن فشــار از درون بــوده و به او 

تحمیل نشده است. اگر او ساعات کاری بیش 
از حــدی داشــت، بــه ایــن دلیــل نبــود کــه از او 
چنین خواســته ای داشــتیم یا چنیــن انتظاری 
می رفــت.« پرونــده بانــک همچنیــن می گویــد 
»پشــتیبانی کافــی« و »منابــع ســلامتی« از 
جمله حمایت از ســلامت روان را برای او فراهم 

کرده است.
گلدمــن در بیانیــه ای به اینســایدر گفــت: »ما 
معتقدیم این ادعاها کاملاً بی مورد هســتند.« 
حســاب کاربری لینکدین که به نظر می رســید 
متعلق به داد باشد، بلافاصله به پیام اینسایدر 
که خواستار اظهار نظر فوری بود، پاسخی نداد.
فرهنگ محیط کار پرفشــار در گلدمن ســاکس 
و بانکداری سرمایه گذاری به طور کلی موضوع 
پوشــش مطبوعاتــی و دادخواهی بوده اســت. 
در سال ۲۰۲۱ یک نظرســنجی غیررسمی از ۱۳ 
بانکدار جوان که برای مدیریت گلدمن ساکس 
ارســال شــد و شــرایط کاری »غیرانســانی« در 
این شــرکت را توصیــف می کرد، در رســانه های 
اجتماعی منتشر شد. سخنگوی گلدمن در آن 
زمان در بیانیه ای به اینســایدر گفته بود: »یک 
ســال پس از ابتلا به کووید، مردم بــه طور قابل 
درکی درگیر هســتند و به همین دلیل است که 
ما به نگرانی های آنها گوش می دهیم و اقدامات 
متعددی برای رسیدگی به این نگرانی ها انجام 

می دهیم.«
گزارش شده اســت که سال گذشــته در ایالات 
متحــده، گلدمن ســاکس بــه اتهامات شــریک 
ســابق خود که بــه فرهنــگ تبعیض علیــه زنان 
در این شــرکت متهم شده بود، رســیدگی کرد. 
بلومبــرگ در آن زمــان گــزارش داد کــه بانک ۱۲ 
میلیــون دلار بــه شــریک ســابق پرداخــت کرد 
تا ایــن مطالبات را تســویه کنــد و اشــاره کرد که 
مشــاور عمومی بانــک در آن زمان گفته اســت 
گزارش های بلومبرگ حاوی اشــتباهاتی اســت 

و ما این داستان را رد می کنیم.

را تقویت کنیم و در عین حــال فرصت های بهتری برای 
یادگیری، آمــوزش، راهنمایی، توســعه شــغلی و تعامل 
ارگانیک فراهم کنیم.« تصمیم وارگاس منعکس کننده 
رفتار فهرست فزاینده ای از شرکت هایی است که کارگران 
را به کار در دفتر دعوت می کنند. هفته گذشته متا گفت 
کــه کارمندان بایــد ســه روز در هفتــه در محــل کار خود 
حضور داشته باشند. کارکنان آمازون اخیراً در اعتراض 
به برنامه های بازگشــت این شــرکت به دفتر، دســت از 

کار کشیده اند. 
مدیران بر این باور تأکید کرده اند که کار حضوری باعث 
افزایش بهره وری و همــکاری کارمندان می شــود. با این 
حــال، پــس از اینکــه کارمنــدان در طــول همه گیــری به 

سیاســت های کاری انعطاف پذیــر عــادت کردنــد، ایــن 
سیاست های جدید باعث اعتراض بســیاری از آنها در 

سراسر صنایع شده است. 
برخی کارمندان فارمرز گــروپ این تصور را داشــتند که 
سیاست قبلی کار از راه دور یک »تغییر دائمی« است، 
اما مدیران گفته اند در سال ۲۰۲۲، زمانی که جف دیلی 

مدیرعامل بود، کار حضوری اختیاری بود. 
کرافت گفت: »تصمیم به اســتقبال از دورکاری در آغاز 
همه گیری در مارس ۲۰۲۰، تصمیمی بود که در آن زمان 
منطقی بــود و اتخاذ رویکرد ترکیبی در ســپتامبر ۲۰۲۳ 
چیزی اســت که اکنون برای ســازمان ما منطقی به نظر 

می رسد.«

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com

 در نظرسنجی از 5000 
کارمند در صنایع 
مختلف، بسیاری 
گفتند که انجام 

تمرینات ورزشی روش 
مورد علاقه آنها برای 
مبارزه با استرس است
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نظرســنجی اخیر »آمــازون« و »یــوگاو« نشــان می دهد که 
خریداران آنلاین در ســنگاپور در هنگام تصمیم گیری برای 
خرید، کیفیت و اصالت محصول را در اولویت قرار می دهند 
و ۸۰ درصد مایل به پرداخت قیمت بالاتر برای این ویژگی ها 

هستند. 

 قیمت های عالی و تحویل سریع
در مقایســه بــا دو ســال پیــش کیفیــت محصــول، هزینــه 

محصــول، هزینــه ارســال، نظــرات مشــتریان و اصالــت 
برای خریــداران آنلاین اهمیت بیشــتری پیدا کرده اســت. 
مقوله هایــی مانند بهداشــت و مراقبت شــخصی و رایانه و 
الکترونیک تأکید بســیاری بر کیفیــت و اصالت محصول 
دارنــد. مصرف کننــدگان بــر ایــن باورنــد کــه فروشــندگان، 
توزیع کننــدگان و فروشــگاه های تجــارت الکترونیــک در 

مسئولیت تضمین اصالت محصول شریک هستند. 
تخفیف هــا و تبلیغــات اولویــت اصلــی خریــداران تجــارت 

الکترونیک هســتند. بــه گفته لئــو لافورگیــا، مدیــر آمازون 
سنگاپور این شرکت روی چیزهایی مانند قیمت های پایین، 
انتخــاب گســترده و تحویــل ســریع کــه مشــتریان بــه آنها 
اهمیت می دهند، وسواس دارد. او می گوید: »در طول رویداد 
ســالانه »پرایم دی« در ۱۱ و ۱۲ جولای در ســنگاپور، اعضا از 
دسترســی انحصاری به معاملات شگفت انگیزی از جمله 
تــا ۷۰ درصــد تخفیف بــرای کتاب هــای پرفــروش، تخفیف 
حداقل 5۰درصــدی روی مارک هــای معروف ماننــد »بوز«، 

به نظر می رسد اولویت خریداران آنلاین تغییر کرده و به جای حساسیت 
روی قیمت، کیفیت و اصالت محصولات را در اولویت بالا قرار می دهند

رویکرد مصرف کنندگان 
تغییر کرده است

استفاده از هوش 
مصنوعی در والمارت

 دسترسی
به راحتی بیشتر

گروه فنــاوری در والمارت در اســتفاده از 
هوش مصنوعی محاوره ای برای متحول 
کــردن صنعــت خرده فروشــی پیشــگام 
اســت. پس از ۲.5 ســال کار روی هوش 
مصنوعی مکالمه ای، این تیــم به نتایج 

قابل توجهی دست یافته است. 
والمارت با پیش بینی درآمد ۶۲۲ میلیارد 
دلاری در ســال مالــی ۲۰۲۳ و ۱5۲.۳ 
میلیارد دلار در سه ماهه اول سال مالی 
۲۰۲۴، بزرگ ترین خرده فروش در جهان 
اســت. ایــن کســب وکار از فناوری هــای 
مصنوعــی  هــوش  ماننــد  پیشــرفته 
محــاوره ای اســتفاده می کنــد تــا بــه 
مشتریان کمک کند کالاهای مورد نیاز 

خود را راحت تر پیدا و خریداری کنند. 
والمارت در کمک به مشتریان در حین 
خریــد، خودکارســازی خدمات دهی به 
مشــتری و افزایش بازدهی کارمندان از 
هــوش مصنوعــی محــاوره ای اســتفاده 
می کنــد. بــا کمــک هــوش مصنوعــی 
مکالمه ای، نمایندگان خدمات مشتری 
زمان کمتــری را پای تلفــن می گذرانند و 
۶۶ میلیــون تمــاس کمکــی امکان پذیــر 

شده است. 
این تیم به منظــور ارائه خدمات بهتر به 
مشــتریان خود، از تخصص و داده های 
خرده فروشی خود برای آزمایش سریع و 
درس گرفتن از اشتباهات آنها استفاده 
کرده است. تیم فناوری نوظهور به دلیل 
پلتفرم استاندارد، مقیاس پذیر و سریع 
در استقرار خود توانست در عرض چند 
هفتــه والمــارت شــیلی را مجهــز کنــد و 
ایــن پلتفــرم را بــا نیازهای خاص کشــور 
تطبیق دهد. تیم شــیلیایی بیــش از ۶۰ 
جریان منحصربه فرد را توسعه داده که 
به افزایش ۲۰درصدی رضایت مشتری 

منجر شده است. 
»از ســم بپــرس« یــک ابــزار هــوش 
مصنوعی مکالمه ای است که توسط تیم 
فناوری نوظهور والمارت توسعه یافته تا 
کارایی کارکنان فروشگاه را در زمینه هایی 
ماننــد خدمــات مشــتری و زمان بنــدی 
افزایــش دهد. بــرای مثال یک مشــتری 
می تواند بــرای یافتن مکان یــک کالا در 
فروشــگاه از »از ســم بپــرس« اســتفاده 
کند که در همه برنامه هــای تلفن همراه 
والمارت قابل دسترسی است. کارمندان 
نیــز از ایــن ویژگــی اســتفاده می کنند تا 
بفهمنــد چــه کاری را در چــه زمانی باید 

انجام دهند. 

REPORTگزارش

خرده فروشی
R E T A I L

پیش بینی کننــدگان اقتصــادی پــس از نزدیــک بــه دو 
ســال هشــدارهای بــد و غم انگیز دربــاره یــک رکــود کاملاً 
اجتناب ناپذیر، نظر خود را تغییر دادنــد. در واقع اکنون با 
کاهش تورم و قوی ماندن بــازار کار، »فرود نرم« محتمل تر 
به نظر می رســد. این اصطــلاح به تلاش سیاســت گذاران 
برای کاهش ســرعت اقتصاد با نرخ های بهــره بالاتر بدون 
ایجاد رکود اشــاره دارد. اگر فــدرال رزرو موفق شــود، جروم 
پــاول، رئیــس هیئت مدیــره یــک »متشــکرم« بــزرگ بــه 
مصرف کننــدگان آمریکایــی که به خــرج کردن پــول ادامه 

می دهند، مدیون خواهد بود. 
طبق بــرآورد ماهانــه خرده فروشــی وزارت بازرگانــی ایالات 
متحــده، خریــداران و ناهارخوری هــا در مــاه ژوئــن ۶۸۹.5 

میلیارد دلار خرج کردند. این رقم ۰.۲ درصد از کل ماه می 
افزایش یافته است. فروش خرده فروشی و خدمات غذایی 
ایالات متحده پس از کاهش جزئی در ماه مارس، از آوریل 

تا ژوئن ۱.۶ درصد افزایش یافته است. 
آلســتر بورثویــک، مدیــر مالــی بانــک آمریــکا گفــت: 
»مصرف کننــده هنــوز در یــک مــکان کاملاً ســالم اســت. 
مصرف کننده بســیار انعطاف پذیر اســت. ایــن وضعیت 
همچنــان ادامــه دارد و مــا در حــال حاضــر از آن ســود 

می بریم.« 
امــا این بــدان معنــا نیســت کــه همه چیــز می توانــد برای 
همیشــه به همین منوال پیــش بــرود. خانوارها بــه دلیل 
افزایش هزینه ها که مقدار بیشتری از درآمدهای هفتگی 

یک فرود نرم
به نظر می رسد اوضاع 

اقتصادی خرده فروشان 
روبه بهبود است
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خرده فروشی
R E T A I L

استفاده از فناوری های بیومتریک و نگرانی های مشتریان

جنجال فیس واچ

REVIEWبررسی

 ارتباطــات واضــح در مــورد اســتفاده از 
بیومتریک در محیط های خرده فروشی 
حداقل از منظر تجاری، حتی از مکان هایی مانند 
فرودگاه ها مهم تر است. با این حال خرده فروشانی 
کــه از تشــخیص چهــره اســتفاده می کننــد و 
فروشندگانی که آن را عرضه می کنند، همچنان با 
فرســتادن پیام هــای خــود به مشــتریان مشــکل 

دارند. 

 بــر اســاس گــزارش »بیــگ بـِـرادرِ واچ« 
استفاده »فیس واچ« از تشخیص چهره 
زنده در سیستم پیشگیری از سرقت در فروشگاه 
توسط دفتر کمیسر اطلاعات بریتانیا، آن طور که 

این شرکت ارائه کرده بود، نبود. 

 بیانیــه ای در وب ســایت فیــس واچ و 
حساب های رسانه های اجتماعی مبنی 
بر اینکه دفتر کمیسر اطلاعات محصولات خود را 
»کامــلاً مطابــق بــا قانــون حفاظــت از داده هــای 
بریتانیا« تشخیص داده، حذف شده است. علاوه 
بر این، گروه حمایت نامه ای را منتشــر کرده که از 
طریق یک درخواست آزادی اطلاعات منتشر شده 
کــه در آن دفتــر کمیســر اطلاعــات هشــت نقطه 
جداگانه از قوانین حفاظت از داده ها را شناسایی 
می کند که توسط سیستم بیومتریک با پیشگیری 

کمتر نقض شده است.

 به فیس واچ دستور داده شد که یکسری 
تغییرات را در روش پردازش داده ها در ۱۲ 
نقطه که از سند حذف شده، انجام دهد. مراحل 
اضافــی مشــخص شــده توســط دفتــر کمیســر 
اطلاعات شامل بررسی منظم خط مشی، ارزیابی 
تأثیر حفاظت از داده هــا و ارزیابــی منافع قانونی 
اســت. چندین مورد از ۱۰ مورد توصیه شــده برای 

اقدامات پیش تر نیز ویرایش شده اند. 

 تأیید دفتر کمیسر اطلاعات اغراق آمیز 
بــود و در توییــت بعــدی تصریح کــرد که 
»تأییــد کلــی شــرکت ارائــه نشــده اســت«. دفتر 
کمیسر اطلاعات همچنین از این شرکت خواست 
استفاده از لوگوی خود را در موارد تبلیغاتی متوقف 

کند. نمایه نیویورک تایمز خاطرنشان می کند که 
تشخیص چهره فیس واچ، دارای مجوز از آمازون 
و ریــل نتورکــز، در نزدیــک بــه ۴۰۰ فروشــگاه در 

بریتانیا مستقر شده است. 

 یکی از مقامات دفتر کمیسر اطلاعات به 
تایمز گفته که تغییرات ایجادشده توسط 
فیــس واچ شــامل علایــم بیشــتر، اطلاعــات بــه 
اشــتراک گذاشــته شــده در مــورد کاهــش تعداد 

مجرمان و هشدارهای کمتر است. 

 در همین حال یکی از مشتریان می گوید 
که فیس واچ از سال ۲۰۲۰ تاکنون 5۰ هزار 
پونــد )تقریبــاً ۶55۰۰ دلار آمریکا( در یــک اپراتور 
خرده فروشــی با ۲۳ فروشــگاه صرفه جویــی کرده 

است. 

 بــه گــزارش ســون نیــوز، در اســترالیا، 
خرده فروش »بانینگز« با تابلوهای خود 
جنجال هایــی را بــه راه انداختــه و بــه مشــتریان 
هشــدار می دهد که هم از تشــخیص چهره و هم 
تشخیص شماره پلاک می توانند در فروشگاه های 
خــود اســتفاده کننــد. دفتــر کمیســر اطلاعــات 
اســترالیا در حــال بررســی اســتفاده بانینگــز از 
تشــخیص چهره اســت و خرده فروش اســتفاده 
خود از این فناوری را تــا پایان تحقیقات به حالت 

تعلیق درآورده است. 

 مشــخص نیســت کــه چــه مــدت از 
تشخیص خودکار پلاک توسط بانینگز 
اســتفاده شــده اســت. این خرده فــروش در حال 
حاضــر اســتفاده از تشــخیص چهــره را مجــدداً 

معرفی نکرده است. 

 بر اساس گزارش »ســی تی اینسایدر«، 
ظاهر تابلویی هشــداردهنده، مشتریان 
فروشگاه »شاپ رایت« در کنتیکت ایالات متحده 
باعــث نگرانی ســاکنان منطقه شــده اســت. این 
علایم تلاشی برای برآورده کردن الزامات شفافیت 
قانون حفظ حریم خصوصی داده های کنتیکت 

است که از اول جولای اجرایی شد.

»ســونی« و »اپیتکس« برخوردار شــدند. اعضا می توانند 
منحصراً در سایت آمازون سنگاپور به نسخه های جدیدی 
از »هسبرو« دسترســی داشته باشند که شــامل برندهای 
محبــوب اســباب بازی ماننــد »توییســتر«، »مونوپلــی«، 
»ترنزفورمرز«، »پلی داه« و »نرف« است. تعهد ما برای کمک 
به مشتریان برای هزینه کردن کمتر و لبخند زدن بیشتر فراتر 
از پرایم دی است. فروشندگان می توانند با فول فیلمنت بای 
آمازون، در هزینه های عملیاتی خود صرفه جویی کنند و فقط 
برای فضای ذخیره سازی استفاده شده و سفارش هایی که ما 

انجام می دهیم، هزینه پرداخت کنند.« 
لافورگیــا می گویــد این بــه فروشــندگانش اجــازه می دهد از 
صرفه جویی در مقیاس بزرگ اســتفاده کنند تا قیمت های 

عالی و تحویل سریع را برای مشتریان ممکن سازند. 
»بــه  کــرد:  خاطرنشــان  وی 
همیــن دلیــل اســت کــه مــا از 
ماننــد  برنامه هایــی  طریــق 
ثبــت برنــد و برنامــه ضــد جعل 
»پراجکــت زیــرو« بــا برندهایی 
کــه در آمــازون فــروش دارنــد 
کار می کنیــم و آنهــا را تقویــت 
می کنیــم تــا اطمینــان حاصــل 
کنیم که فقط محصولات معتبر 
در فروشــگاه های مــا فروختــه 

می شوند.« 

 بهبــود فناوری هــای 
حفاظتی

گــزارش حفاظــت از برنــد آمــازون، تلاش هایشــان را بــرای 
محافظت از مشــتریان، برندها و شــرکای فروش برجســته 
می کنــد. او می گویــد: »مــا همچنان بــه بهبــود فناوری های 
حفاظت خودکار خود ادامه می دهیم که به طور مداوم نقاط 
داده بسیاری را برای شناســایی فعالیت های تقلبی اسکن 
می کند و نیاز برندها بــه یافتن و گزارش تخلفــات را کاهش 
می دهد.«  این شــرکت همچنیــن اقدامات پیشــگیرانه ای 
را برای جلوگیری از فهرســت شدن محصولات غیرمنطبق 
در نظــر گرفتــه و بــرای تضمیــن کیفیــت بــه طــور مرتــب بر 
محصــولات فروخته شــده در فروشــگاه های خــود نظــارت 
می کند.  علاوه بر این، گارانتی A تا Z از مشــتریان در هنگام 
خرید اقلام فروخته شــده توســط فروشــنده شــخص ثالث 
محافظت می کند تا مشــتریان با اطمینان خریــد کنند. او 
تأکید می کند: »هدف ما ایجاد یک تجربه خرید یکپارچه بر 

اساس ارزش، راحتی و اعتماد بالاست.« 

 مزیت اصلی کدام است؟
به گفته سشان راماســوامی، دانشــیار آموزش بازاریابی در 
دانشــگاه مدیریت ســنگاپور، هم تجارت الکترونیک و هم 

موبایل کامــرس هــر دو شــاهد افزایش ســهم خود از ســبد 
خرید در ســنگاپور بوده انــد. او می گویــد: »این تــا حدی در 
تعــداد فروشــگاه های فیزیکی که تعطیــل شــده اند، به ویژه 
فروشگاه های زنجیره ای قدیمی »رابینسون« که اخیراً فقط 

فعالیت آنلاین دارند، منعکس می شود.« 
وی معتقد اســت که همه گیــری و محدودیت هــای حرکتی 
مرتبــط بــا آن ضربــه مهلکــی بــه عملیــات فروشــگاه های 
فیزیکی زده اســت که اثــرات آن تاحــدودی پابرجا می ماند. 
مصرف کننــدگان در ســنگاپور بــا طیــف گســترده ای از 
پلتفرم های آنلاین نیز مواجه اند؛ بازیگران بین المللی مانند 
آمازون، تعدادی از آســیامحورها مانند »شــاپی«، »لزادا«، 
»کو۱۰« و چینی هایی مانند »تایوبایو« و »علی اکسپرس«. 

او می گوید نظرســنجی های اخیر نشــان می دهد دو فاکتور 
اهمیــت  کیفیــت  و  اصالــت 
بیشــتری یافته اند و بدون شک 
تحت تأثیر تجربه مصرف کننده 
و همچنین گزارش های اخیر در 
مــورد کلاهبرداری هــا، ریســک 
پلتفرم برجســته تر شده است. 
می کنــد:  خاطرنشــان  وی 
»مراقبت شخصی، محصولات 
غذایی و لوازم الکترونیکی به ویژه 
بــرای  پرخطــری  محصــولات 
خرید از یک فروشنده ناشناس 
یا پلتفــرم کمتــر شناخته شــده 
هســتند، زیــرا خطــر فیزیکی یا 
مالی قابــل توجهــی در کیفیت 
پاییــن وجــود دارد.«  او فکر می کنــد از آنجا کــه پلتفرم های 
بیشتری می توانند میزبان فروشــندگان باشند، مشتریان 
مســئولیت کیفیت را به جای فروشــنده به عهــده خواهند 
گرفــت. او توضیــح می دهــد: »برخــی پلتفرم هــا همچنین 
با خــودکار کــردن پرداخت هــا یا بــا عضویت در یــک برنامه 
فوق العــاده )مانند گرب در ســنگاپور(، خریدهای تکــراری را 
آســان تر می کنند یا با داشــتن مشــارکت های انحصاری یا 
دوره های متعــدد تخفیف ویــژه، جذابیــت خــود را افزایش 
می دهنــد. ممکــن اســت ارائــه کمترین قیمــت بــرای اقلام 
بهتریــن راه پیــش رو بــرای اپراتورهــای تجــارت الکترونیک 
نباشــد. بلکــه ارائه تضمیــن اصالــت، کیفیــت، محافظت 
در برابــر تقلب و ضمانت بازگشــت پــول می توانــد راه هایی 
برای غلبــه بر تفاوت هــای کوچــک قیمت باشــد. پلتفرم ها 
بایــد تلاش هــای خــود را بــرای تأییــد کیفیــت فروشــندگان 
حاضر بهبود بخشــند.«  در نهایت او احساس می کند که 
فروشگاه های محلی باید خدمات پس از فروش خود را به ویژه 
در سیاســت های بازپرداخت و مبادله بهبود بخشند. این 
امر می تواند به آنها نســبت به فروشــندگان آنلاین حتی با 

قیمت های بالاتر برتری دهد.

آنها را به خود اختصاص می دهد، تحت فشار قرار گرفته 
و وادار شــده اند از ذخایــر نقــدی دوران همه گیری بیشــتر 

استفاده کنند. 
نیل ســاندرز، تحلیلگــر خرده فروشــی »گلوبال دیتــا« در 
یادداشــتی نوشــته اســت: »مصرف کننــدگان بــه دور از 
افسردگی هســتند، اما روحیه جشــن ندارند. مردم هنوز 
مراقــب خریدهــای خــود هســتند و ســعی می کننــد بــه 

بودجه های تعیین شده پایبند باشند.« 
خرده فروشان تغییر جهت هزینه ها در راستای امتناع از 
خریدهای ســنگین به نفع موارد ضروری را درک کرده اند، 
اما نتیجه این است که مردم هنوز هم پول خرج می کنند. 
از آنجایی که هزینه های مصرف کننده تقریباً ۷۰ درصد از 

اقتصاد ایالات متحده را تشکیل می دهد، تداوم قدرت در 
آن حوزه کلیدی برای عملکرد بهتر ایالات متحده از سایر 

کشورهای ثروتمند در جهان بوده است. 
حتی اگر ایــالات متحده از رکــود اجتناب کند، شــرکت ها 
ممکن است نیاز داشته باشند خود را به دوره ای با سودهای 
کمتر تطبیــق دهنــد، اما این مشــکلی اســت کــه مدیران 
اجرایی بــرای مقابلــه بــا آن بیــش از حد مجهز هســتند. 
مهم تــر از همه بــرای اقتصاد گســترده تر، فرود نــرم به این 
معنی اســت که خانوارها همچنان کالاها و خدمات مورد 
نیاز خود را خواهند داشت، کســب وکارهایی که به خوبی 
اداره می شوند همچنان درآمد کســب می کنند و کارگران 

همچنان شغل خواهند داشت. 

 مصرف کنندگان بر این 
باورند که فروشندگان، 

توزیع کنندگان 
و فروشگاه های 

تجارت الکترونیک 
در مسئولیت تضمین 

اصالت محصول شریک 
هستند
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N از اواخــر قــرون وســطی بازرگانــان

ممتــاز  جایــگاه  مســیحی 
به عنــوان  یهودیــان 
از  را  پــول  وام دهنــده 
آنــان گرفتنــد. ایــن رونــد 
اندک اندک تا بدانجا پیش 
رفــت کــه بانکــداری در بیــن 
ثروتمنــدان اروپــا هــواداران 
زیادی یافت. در ادامه نگاهی می کنیم 
به روند گســترش بانکداری از قرن ۱5 تا قــرن ۱۹ میلادی در 

بعضی از کشورهای قدرتمند آن زمان.
ایتالیا: بین سال های ۱5۲۷ و ۱5۷۲ چند گروه از خانواده های 
مهــم بانکــدار پدیــد آمدنــد کــه خاستگاه شــان جمهوری 
جنوا در شــمال ایتالیــای امروزی بــود، ماننــد خانواده های 
گریمالدی )Grimaldi(، اسپینولا )Spinola( و پالاویچینو 
)Pallavicino( کــه اثرگــذار و ثروتمنــد بودنــد، همچنیــن 
خانواده هــای دوریــا )Doria(، پینلــی )Pinelli( و لومنیلــی 

)Lomellini( که ارزش گذاری کمتری داشتند. 
اســپانیا و امپراتــوری عثمانــی: نخســتین الگــوی مبادله و 
سپرده گذاری در اسپانیا که برگرفته از الگوی کار بانکداران 
ونیزی بود، در ســال ۱۴۰۱ در بارســلون به  کار گرفته شــد که 
 Taula de پایتخت شاهزاده کاتالونیا نیز بود. این الگو به نام
Canvi پایه کار این بانک قرار گرفت که آن را نخستین بانک 

همگانی اروپا نیز می دانند. 
به نظــر می رســد یهودیــان مارانــو )Marrano( کــه از ایبریا 
)Iberia( گریختند، در قرن شانزدهم شیوه های سرمایه داری 
اروپایــی، بانکــداری و حتــی مفهــوم مرکانتیلیســت 
)Mercantilist( اقتصــاد دولتــی را بــه امپراتــوری عثمانی 
معرفی کردند )نظریه مرکانتیلیسم از قرن ۱۶ تا ۱۸ در اروپا 
مورد استفاده بود که دیدگاه ناسیونالیسم اقتصادی بر پایه 
افزایش قدرت دولت با به  کار بستن مقررات را ترویج می کرد 

و در مقابل اقتصاد مطلق گرای سیاسی قرار داشت(. 
ســرمایه داران اصلی استانبول در قرن شــانزدهم یونانی ها 
و یهودیان بودند. بســیاری از ســرمایه گذاران یهودی مارانو 
در دوره اخراج یهودیان از اســپانیا گریختند و برخی از آنها 
دارایی های زیادی با خود داشــتند. برجسته ترین خانواده 
بانکدار یهودی در امپراتوری عثمانی قرن شانزدهم خانواده 
مندز )Mendes( بود که در سال ۱55۲ با پشتیبانی سلطان 
سلیمان به اســتانبول نقل مکان کرد. گفته می شود آلوارو 
منــدز )Alvaro Mendes( در ســال ۱5۸۸ هنــگام ورود بــه 
اســتانبول ۸5 هزار دوکات )Ducat؛ ســکه طــلای قدیمی( 
با خود به همراه داشــت. خانواده مندز بــه زودی در کارهای 
مالی دولــت امپراتوری عثمانــی و تجارت بــا اروپا موقعیت 
برتر را به دســت آورد. آنها با پشــتیبانی حکومت عثمانی 
در بغداد قــرون ۱۸ و ۱۹ رشــد کرده و وظایــف تجاری مهمی 
مانند وام دهی و بانکداری انجام می دادند. یهودیان مانند 
ارامنه می توانستند آن دسته از فعالیت های تجاری ضروری 
مانند قرض دادن و بانکداری را انجام دهند که بر پایه قوانین 

اسلامی برای مسلمانان ممنوع بود. 
آلمــان: در قــرن پانزدهــم دو خانــواده بــزرگ بانکــدار فوگــر 
)Fugger( و ولــزر )Welser( در قلمــرو آلمــان جنوبــی پیدا 
شــدند. آنها توانســتند بیشــتر اقتصــاد اروپا را در دســت 
بگیرند و کارهای مالی بین المللی در قرن شانزدهم را تحت 
ســلطه خود دربیاورند. فوگرها نخســتین منطقه مســکن 
اجتماعی آلمان را در آگسبورگ برای فقرا ساختند که هنوز 
هم پابرجاســت. بانــک اصلی فوگر از ســال ۱۴۸۷ تــا ۱۶5۷ 
به کار خــود ادامه داد، امــا بانکداران هلنــدی در پایه گذاری 
بانکداری در ایالت های شــهرهای شمالی آلمان نقش ایفا 
کردنــد. بانــک برنبــرگ )Berenberg( قدیمی تریــن بانک 
آلمان و دومین بانک قدیمی جهان است که در سال ۱5۹۰ 
 Paul( و پاول برنبرگ )Hans( توسط برادران هلندی هانس
Berenberg( در هامبورگ ایجاد شــد. ایــن بانک هنوز در 

مروری بر گسترش بانکداری از قرن ۱5 تا ۱9 میلادی

ظهور نخستین 
بانک های مرکزی

رخدادهای مهم تاریخ بانکداری

از شوالیه های بانکدار تا فرمان روزولت 

HOSTORYتاریخچه

 ۱۱۰۰ - شــوالیه های معبــد نخســتین 
کارهای بانکداری اروپا را در سراسر این 

قاره تا قرن چهاردهم اداره می کردند.

 ۱۳۹۷ - بانــک مدیچــی فلورانــس در 
ایتالیا پایه گذاری شد که تا سال ۱۴۹۴ 

به کار خود ادامه داد.

 ۱55۳ - اجازه نامــه نخســتین شــرکت 
سهامی، شرکت ماجراجویان تجاری به 
 Company of ( جدیــد  ســرزمین های 
 )Merchant Adventurers to New Lands

در لندن صادر شد.

 ۱۶۰۲ - بــورس اوراق بهادار آمســتردام 
توســط شــرکت هند شــرقی هلند برای 
معاملات در سهام چاپی و اوراق قرضه آن ایجاد 

شد.

 ۱۶۰۹ - بانــک مبــادلات آمســتردام 
 )Amsterdamsche Wisselbank(

ایجاد شد.

 ۱۶5۶ - نخســتین بانــک اروپایی که از 
اسکناس استفاده کرد، در سوئد و برای 
مشــتریان خصوصی افتتاح و در سال ۱۶۶۸ به 

یک بانک عمومی تبدیل شد.

خلیــج  مســتعمره   -  ۱۶۹۰ دهــه   
ماساچوست نخستین مورد از بین ۱۳ 
مســتعمره ای بود کــه اســکناس های دائمی در 

گردش منتشر کرد.

 ۱۶۹5 - پارلمــان اســکاتلند بانــک 
اسکاتلند را ایجاد کرد.

 Banque Générale »۱۷۱۶ - »جان لاو 
را در فرانسه افتتاح کرد.

نســبت  نیوتــن  آیــزاک   -  ۱۷۱۷  

ضرابخانه ای جدید بین نقره و طلا را ایجاد کرد 
کــه بــه کنــار گذاشــتن نقــره از فرایند ســنجش 
دوفلــزی و ورود بریتانیا بــه روند پذیــرش ارزش 

پول بر پایه طلا منجر شد.

 ۱۷۲۰ - حباب شکست شرکت دریای 
جنوبــی )South Sea( و ناکامی »جان 
لاو« در طرح می سی سی پی موجب بحران مالی 
اروپا شد و بسیاری از بانکداران را ناگزیر به کنار 

گذاشتن تجارت کرد.

 )Rothschild( ۱۸۰۰ - خانواده روچیلد 
بانکــداری سراســری اروپــا را ایجــاد و 

ناپلئون بناپارت بانک فرانسه را تأسیس کرد.

 ۱۸۱۸ - نخســتین بانــک پس انــداز 
پاریس ایجاد شد.

 ۱۸۲5 – ســقوط بــازار ســهام از بانــک 
انگلســتان آغاز و موجب ورشکستگی 

۷۰ بانک بریتانیا شد.

 ۱۸۶۲ - دولــت فــدرال تحــت ریاســت 
آبراهام لینکلــن، رئیس جمهور ایالات 
متحده، برای تأمین مالی جنگ داخلی آمریکا، 
پــول کاغــذی قانونــی بــه نــام Greenbacks را 

صادر کرد.

 ۱۹۳۰ تا ۱۹۳۳ - سقوط وال استریت در 
ســال ۱۹۲۹ موجــب تعطیلــی ۹ هــزار 
بانــک شــد و یک ســوم عرضــه پــول در ایــالات 

متحده را از بین برد.

 ۱۹۳۳ - بــا صــدور فرمــان اجرایــی 
روزولت، رئیس جمهور ایالات متحده 
و  طــلا  شــمش  طــلا،  ســکه های  مالکیــت 
گواهی هــای طــلا توســط شــهروندان ایــالات 
متحده بیش از مقدار مشــخصی ممنوع شد 
که در عمل تبدیــل دلار آمریکا به طــلا را پایان 

داد.



شــــــــــــــمــــــــــــاره 105
1 مـــــــــــــــــــــــــرداد 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

31

تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

اختیار خاندان برنبرگ است. 
هلند: در قرون شانزدهم و هفدهم فلزات گران بها از دنیای 
جدید، ســاحل طلایــی )Gold Coast(، ژاپــن و نقاط دیگر 
همراه با افزایش قیمت به اروپا وارد می شد. به لطف امکان 
ضرب ســکه رایــگان، وجــود بانــک آمســتردام و تجــارت و 
بازرگانی گسترده، هلند توانست سکه و شمش بیشتری را 
برای سپرده گذاری در بانک های خود جذب کند. در همین 
دوره مفاهیــم بانکــداری و ســامانه های پرداخــت و آنچــه 
Fractional Reserve Banking نامیده می شود، توسعه 

بیشتری یافت و به انگلستان و نقاط دیگر نیز رسید. 
قرن 1۷ تا 19 و پیدایش بانکداری مدرن: کارکردهای سنتی 

بانکــداری از جمله پذیــرش ســپرده، وام دهی، 
تبدیل پول، انتقال وجوه با صدور بدهی بانکی 
که جایگزین سکه های طلا و نقره بود، در پایان 
قرن شانزدهم و در طول قرن هفدهم با یکدیگر 
ترکیــب شــد. شــیوه های جدیــد بانکــداری بــا 
ایجاد روندهــای امن و راحــت پرداخت در کنار 
افزایش عرضــه پول مــورد نیاز کارهــای تجاری 
بــه نیازهــا پاســخ داد و بــا کاهــش بدهی هــای 
تجــاری موجب رشــد تجــاری و صنعتی شــد. 
در پایان قرن هفدهم بانکداری نیز برای تأمین 

مالی کشــورهای اروپایی مبارز اهمیت پیدا کرد. این کار به 
مقررات گــذاری دولتی و شــکل گیری نخســتین بانک های 
مرکزی منجر شــد. کامیابی روش های جدیــد بانکداری در 
آمســتردام و لندن به گســترش این مفاهیم و دیدگاه ها در 

سایر نقاط اروپا نیز کمک کرد. 
انگلستان و زرگران لندن: شــهر لندن تا قرن هفدهم هیچ 

محلی برای کارهای بانکی به روشی که امروزه می شناسیم، 
نداشــت؛ گرچــه بــورس ســلطنتی لنــدن در ســال ۱5۶5 
پایه گذاری و ایجاد شــده بود. شــیوه های بانکــداری مدرن 
از جملــه Fractional Reserve و انتشــار اســکناس در 
قرن هفدهم بنا نهاده شد. در آن دوران بازرگانان ثروتمند 
دســت به کار ذخیره طلاهای خود نزد زرگران لندن شــدند 
کــه خزانه هــای خصوصی داشــتند و بــرای خدمــات خود 
هزینه ای دریافــت می کردند. آنهــا در برابر هر ســپرده فلز 
گران بها رســیدهایی صــادر می کردند که به منزلــه گواهی 
مقــدار و درجه خلوص فلــزی بود که به آنها ســپرده شــده 
بــود. این رســیدها قابل واگــذاری نبــود و تنها ســپرده گذار 
اصلــی می توانســت ســپرده خــود را دریافــت 
کند. به تدریــج زرگران قرض دادن پول از ســوی 
ســپرده گذاران را آغــاز کردنــد کــه به گســترش 
شــیوه های بانکــداری مــدرن انجامید. ســفته 
)که به اسکناس تبدیل شــد( برای پولی صادر 
می شــد که به عنوان وام نزد زرگر ســپرده شده 

بود. 
این شیوه ها گونه جدیدی از »پول« را ایجاد کرد 
که در واقع بدهی بود؛ یعنی بدهی طلافروشان 
به جای نقره یا سکه طلا قرار گرفت که از سوی 
نظام سلطنتی تحت نظارت بود. توسعه این روش نیازمند 
پذیرش تجار ســفته زرگران بــود که در صورت درخواســت 
قابلیت پرداخت داشــت. اما پذیرش همگانی نیز به نوبه 
خــود نیازمنــد ایجــاد ایــن بــاور همگانــی بــود که ســکه در 
دســترس خواهــد بــود، همچنیــن دارنــدگان آن اوراق حق 

قانونی پرداخت بدون قید و شرط را دارند.

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

ادامه از صفحه ۱7 

تهی شدن کشور از ذخیره انسانی 

INTERVIEWگفت وگو

مهم تریــن تغییــرات رفتــاری 
اکوسیستم فناوری را طی این سال ها چه 
می دانید؟ چه مــواردی در جهــت بلوغ یا 
عقب ماندگی و پسرفت دستخوش تغییر 

شده اند؟ 
مهم ترین تغییری که در دهه ۹۰ اتفاق افتاد، این 
بود که ترس کارآفرینــان و تیم های اســتارتاپی از 
انجام کارهای خارق العاده که ماهیت برهم زننده 
دارند یا فناوری پیچیده دارند، ریخته و این بسیار 
مورد مهم و ارزشــمندی اســت. در حــال حاضر 
در لایه محصول و حتی در لایه کســب و کار، این 
احساس که این کار شدنی نیست، وجود ندارد. 
پســرفتی هم کــه اتفــاق افتاده، بــه دلیــل رفتار 
رگولاتور بوده است. چرا ما به این فضا می گوییم 
اکوسیســتم؟ یک جنگل یــا بیابــان را به عنوان 
یــک اکوسیســتم در نظــر بگیرید. هــم درخت 
دارد، هــم مارمولــک، هــم علــف، هــم حیــوان 
بزرگ. کنار هم بودن اینها با سایزهای مختلف 
اســت که عمــلاً اکوسیســتم را ایجــاد می کند. 
اما رگولاتــور به دنبال ایجاد پارک اســت. شــما 
در پــارک اکوسیســتم نمی بینیــد. پنــج مــدل 
گیــاه می کارنــد و قانــون می گذارند کــه چمن ها 
هم بیشتر از پنج ســانتی متر بلند نشوند. این 
بزرگ تریــن پســرفتی اســت کــه اتفــاق افتــاده 
اســت. رگولاتور شــاید در ســال های گذشته به 
دلیل اینکه فضا را نمی شناخت، چنین رفتاری 
نداشت ولی اتفاقاً به خاطر شوکی که دچارش 
شــد، در حال حاضر این رفتار را از خود نشــان 
می دهــد. آن زمــان این قــدر دســتگاه چمن زنی 
دســتش نبــود، امــا امــروز بســیاری از ایده ها و 
کســب و کارها به دلیل ایــن دســتگاه چمن زنی 
دیگر امکان تولــد یا بقا ندارنــد و این مهم ترین 
پســرفتی اســت که اتفاق افتــاده اســت. پنج یا 

هفت سال پیش چنین موردی نبود.

 بیشــتر کســب و کارها از عقب 
بــودن رگولاتــور از کســب و کارها و رویکرد 
بازدارنده آن گلایه دارند. در حوزه فعالیت 
شــما، وضعیت رگولاتــوری به چه شــکل 
است؟ به خصوص در حوزه های جدیدی 

که وارد آن شده اید.
مشــکلات بســیاری وجــود دارد، به خصــوص 
در حوزه هایــی کــه رگولاتــور قدرتمنــدی وجــود 
دارد، مثــل حوزه ســلامت یــا فین تــک و تا حدی 
هــم تجــارت الکترونیــک. در حال حاضــر بانک 
مرکزی در فین تک اختیار تام دارد؛ مثلاً در مورد 
همین لندتک ها که اتفاقاً فاز اول محصول مانی 
مــا لندتــک اســت، صورت مســئله حســابداری 
جریان مالی صورت مسئله ای است که رگولاتور 
به هیچ وجه زیــر بــار آن نمــی رود. او می گوید من 
یکسری پروتکل دارم؛ یا بانک هستید یا مربوط 
بــه بــازار ســرمایه. اگــر بــه ســمت فضــای بانکی 
بروید، فوری می گوید مجوزت کجاست؟ اگر هم 

به ســمت بازار ســرمایه بروید، در دارایی پوست 
کسب و کار را می کنند. هیچ وقت نمی آید فضای 
جدیــدی ایجــاد کنــد. لندتک هــا ممکــن اســت 
فضایــی شــبه بانکی داشــته باشــند و اتفاقــاً اگر 
شــما می خواهیــد رگولــه کنیــد، اول بایــد آنها را 
به رســمیت بشناســید. در تجــارت الکترونیک 
تعزیرات بعضاً جدی است و در حوزه سلامت هم 
که وحشــتناک اســت. علاوه بر رگولاتور قانونی، 
صنــف پزشــکان را داریــم کــه بســیار قدرتمنــد 
هســتند و مقاومــت صنفــی ســفت و ســختی 

می کنند. 

 بــا توجــه بــه مهاجرت هــای 
گســترده طی ســال های اخیر، بسیاری از 
شــرکت ها از کمبــود نیــروی انســانی 
در  شــما  می برنــد.  رنــج  متخصــص 
مجموعه تان چطور ایــن دغدغه را مرتفع 

کرده اید؟
نکته مهمــی کــه در مــورد رادین خیلــی پررنگ 
اســت و شــاید بتوانــد نمونــه ای باشــد کــه 
مجموعه های بزرگ تر هم از آن استفاده کنند، 
ایــن اســت کــه مــا بســیار روی تربیــت نیــروی 
انســانی تأکید داریــم. تربیــت هم بــه آن معنا 
نیست که من فردی را استخدام کنم و آموزش 
دهــم. مهم تریــن کار ما ســر و کله زدن بــا افراد و 
ایجاد آن شاخه های جدیدی است که خودشان 
بعداً بتواننــد بار بدهنــد. همان طور کــه گفتم، 
عملاً نیرو هایی که چهار، پنج سال در مجموعه 
مــا بوده انــد، رهبــری کســب و کارهای جدیــد را 
در دســت گرفته انــد. ایــن الگــو می توانــد بــرای 
مجموعه هایــی کــه بــه دنبــال رشــد هســتند، 
الگوی خوبی باشــد. به این خاطــر که مجموعه 
از یک اندازه ای که بزرگ تر می شود، این توان را 
دارد که تأمیــن مالی ایده هــا را از منابع خودش 
انجام دهد. ما هم همین کار را انجام می دهیم. 
ولــی نمی توانیــم انتظار جــذب نیروی انســانی 
C-Level را داشــته باشــیم و منتظــر باشــیم 
که بازار به مــا چنین نیرویی تحویــل دهد. باید 
این نیــرو را تربیــت کنیم. ایــن هم یک پروســه 
دو، سه ســاله دارد و شــرکت ها باید حوصله به 

خرج دهند.

مهاجــرت  مســئله   
برنامه ریزی هایتان را به هم نمی زند؟

یکســری ممیزی هــا داریــم بــرای اینکــه الان چه 
کسی را انتخاب و رویش سرمایه گذاری کنیم؛ هم 
از نظر کاراکتر و هم شرایط زندگی که ریسک های 
مهاجــرت کمتر باشــد. همچنیــن بــه روش های 
مختلف افراد را پایبند می کنیم و کسی که به این 
کســب و کار اضافــه می شــود، خودش ســهام دار 
است و چون تصویر بزرگی از آینده دارد، به امید 
آن چشــم انداز، حداقل تا برهه ای امیدواریم که 

بماند و برای موفقیت شرکت تلاش کند. 



شــــــــــــــمــــــــــــاره 105
1 مـــــــــــــــــــــــــرداد 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

32

طنز و حکمت
H U M O R

&
W I S D O M

به هر حال همین زبان بلد بودن بالاخره این پرنده زبان دراز را وسوسه کرد که راه بیفتد پی شکم 
خودش و همین طور کتره ای و بدون مجوز، توی اینترنت زارتی سایت دوبله فیلم بدهد بالا نصایح عطار نیشابوری

به خدمت کوش تا 
یابی تو حرمت 

فریدالدین ابوحامد محمد عطار نیشابوری 
)5۴۰ - ۶۱۸ ه.ق.( عــارف و شــاعر بلندآوازه 
ایرانــی پایــان ســده ششــم و آغــاز ســده 
هفتــم و زاده نیشــابور بــود. شــخصیت 
عطــار در »ابر ابهــام« اســت و اطلاعات ما 
حتی درباره ســنایی کــه یک قــرن پیش از 
عطار می زیســته، بســیار بیشــتر اســت. 
وی داروســازی و داروشناســی را از پــدرش 
آموخت و در عرفان مرید سلسله ای ویژه از 
بزرگان تصوف نبود و به کار عطاری و درمان 
بیماران می پرداخت. او علاقه ای به مدرسه 
و خانقاه نشــان نمی داد و دوســت داشت 
راه عرفــان را از داروخانــه اش پیدا کنــد. در 
همین حال شغل عطاری موجب بی نیازی و 
بی رغبتی عطار به مدح گویی برای پادشاهان 
شــد. زندگی او به تنظیم اشــعار بسیارش 
از جملــه چهــار منظومــه، دیــوان اشــعار، 

مجموعه رباعیات و مختارنامه گذشت. 

ز عهد خویش داد خویش بستان
اگر غافل شوی باشی چو مستان
نفس های تو معدود است یکسر
کند بر هر یکی حکمی به محشر

چو خدمت هست ترک نافله گوی
به خدمت برده اند از هر کسی گوی
به خدمت کوش تا یابی تو حرمت
به خدمت مرد گردد اهل صحبت

چنان خدمت کن ای یار یگانه
که منتّ بر تو باشد جاودانه

چو خدمت کردی و منت نهادی
یقین آن رنج را بر باد دادی

به دست و کسب خود می کن تو کاری
که راحت می رسد از تو به یاری

مدار از کس دریغی لقمه خویش
اگر باشد شه و ور هست درویش
به دستت گر فتد وقتی دو تا نان

بنه نانی از آن بر خوان اخوان

چنین شد چاره بلبل زبانیHINT نکته

1
شــاعر یک زمانی نوشــته بــود: »صبــح دم مرغ چمــن با گل 
نوخاســته گفت/ ناز کــم کن کــه در این باغ بســی چــون تو 
شکفت«. حالا گذشته از اینکه می بینیم همان دوره و زمانه 
هم چه مــرغ چمن هــای پــررو و تیکه انــدازی وجود داشــته، 
خواســتم یادآوری کنم که حــدس می زنــم آن »مرغ چمن« 
حکماً بلبل بوده است. اصلاً همین است که از قدیم هر کس 

که زبان دراز بود، ملقبّ به بلبل زبان می شد.

2
بعدها همین بلبل پیشرفت کرد و طوری زبان های خارجی 
را یــاد گرفت که این بــار دیگــر زبان دانی اش بــه ضرب المثل 
تبدیل شد. از آن به بعد بود که هر کس مثلاً خوب انگلیسی 
حرف مــی زد، می شــد ابزار دســت والدین. یعنــی چطوری؟ 
یعنی این طوری؛ پــدر و مادرهــا در طول تاریخ برای تشــویق 
فرزندان شان به الگوهای مناسبی نیاز داشتند که آن را توی 
سر بچه شان بزنند. مثلاً در این مورد، وقتی یکی خیلی خوب 
زبان خارجــی حرف می زد، پــدر و مادرهــا آن فرد را توی ســر 
بچه شان می زدند و طرف را نشان بچه می  دادند و می گفتند: 

»یاد بگیر! داره مثل بلبل انگلیسی حرف می زنه.«

3
به هــر حــال همیــن زبــان بلــد بــودن بالاخــره ایــن پرنده 

زبان دراز را وسوســه کرد کــه راه بیفتد پی شــکم خودش 
و همین طور کتــره ای و بدون مجــوز، توی اینترنــت زارتی 
ســایت دوبله فیلم بدهــد بالا و کار و کاســبی کلــی آدم را 
که برای یک بــرگ مجــوز راه بادیه رفته اند و هفت شــهر 

ســازمان تنظیم مقررات رســانه های صوت و 
تصویــر فراگیــر را چرخیده اند و جواب ســلام 
رسانه ملی را داده اند، کساد کند. یعنی شما 
یک عدد بلبل باشی که فوق فوقش ۲۰۰ گرم 
وزن داشــته باشــی و این  طور بخواهی وســط 
شــهر لات بــازی دربیــاوری، دیگر خیلــی نوبر 

است.

4
انــگار فیلیمــو و نمــاوا و باقی بســتگان ســببی و نســبی، 
این طــوری بوده انــد کــه با آن همــه خــدم و حشــم و یال و 
کوپــال و دوبلــور و گوینده و کارمنــد و دفتردار و منشــی و 
نگهبان و آبدارچی، همین طوری راســت شکم خودشان 
را نگرفته اند و بدون مجوز از دوستان بلامانع، کرکره را بالا 
نداده اند. یعنی عقل این همه آدم نمی رسید و همین یک 

بلبل بچه زرنگ شهر بود!

5
نخیر بلبل جان! این خبرها هم نیست. درست است که 
شما زبانت خوب است. دراز است. خودت خوش رنگی، 

خوش صدایــی و کلــی طرفــدار بــرای خــودت داری. امــا 
این طوری هــا هــم نیســت کــه ســرت را بینــدازی پایین و 
عینهــو یکــی از موجودات شــیرده، بپری وســط کاســبی 
مردم و کســی به شــما چیــزی نگویــد. به قــول قدیمی ها 
»میکده حمام نیست، سرزده وارد نشوید«. 
)حالا که فکرش را می کنــم می بینم خود این 
ضرب المثل هــم باید اصلاح شــود و بشــود: 
»آبمیوه فروشــی مجاز حمام نیست، سرزده 

وارد نشوید«.(

6
مــن البتــه همیــن الان هــم از ســرعت عمــل 
مســئولان عزیــز ممنونــم، اما بــه نظــرم برای 
اینکه شــتاب صفر تا صدشــان بیشــتر هم بشــود، یک 
معاینه فنی هم بروند. این طوری ممکن است شتاب شان 
آن قدر زیاد شــود که اصلاً قبل از اینکه فکــر این کارهای 
زشــت و مذموم توی ســر هر موجودی )حــالا می خواهد 

بلبل باشد یا خر( بیفتد، آنها اقدام کنند.

7
به سرعت رفت سمت نغمه خوانی 

از آن اعمال بد که خوب دانی 
صدایش شد ولی در باغ فیلتر

چنین شد چاره بلبل زبانی

شب نوشته های یک بچه نوآور! )88(

بروتالیسم خصوصی دولتی
کامیــار می گفــت: »خیلی هــا را می شناســم وقتــی به 
مراســم و رویدادهــای گوناگــون می روند، با دســت کم 
یــک هدیــه، تعــدادی جــوک جدیــد کــه از ســایر 
شــرکت کنندگان شــنیده اند و چندتایی کارت ویزیت 
و بروشور برمی گردند. نام برنامه ســمینار، همایش یا 
کنگره باشد، تقریباً برای شــرکت کننده و برگزارکننده 
تفــاوت زیــادی نــدارد؛ آنچــه تفــاوت ایجاد 
می کنــد، محــل برگــزاری و شــیوه پذیرایــی 
است. در اینجاست که برای همه این انواع 
برنامه ها از واژه سمینهار استفاده می شود 
کــه همــگان آن را به خوبــی درک می کننــد. 
حتی وقتی پیشــوند یــا پســوند بین المللی 
به آن بچســبد و چندتایی مهمــان خارجی 
حاضر باشــند، آنچه مهم اســت نــه تعداد 
و جایگاه و اثرگذاری و کشــور مربــوط، بلکه 
سنگ تمام گذاشتن در تبلیغات و پذیرایی 
اســت. بالاخره باید جلــوی مهمان خارجــی آبروداری 

کرد.« 

بــا شــرمندگی ناچــار بــودم بــا کامیــار همراهــی کنم و 
گفتــم: »وقتی یکــی از مقامات کشــوری در مراســمی 
شــرکت می کنــد، دیگــر ناهــار و پذیرایی و هدیــه مهم 
نیســت، اینجــا عکــس یــادگاری، ســخنان حکیمانه، 
لبخند به دوربین و قول  و قرارهای ســرپایی در جریان 
اســت. امــا گرفتــاری اصلــی  آنــگاه آغــاز می شــود که 
مقامات ســخنرانی هم داشــته باشــند و بخواهند در 
همــان زمینه تخصصــی حاضــران را راهنمایــی کنند؛ 
اصــلاً مگــر می شــود یکــی از مقامــات گرامــی جایــی 
بروند و شنوندگان را از سخنان گران قدر خود بی بهره 
بگذارند؟ حــالا سیاســت و راهبرد و برنامه ســمینار یا 
سمینهار چه باشــد مهم نیســت، مقام مسئول باید 
حرف بزند ولــی حرف خــودش. اصلاً چــرا نباید حرف 
خــودش را بزند؟ مســئول نشــده که حــرف دیگــران را 
بزند. مقــام مســئول نه تنهــا خیــر و صلاح خــودش را 
می داند، بلکــه خیر و صلاح و شــر و نادرســت دیگران 
را هــم تشــخیص می دهــد، وگرنــه بــرای چه مســئول 
شده و مســئولیت پذیرفته؟ اســمش را هم به درستی 
گذاشــته اند مســئول. در برابــر همه چیــزِ همه کــس 
مســئول اســت. نه اینکه مســئولیت چیزی را داشته 
باشد، این به آن ربطی ندارد. مســئولیت چیزی ذاتی 
و درونــی اســت، مهــم این اســت کــه جناب مســئول 

خودش دربــاره هر موضوعی چه وقــت و چگونه حس 
وظیفه می کند.«

سمیرا گفت: »اینها مرا به یاد رویدادهای این روزها از 
جمله روز فناوری اطلاعات انداخت که وزیر ارتباطات 
انگار مســئولیتی درباره ارتباطــات و اینترنــت و فیلتر 
و صدجور گرفتــاری کاربران ندارد و چون ســتاره ای در 
مراسم این روز درخشید و سخنرانی هم کرد. دیگرانی 
از ایــن قــوه و آن قــوه هــم بودنــد و بــا قــوت ســخنرانی 
کردند و از ســودمندی و کارکردهای فنــاوری اطلاعات 
گفتنــد. مدیــران نهادهــای صنفی هــم لبخنــد بر لب 
مهمان داری کردند و من در میان همه آن هیاهو و برو و 
بیا یاد آن دوست معمار و هنرمند افتادم که می گفت 
رویدادهــای فناورانه مــان هــم شــده مثــل تشــریفات 
 )Brutalism( رسمی دولتی. انگار معماری بروتالیسم
باشــد، همه چیز خط کشی شــده، منظم، یک دســت، 
بی رنگ، کم رمق، عظیم، یک جاهایی خشن. این طور 
که باشــی، چه فرقی دارد خصوصی هستی یا دولتی، 
نوآور و فناورانه و دانش بنیان هستی یا چیزی دیگر؟ در 
این رویدادها نوآور و فناور و دانش بنیان و ... هستند، 
اما مهم مســئولان هســتند کــه می آیند و ســخنرانی 
می کنند و معماری این زیســت بوم را هم بروتالیستی 

کرده اند.«
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